
کوکناگزیرساعتها
»تغییر ساعت رسمی« باید به متن سیاست گذاری انرژی برگردد

معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران، طی گزارشی به نحوه شکل گیری تغییر 
ساعت رسمی در جهان پرداخته است. بر اساس این گزارش هدف اصلی این کشورها، 

هم راستاسازی فعالیت های روزانه با روشنایی طبیعی روز بوده و نتیجه گرفته شده که با 
توجه به وضعیت ناترازی انرژی در کشور، ساعت رسمی در هر نیمه سال باید تغییر کند.
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 مانور اقتدار 
پس از پیام صلح

بازگشت 15 واحد صنعتی
به چرخه تولید

فرهنگ در فضای باز
رشد می کند

 مسیر عبور از مدل فروشگاهی
به نمایشگاه حرفه ای وزیر خارجه امروز به امارات می رود

 عباس عراقچی پس از پایان  
دور چهارم مذاکرات هسته ای:

 سرلشکر باقری از پایگاه های نظامی ایران 
در خلیج فارس و دریای عمان بازدید کرد

 محمد نوذری، استاندار قزوین 
در گفت وگو با »ایران« خبر داد

 علی سرابی در گفت وگو با »ایران«  از حضور 
در فیلم »صیاد«  و تحولات حوزه تئاتر گفته است

 نمایشگاه کتاب تهران در مقایسه با 
نمایشگاه های فرانکفورت، لندن و بولونیا
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 سرلشـــکر باقـــری  در بازدیـــد از منطقه یکـــم دریایی امامت نیـــروی دریایی 
ارتـــش در بندرعباس، تصریح کرد: »هیچ تهدیدی بی پاســـخ نمی ماند.« 
ســـفر دیروز سرلشـــکر باقری، پیـــام نـــوروزی او، اســـتقبال از وزیر دفاع 
عربســـتان، یا ســـفر زمستان ســـال گذشـــته به پاکســـتان، باید همه را 
در یک راســـتا ارزیابی کـــرد؛ مخابره پیـــام اقتدار در عیـــن صلح طلبی.

روایت باریکهنگاهیادداشت

 دوشنبه 22 اردیبهشت 1404
  14 ذیقعده 1446
  12 می 2025
  سال سی ویکم
 شماره 8737
  16 صفحه
   قیمت در سراسر کشور: 10000 تومان
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 یادداشت دو کارشناس 
درباره چشم انداز روابط ایران و ازبکستان

برای وارد شدن به موضوع این یادداشت، ضروری است سازوکار »فوریت های 
اداری/فواد128« یا سامانه »فواد128« و جایگاه آن را که اخیراً مراحل اجرایی 

آن در کشور، از استان قزوین )به عنوان پایلوت( آغاز کردیم، تبیین کنم.
ابتدا باید روشن کرد که منظور از بوروکرات های سطح خیابان چیست؟ 
بوروکرات های سطح خیابان به منزله افرادی هستند که در پشت ویترین 
مغازه های مجلل، نقش تعیین کننده ای در نحوه ارائه خدمات دارند و تعیین 
کننده میزان رضایت مشتریان یا خدمت گیرندگان هستند. نقش این افراد 
تا آنجا مهم است که مردم یا شهروندان، آنان را به عنوان دولت می شناسند. 
به عبارت دیگر، ارزیابی مردم از عملکرد آنان همان ارزیابی از عملکرد دولت 
تلقی می شود. به عنوان مثال اگر مردم در حوزه خدمات شهری از قبیل 
خدمات پلیس و خدمات بهداشتی، خدمات ارائه شده را همراه با بی احترامی 
دریافت کنند، عملکرد کل دولت را زیر سؤال می برند. اجازه بدهید برای درک 

بهتر موضوع به چند ویژگی مهم بوروکرات های سطح خیابان اشاره کنم.

1. بوروکرات های سطح خیابان سیاست گذاران نهایی هستند:
صاحب نظران از دو جهت بوروکرات های سطح خیابان را سیاست گذاران 
نهایی تلقی می کنند. از یک طرف بوروکرات های سطح خیابان نقش 
اساسی در اجرای سیاست های اتخاذ شده از سوی سیاست گذاران را دارند. 
بنابراین تا زمانی که این بوروکرات ها نتوانند اجرا را به نحوی پیش ببرند که 
نتیجه اجرا، محقق کننده سیاست های اتخاذ شده باشد، نمی توان گفت 
سیاست های اتخاذ شده اثربخش بوده است. از سوی دیگر بوروکرات های 
سطح خیابان با تعیین رویه هایی که معمولاً برای اجرای سیاست ها در نظر 
می گیرند، به نوعی سیاست گذاری هم می کنند. زیرا با نهادینه شدن این 
رویه ها، ارائه خدمات هم بر همین اساس استوار می شود. حتی در برخی 

موارد، این رویه ها جایگزین مقررات هم می شوند.

2.بوروکرات های سطح خیابان دارای خودمختاری غیرقابل تقلیل هستند:
بوروکرات های سطح خیابان بر اساس اختیارات کلی که دارند، تصمیم 
می گیرند. مدیران این سطوح نیز در نهایت بر اساس اطلاعات ارائه شده 
از سوی بوروکرات ها تصمیم گیری می کنند. به عنوان مثال افسر پلیسی را 
در نظر بگیرید که باید اطلاعات مربوط به تصادف بین دو خودرو را برای 
تصمیم گیری به مدیر مافوق خود ارائه دهد، در نهایت گزارش این افسر 
پلیس مبنای تصمیم گیری است. لذا اختیاری که به این افسر در این 

رابطه داده شده است، قابل تقلیل نیست و نظر وی تعیین کننده است.

3.بوروکرات های سطح خیابان به عنوان نمایندگان رسمی دولت عمل می کنند:
از منظر شهروندان، نقش بوروکرات های سطح خیابان به اندازه کارکردهای 
دولت وسیع است. تجربه امور جاری روزمره مستلزم این است که با وزرای 
خیابانی در حوزه های آموزش، حل اختلافات، خدمات بهداشتی )منظور 
همان بوروکرات های سطح خیابان است(، در تعامل باشند. از دیدگاه 
شهروندان، هریک از بوروکرات های سطح خیابان نمایندگان واقعی دولت 
هستند و عملکرد آنان را همان عملکرد دولت تلقی می کنند. لذا انتظار 
دارند هرکدام از این بوروکرات های سطح خیابان در مقابل شهروندان 
پاسخگو باشند. در غیر این صورت تلقی پاسخگونبودن را برای کل دولت 
در نظر می گیرند، نه اینکه تلقی کنند صرفاً همان یک فرد از آن یک سازمان 

ارائه دهنده خدمت پاسخگو نبوده است.

4. بوروکرات های سطح خیابان بر زندگی مردم اثرگذار هستند:
در پیاده سازی خط مشی ها، بوروکرات های سطح خیابان تصمیماتی درباره 
مردم می گیرند که بر فرصت های زندگی آنان اثر می گذارد. در برخی مواقع 
تصمیم یک بوروکرات سطح خیابان مسیر زندگی یک فرد را تعیین می کند. 

به عنوان مثال، با قلمداد کردن افراد به عنوان یک گیرنده خدمات رفاهی، 
قلمدادکردن به عنوان یک بزهکار نوجوان یا یک تحصیل کرده، این امر بر 
روابط سایرین با آن فرد و نیز بر »خودارزیابی« آن فرد تأثیر دارد. همچنین 
شکل محیط کار بوروکرات های سطح خیابان به نحوی است که می بایست 
با واکنش های شخصی شهروندان به تصمیمات شان سر و کار داشته باشند 

و با الزامات این واکنش ها وفق یابند.

5. بوروکرات های سطح خیابان نقش تعیین کننده ای در اعتماد عمومی 
مردم به دولت و حاکمیت دارند:

3، بوروکرات های سطح  بند  ح شده در  با در نظر گرفتن ویژگی مطر
خیابان هم از جهت کیفیت ارائه خدمات و هم از جهت نحوه برخورد با 

خدمت گیرندگان، نقش اساسی در ارتقای اعتماد عمومی دارند.

6. بخش عمده بودجه جاری یک کشور در بوروکراسی سطح خیابان 
هزینه می شود:

بوروکراسی در سطح خیابان بشدت بر نیروی کار متمرکز است. بنابراین 
بخش اعظم آنچه از سوی دولت در حوزه های آموزش، پلیس یا سایر خدمات 
اجتماعی پرداخت می شود، مستقیماً به پرداخت حقوق بوروکرات های سطح 
خیابان تعلق دارد. با نگاهی اجمالی به ویژگی هایی که مورد بحث قرار گرفت، 
کاملاً می توان فهمید که نقش این سطح از بوروکراسی در نظام اداری چقدر 
مهم است. همچنین این را هم می توان فهمید تا زمانی که این سطح از 
بوروکراسی از سوی کارگزاران دولتی مورد توجه قرار نگرفته و اصلاح نشود، 
هر چه قدر هم برنامه بنویسیم، مردم طعم شیرین اصلاح نظام اداری را 
نخواهند چشید. پس ضروری بود تا در این زمینه در دولت چهاردهم، اقدام 

جدی و عملیاتی را در قالب برنامه اصلاح نظام اداری، طراحی و اجرا کنیم.
هدف از راه اندازی سامانه »فوریت های اداری« یا »فواد 128« چیست؟

»فواد 128« همانند ابزارهایی است که در برخی کشورها برای نظارت و بهبود 
بوروکراسی سطح خیابان مورد استفاده قرار می گیرد. مانند »داسان120« 
در کشور کره جنوبی، »8888« در کشور فیلیپین و »12345« در کشور 
چین. در ایران در قالب سامانه »فواد 128« مردم می توانند در مواجهه با 
بوروکرات های سطح خیابان و مشاهده کج کارکردهای نظام اداری در این 
سطح، مثلاً بدرفتاری یک کارمند، موضوع را از طریق تماس با شماره تلفن 
128 اعلام و اقدام فوری را از واحدهای بازرسی درخواست کنند. پس از 
این تماس، بلافاصله بازرسی از واحد مورد شکایت شروع و با قید آنی به 

خدمت گیرنده پاسخگویی می شود.
با اجرای فوریت های اداری، چهار هدف مهم را دنبال می کنیم:

از  خدمت گیرندگان  شکایات  و  درخواست ها  به  فوری  پاسخگویی   .1
دستگاه های اجرایی و پیاده سازی نظارت همگانی مردم

2. افزایش رضایت خدمت گیرندگان از دستگاه های اجرایی و اعتماد عمومی
و  مردم  نظر  بر  مبتنی  عمومی  بخش  کارکنان  عملکرد  رزیابی  ا  .3

خدمت گیرندگان و پیاده سازی سازوکارهای تشویق و تنبیه
4. مبنا قرار دادن نظر مردم در اصلاح نظام اداری از طریق بازخوردهایی 

که از سامانه »فواد 128« دریافت می شود.
 

جمعبندی
واقعیت این است که در سه دهه گذشته برنامه های مختلفی برای اصلاح 
نظام اداری طراحی و در عین حال تلاش شد تا این برنامه ها اجرا شوند. 
اما زمانی اصلاح نظام اداری در جامعه بروز و ظهور پیدا می کند که مردم 
و خدمت گیرندگان از مرحله اولیه دریافت خدمت و در مرحله مواجهه با 
بوروکرات های سطح خیابان احساس رضایت داشته باشند، رضایتی که 

اکنون در عمل در حد بسیار پایینی قرار دارد.
از این رو مبنا قرار دادن نظرات مردم در تدوین برنامه و اجرای نظام اداری 
یکی از حلقه های مغفول مانده بود که در دولت چهاردهم در تلاش هستیم 
با مشارکت مدیران و کارمندان بخش عمومی، مشارکت بخش خصوصی و 

خود مردم، آن را انجام دهیم.

پانصد و هشتاد و سومین روز جنگ در غزه است و دیروز مجله بریتانیایی اکونومیست با 
استناد به گزارشی مبتنی بر مطالعه انجام شده توسط نشریه معتبر پزشکی لنست، گزارش 
داد که آمار واقعی کشته شدگان )شهدا( در غزه ممکن است به 10۹ هزار نفر برسد. وزارت 
بهداشت غزه نیز اعلام کرد که 1500 فلسطینی به دلیل جنگ بینایی خود را از دست داده اند 
و 4 هزار نفر دیگر هم به دلیل کمبود دارو در معرض از دست دادن بینایی خود هستند. 
مدیر کل وزارت بهداشت غزه هم در مصاحبه دیگری با الجزیره گفت: »تعداد زیادی از 
کودکان و بزرگسالان به دلیل بیماری هایی که این وزارتخانه داروی آنها را ندارد، جان خود 
را از دست داده اند.« به غیر از این رنج انسانی، یکی از مهم ترین اتفاقات این روزها در مورد 
شکافی است که بین اسرائیل و آمریکا افتاده است. دیروز و در حالی که روایت ها حاکی 
از انتقال نیروهای ارتش اسرائیل به شمال نوار غزه برای گسترش تجاوز نظامی داشت؛ 
ویتکاف، نماینده ویژه ترامپ در امور خاورمیانه صراحتاً از اسرائیل انتقاد کرد و گفت:»ما 
می خواهیم اسرا بازگردانده شوند، اما اسرائیل نمی خواهد جنگ را پایان دهد.« او 
همچنین مدعی شد که حماس ممکن است یک اسیر به نام عیدان الکساندر را به عنوان 
نشانه ای از حسن نیت به دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا، آزاد کند. یکی از رهبران 
حماس نیز دیروز به الجزیره گفت: »مذاکرات مستقیم پیشرفته با دولت آمریکا در مورد 
آتش بس در غزه در جریان است. مذاکرات برای چندین روز ادامه داشته و در مورد ورود 
کمک ها و آتش بس بحث شده است.« آخرین نکته دیروز را هم به تأثیر حمله یمنی ها 
اختصاص بدهیم که گفته شد فقط دیروز شاهد کاهش 34 درصدی پروازهای خود بوده 
است یعنی یک سوم کل پروازها به فرودگاه بن گوریون به علت این حمله لغو شده است.

چند رویکرد و کنشگری در قبال نظریه ها و چهارچوب های کلان در حوزه زنان، قابل طرح است:
1- گروه اول؛ تکیه بر نظریه های فمینیستی غربی است که متأسفانه کاملاً همراه با فهم 
سطحی و تک بعدی از این نظریات مواجهیم. برخی از این افراد حتی با نظریات نسل های 
بعدی فمینیستی آشنا هم نیستند و اساساً اقتضائات و ویژگی های خاص فرهنگی و اجتماعی 

ایران را هم نادیده می گیرند.
2- گروه دوم؛ با تکیه بر نظریه های سنتی و برداشت های متفاوت که علیرغم برخورداری از 
مبانی دینی غنی، مباحثی بدون توجه به الزامات و واقعیات اجتماعی ارائه می دهند. بعضاً 
پاسخ های ارائه شده از سوی این گروه، تنها بر اساس یک تفسیر تک بعدی از متون استوار 

است. این گروه بدون در نظر گرفتن »جزئیات امر« راهکارهای تعارض آمیز ارائه می کنند.
ح کند، رویکرد میانه رو است. این  3- گروه سوم که هنوز نتوانسته نظریه ای جامع مطر
رویکرد تلاش دارد تا با توجه توأمان به الزامات بومی و واقعیت های اجتماعی و ارزش های 
بنیادین به نقش آفرینی فعال و مؤثر زنان در عرصه های مختلف اجتماعی و سیاسی نیز توجه 
کند. در این رویکرد می توان با اجتناب از روش های تحمیلی، اجباری و تعارض آمیز به توازن 

بین حفظ هویت فرهنگی و در عین حال حمایت از حقوق و مشارکت زنان دست یافت.
در نتیجه در طول چهاردهه اخیر تحولات کمی و کیفی چشمگیری در وضعیت زنان ایران به 
وقوع پیوسته است. باوجود این در سایه فقدان یک نظریه منسجم و مسلط برای تحلیل 
و تبیین این تغییرات، زنان در جامعه دچار احساس محرومیت و نادیده گرفته شدن، 
شده اند. این احساس عدم توجه از سوی سیاست گذاران نه تنها موجب شکل گیری نوعی 
ادراک بی توجهی به وضعیت مطالبات زنان شده، بلکه می تواند به یکی از عوامل تنش آفرین 
اجتماعی و سیاسی تبدیل شود. در حالی که تحولات اجتماعی و فرهنگی باید به طور مثبت 
و کارآمد در جهت ارتقای حقوق و جایگاه زنان سوق یابد، نبود یک چهارچوب نظری جامع 
و توجه به تغییرات و بی توجهی به نسبت ها در این زمینه موجب بروز سردرگمی و فاصله 

گرفتن زنان از فرآیندهای تصمیم گیری و سیاست گذاری در جامعه شده است.
این خلأ نظری نه تنها فرصت های برابر را برای زنان محدود کرده است، بلکه در بلندمدت به 
تضعیف پایه های اجتماعی و سیاسی کشور نیز منجر خواهد شد. نگاه کنید چگونه برخی از 
سیاست ها در زمینه پوشش و برخوردهای فیزیکی در این زمینه، منشأ تنش های متعددی در 
جامعه شده است.  سنجش ها حاکی از آن است که اعمال برخی از شیوه های بویژه سلبی 
و ایجاد رویه های قضایی، آحاد جامعه از جمله باورمندان به حجاب را نیز بشدت حساس 
نموده، از این رو در فرآیند تصمیم گیری در نحوه مواجهه با قانون حجاب، به نظر می رسد 
دولت رویکرد سوم و نگاه قطبی زدا را با هدف پیشگیری از درگیری های اجتماعی در پیش 
گرفته است. به اعتقاد من نکته مهم ضرورت همراهی مردم بویژه بانوان با رویکرد سوم است. 
برای تداوم توأم با آرامش این  رویکرد در قبال سیاست های حساسیت زا، درک متقابل الزامی 
است. این تغییرات سیاستی و راهبردی نیازمند ایجاد همراهی تصمیم گیرندگان در سطوح افقی 
و در عین حال همراهی و همدلی جامعه برای پایدارسازی این تصمیمات است تا نهایتاً از برآیند 
آن توازن و آرامش بر جامعه حاکم شود. از این رو همراهی سایر تصمیم گیرندگان و گروه های 
مؤثر نیازمند همدلی و همراهی مؤثر برای صیانت و مراقبت از این تصمیم است. متأسفانه 
در این میان دو جریان در حال ظهور و بروزهای جدی هستند که از برآیند کنش های آنان 
خدشه دار کردن ماهیت و نتیجه این تصمیم است. در یک سوی این طیف گروهی با افراط 
و رفتارهای خارج از عرف در حال ارائه تیپ پوششی غیرمتعارف هستند که با در قاب تصویر 
کشیده شدن، بهانه ای برای تحرک و بهانه تراشی به دست طیف مقابل )که اساساً بازگشت به 
شیوه های قبل را می پسندند(، می دهد. این گونه رفتارها ادامه مسیر را با دشواری جدی روبه رو 
می کند.  در حالی که بخش های مهمی از جامعه از جمله باورمندان به حجاب نیز در حمایت از 
تصمیم دولت برآمده اند، از جریان ها و تشکل های اثرگذار زنان انتظار می رود برای حمایت از 
این تصمیم به میدان آمده و با ایفای نقش کنشگری و تنظیم گری خود مانع از وقوع افراط  گری 
خارج از عرف شوند. نبود کنشگری فعال و خروج از دامنه توازن و تعادل، نتیجه ای جز بازگشت 
به عقب و ایجاد دشواری های جدی در مسیر انتخاب شده نخواهد داشت. ما نیازمند یک 
نظریه جامع پیرامون فعالیت زنان با توجه به واقعیت تغییرات ایجاد شده در ارزش های 
فردی، فرهنگی و اجتماعی جامعه و همچنین حساسیت ها هستیم.  پایداری یک سیاست 
در سایه تعامل دولت، نیازمند درک متقابل، اعتدال و میانه روی گسترده از سوی جامعه است.

پنجمین ویژه نامه  »ایران کتاب« منتشر شد

راوی سلوک در بهشت خاکستری
ز  ا ســـت  ا یـــی  رش ها گزا و  گفت و گوهـــا  حـــاوی   » ن یـــرا ا کتـــاب  « شـــماره  یـــن  ا
نویســـندگانی کـــه از زندگـــی و کتـــاب هـــای خـــود گفته انـــد. در این شـــماره بـــه بهانه 
انتشـــار کتـــاب »داســـتان انســـان« بـــه قلـــم عطـــاءالله مهاجرانـــی بـــه گفت و گـــو بـــا 
او نشســـته ایـــم تـــا از ایـــن کتـــاب و قهرمـــان آن، مرحـــوم ســـید محمـــود دعایـــی 
بگویـــد.  فـــردی کـــه مهاجرانـــی به نقـــل از اســـتاد فقیـــد، دکتـــر محمدعلی اســـامی 
گرفـــت.« هـــم  بـــا  مـــان  گِل  ابتـــدا  همـــان  از  گویـــد:»  مـــی  او  دربـــاره  ندوشـــن، 

جنگ غزه احتمالاً 1۰۹ هزار شهید داردزنان و کنشگری تنظیم گرانهسامانه »فواد 128«؛ نسخه اصاح نظام اداری برپایه نظر مردم
عاءالدین رفیع زاده

معاون رئیس  جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور
 علی ربیعی

دستیار اجتماعی رئیس جمهور

 گفت وگوها 
مفید  و  واقع بینانه بود

عارف و عارفوف در سعدآباد امضا کردند

سندنقشهراه
تهرانوتاشکند

نظرخواهی »ایران« از نمایندگان مجلس در آستانه معرفی گزینه پیشنهادی دولت

شاخص های دومین وزیر اقتصاد پزشکیان چه باشد؟

مصطفی آرانی
دبیر ایران آنلاین
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عارف و عارفوف در سعدآباد امضا کردند

سند نقشه راه تهران و تاشکند

دارنـــدگان ذخایـــر نفـــت و گاز، می تواننـــد در 
حـــوزه انـــرژی همکاری هـــای متقابلـــی داشـــته 
خریـــد  بـــه  علاقه منـــد  ازبکســـتان  باشـــند. 
نفـــت از ایـــران اســـت، در حالـــی کـــه ایـــران 
می توانـــد از فناوری هـــای کشـــاورزی و معدنـــی 
ازبکســـتان بهره مند شـــود. از ســـوی دیگر ایران 
بـــا پیشـــرفت های قابل توجـــه در حوزه هـــای 
نانوتکنولوژی، بیوتکنولوژی، سلول های بنیادی 
و مهندســـی، می تواند شـــریکی ارزشـــمند برای 
ازبکســـتان باشد. ازبکســـتان نیز در حوزه هایی 
مانند کشاورزی پیشـــرفته و فناوری های معدنی 
دارای تجربه اســـت. از همیـــن رو تبادل دانش، 
ایجاد مراکز تحقیقاتی مشـــترک، تبادل دانشجو 
و اســـتاد و همـــکاری در پروژه هـــای فنـــاوری 
می توانـــد بـــه توســـعه ظرفیت هـــای علمـــی دو 

کشـــور کمک کند. درخواســـت رئیس جمهوری 
ازبکســـتان در سال 2024 برای همکاری علمی با 
ایران، نشـــانه ای از علاقه این کشور به گسترش 

روابط فـــی مابیـــن در این حوزه اســـت.
در مجموع، گســـترش روابط ایران و ازبکستان 
تنها به نفع دو کشـــور نیســـت، بلکه می تواند به 
ثبات و توســـعه کل منطقه کمـــک کند. همکاری 
ترانزیتـــی، ماننـــد دالان هـــای  در پروژه هـــای 
منطقه ای، می تواند کشـــورهای همســـایه مانند 
ترکمنســـتان، افغانســـتان و پاکســـتان را نیز به 

شـــبکه اقتصادی منطقـــه ای متصل کند.

 هدفگذاری تجارت 2 میلیارد دلاری 
ایران و ازبکستان

ایـــران  تجـــاری  همایـــش  همچنیـــن  وز  دیـــر

و ازبکســـتان بـــا حضـــور محمدرضـــا عـــارف و 
نخســـت وزیر ازبکستان برگزار شـــد. به گزارش 
ایرنـــا، محمدرضـــا عـــارف اعـــلام کـــرد کـــه بـــا 
مذاکـــرات صـــورت گرفتـــه، در آینـــده کوتاهـــی 
معامـــلات میـــان دو کشـــور را به 2 میلیـــارد دلار 

خواهیـــم رســـاند. 
بـــه گفتـــه معـــاون اول رئیس جمهـــوری، حجم 
تجـــارت دو کشـــور در ســـال 2024 بـــه میـــزان 
۵00 میلیـــون دلار بـــود کـــه ارتقـــای روابـــط بـــا 
افزایش شـــناخت ظرفیت ها و ایجـــاد ارتباطات 
میـــان فعـــالان اقتصـــادی و بهره گیـــری بهینه از 
ظرفیت هـــا و رفـــع موانـــع پیـــش رو امکان پذیر 
اســـت. عـــارف همچنیـــن از برگزاری نشســـت 
کمیســـیون مشـــترک اقتصادی دو کشور در روز 
یکشـــنبه و با حضور نمایندگان بخش خصوصی 
و دولتـــی در تهران خبرداد و تأکیـــد کرد: »برای 
توســـعه روابط تجاری دو کشـــور ضروری اســـت 
موانـــع حذف شـــود، بخش خصوصی دو کشـــور 
فعـــال شـــود و زیرســـاخت های لازم را فراهـــم 

» . کنیم
»عبـــدالله عارفـــوف«، نخســـت وزیر ازبکســـتان 
هـــم بـــا اشـــاره بـــه ســـی امین ســـال برقـــراری 
روابـــط دیپلماتیـــک میـــان جمهوری اســـلامی 
ایران و جمهوری ازبکســـتان، جمهوری اسلامی 
ایـــران را دوســـت نزدیـــک و شـــریک مطمئـــن 
ازبکســـتان در منطقه برشـــمرد و گفت: »توسعه 
همکاری هـــای دوجانبـــه بایـــد آینـــده دار و بـــا 
برنامه ریـــزی طولانی مـــدت ارتقـــا یابـــد و بخش 
خصوصی ایـــران و ازبکســـتان بایـــد از امکانات 

موجـــود بـــه خوبـــی بهره بـــرداری کند.«

سیاسی2
دوشنبه    ۲۲  اردیبهشت 14۰4  شماره 8۷3۷

سفر دیروز 
سرلشکر باقری 

و پیام نوروزی 
او، استقبال 
از وزیر دفاع 
عربستان، یا 

سفر زمستان 
سال گذشته 
به پاکستان، 

باید همه را 
در یک راستا 
ارزیابی کرد؛ 
مخابره پیام 

اقتدار در عین 
صلح طلبی

ظهر دیروز 
محمدرضا 

عارف در 
مجموعه 

تاریخی 
سعدآباد 

میزبان 
نخست وزیر 

ازبکستان بود و 
پس از استقبال 

رسمی، به 
اتفاق او به 

محل مذاکرات 
دوجانبه رفتند 

تا سند نقشه راه 
روابط جمهوری 

اسلامی ایران 
و جمهوری 
 ازبکستان 
برای دوره 

 ۲۰۲۵-۲۰۲۷ 
را امضا کنند

 

»ایـــران و ازبکســـتان بایـــد روابط خـــود را بیش 
نقطـــه  ایـــن  دهنـــد.«  گســـترش  گذشـــته  از 
مشـــترک اظهـــارات روز گذشـــته معـــاون اول 
رئیس جمهوری ایران و نخســـت وزیر ازبکستان 

. د بو
روز گذشـــته »عبدالله عارفـــوف« در رأس هیأتی 
عالی رتبـــه به تهران آمد تا دربـــاره تقویت روابط 
و همکاری هـــای مشـــترک در حوزه های مختلف 
و یافتـــن راه حلی بـــرای ایجاد تحـــرک در روابط 
تهران-تاشـــکند در حوزه های سیاسی، فرهنگی 
و اقتصـــادی، بـــا معـــاون اول رئیس جمهـــوری 
کشـــورمان، گفت و گـــو و رایزنی کنـــد. از همین 
رو بـــود کـــه ظهـــر دیـــروز محمدرضا عـــارف در 
مجموعه تاریخی ســـعدآباد میزبان نخست وزیر 
ازبکســـتان بـــود و پس از اســـتقبال رســـمی، به 
اتفـــاق او به محل مذاکـــرات دوجانبـــه رفتند تا 
ســـند نقشـــه راه روابط جمهوری اســـلامی ایران 
و جمهـــوری ازبکســـتان بـــرای دوره 202۵-202۷ 

را امضـــا کنند.
و  ایـــران  عالی رتبـــه  هیأت هـــای  نشســـت  در 
ازبکستان، عارف از اراده دو کشور برای افزایش 
ســـطح روابـــط خبـــر داد و تأکید کـــرد که دولت 
چهاردهـــم مصمـــم بـــه ارتقـــای روابـــط در همه 
زمینه هـــا بـــا ازبکســـتان اســـت. عارفـــوف هـــم 
بـــا اشـــاره به حجـــم روابـــط ۵00 میلیـــون دلاری 
میـــان ایـــران و ازبکســـتان و بـــا تأکید بـــر اینکه 
توســـعه همکاری هـــای دوجانبـــه بایـــد آینده دار 
و بـــا برنامه ریـــزی طولانـــی مـــدت ارتقـــا یابـــد، 
جمهـــوری اســـلامی ایـــران را دوســـت نزدیک و 
شـــریک مطمئن ازبکســـتان در منطقه دانست.

کوتاه از سوابق دو کشور
در پـــی فروپاشـــی اتحـــاد جماهیـــر شـــوروی در 
ازبکســـتان،  اســـتقلال  و   )1991( 13۷0 ســـال 
جمهوری اســـلامی ایران جزو اولین کشورهایی 
بـــود کـــه اســـتقلال ایـــن کشـــور را به رســـمیت 
شـــناخت. همـــان زمـــان تهـــران و تاشـــکند با 

اعـــزام نماینـــدگان رســـمی، روابـــط دیپلماتیک 
خـــود را آغاز کردنـــد که بـــا توجه به اشـــتراکات 
فرهنگـــی دو کشـــور، انتظار می رفـــت این روابط 
از حـــوزه سیاســـی فراتـــر بـــرود. با ایـــن حال نه 
تنهـــا خبری از گســـترش روابط نبـــود که روابط 
سیاســـی نیـــز در دو دهه اول چندان پیشـــرفت 
چشمگیری نداشـــت و حتی کاهش یافت. سفر 
شـــهید رئیسی در ســـال 1401 به ازبکستان که به 
منظور شرکت در اجلاس سران کشورهای عضو 
ســـازمان همکاری شـــانگهای انجام شد، اولین 
ســـفر یک رئیس جمهـــوری ایران به ازبکســـتان 
پس از 1۸ ســـال بود.  پیش از رئیســـی، مرحوم 
خاتمـــی  ســـیدمحمد  و  رفســـنجانی  هاشـــمی 
به عنـــوان رئیس جمهـــوری اســـلامی ایـــران بـــه 
ازبکســـتان ســـفر کرده بودند. از ســـال 201۶ به 
این ســـو و با روی کار آمدن »شوکت میرضیایف« 
سیاســـت خارجـــی ازبکســـتان تغییـــر کـــرد و 
بالطبـــع، روابط این کشـــور با ایران نیـــز با  گذار 
از روابـــط خنثـــی گذشـــته، وارد مرحله جدیدی 
شـــد. حالا با گذشـــت قریـــب به 9 ســـال از این 
تغییر، روابط تهران و تاشـــکند در آســـتانه ورود 
به دوره جدیدی اســـت.  امروز رؤسای جمهوری 
ایران و ازبکســـتان بـــه اهمیت روابط دو کشـــور 
بیش از گذشـــته اهمیت می دهند؛ واقعیتی که 
در مهرماه 1403 نمایان شـــد. زمانی که مســـعود 
پزشکیان و شـــوکت میرضیایف در ترکمنستان 
با یکدیگـــر دیدار و طرف مقابل را برای ســـفر به 

تاشـــکند و تهران دعـــوت کردند.

چرا روابط دوجانبه مهم است؟
اشـــتراکات فرهنگی و هویت مشـــترک تاریخی، 
یکـــی از الزامـــات گســـترش روابـــط تهـــران و 
تاشکند اســـت. دو کشـــور ایران و ازبکستان به 
دلیـــل موقعیت جغرافیایی خاص خود، در متن 
تحولات آســـیای مرکـــزی قرار دارند. ازبکســـتان 
به عنـــوان یکـــی از کشـــورهای کلیـــدی آســـیای 
مرکـــزی و ایران به عنـــوان قـــدرت منطقه ای در 
خاورمیانـــه، می تواننـــد بـــا همـــکاری یکدیگـــر، 
وزنـــه ای تأثیرگذار در معـــادلات منطقه ای ایجاد 
کننـــد. تقویـــت روابـــط دوجانبـــه می توانـــد به 
کاهـــش نفـــوذ بازیگـــران خارجـــی در آســـیای 
مرکـــزی و ایجاد تـــوازن در منطقـــه کمک کند. 
ازبکســـتان با جمعیتی بیـــش از 3۷ میلیون نفر 
و منابـــع طبیعی غنی )ماننـــد گاز، پنبه و فلزات( 

بازار جذابـــی برای محصـــولات و خدمات ایرانی 
اســـت. در مقابل ایـــران می توانـــد در حوزه های 
فنی-مهندســـی، دارو، کشـــاورزی و فنـــاوری بـــه 
ازبکســـتان کمـــک کنـــد. فعالیت بیـــش از 11۶ 
کارخانـــه بـــا ســـرمایه گذار ایرانی در ازبکســـتان 
نشـــان دهنده پتانســـیل بـــالای همکاری هـــای 
اقتصـــادی اســـت. هـــر دو کشـــور در ســـازمان 
همـــکاری اقتصـــادی )ECO( فعـــال هســـتند و 
ایـــران به عنـــوان عضو کامـــل ســـازمان همکاری 
شـــانگهای )با حمایـــت ازبکســـتان( می تواند از 
این بســـترها برای پیشـــبرد پروژه های مشـــترک 
منطقه ای استفاده کند. همکاری در زمینه هایی 
مانند مبارزه با تروریســـم، قاچـــاق مواد مخدر و 
مدیریت منابع آب نیز از ضرورت های منطقه ای 
اســـت که می تواند دو کشـــور را به همکاری های 
نزدیک تر در حوزه های امنیتی و زیســـت محیطی 

ترغیـــب کند.

ضرورت دسترسی ازبکستان به آب های 
آزاد

بـــه دلیـــل موقعیـــت محصـــور در  ازبکســـتان 
ترانزیتـــی  مســـیرهای  بـــه  بشـــدت  خشـــکی، 
برای دسترســـی بـــه بازارهـــای جهانی وابســـته 
اســـت. ایـــران، بـــا بنـــدر اســـتراتژیک چابهـــار، 
می توانـــد به عنوان کوتاه تریـــن و اقتصادی ترین 
مســـیر برای صـــادرات کالاهـــای ازبکســـتانی به 
خلیج فـــارس و اقیانـــوس هنـــد عمـــل کنـــد. 
پروژه هایی مانند دالان ازبکستان-ترکمنستان-
ایران-عمان-قطـــر کـــه حـــالا ارمنســـتان هم به 
آن پیوســـته یا خطـــوط ریلی مشـــترک می تواند 
اقتصـــاد دو کشـــور را بیـــش از گذشـــته بـــه هم 

پیونـــد دهد. 
برای درک ایـــن ضرورت بود که عـــارف در دیدار 
از  بـــه نخســـت وزیر ازبکســـتان،  روز گذشـــته 
ایـــران به عنوان کوتاه ترین مســـیر بـــرای اتصال 
کشـــورهای آســـیای میانـــه بـــه آب هـــای آزاد و 
خلیج فـــارس نام برد و گفت: »زیرســـاخت ها و 
امکانات لجســـتیکی در بنادر ایران فراهم شده 
اســـت و ایران آمادگی دارد تسهیلات لازم را برای 

حضور ازبکســـتان در ایـــن بنادر فراهـــم کند.«

هم افزایی منابع میان دو کشور
ازبکســـتان به عنـــوان یازدهمیـــن تولیدکننـــده 
گاز جهان و ایـــران به عنوان یکـــی از بزرگ ترین 

در سه دهه پس از فروپاشی شوروی و استقلال کشورهای 
آســـیای مرکزی، روابط ایران با این منطقه دستخوش فراز 
و فرودهای قابل توجهی بوده اســـت. این نوسانات عمدتاً 
ناشـــی از تغییر نـــگاه دولت های مختلف ایران به آســـیای 
مرکـــزی بوده اســـت. بـــرای مثـــال، در دوره دولـــت نهم و 
دهـــم، توجه ویـــژه ای به این منطقه معطوف شـــد و روابط 
نزدیک تری شـــکل گرفت، امـــا در دوره دولـــت روحانی که 
تمرکز سیاســـت خارجی بـــر برجام و مســـائل بین المللی 

بود، توجه به آســـیای مرکـــزی کاهش یافت. 
اما در ســـال های اخیر آســـیای مرکزی دستخوش تحولات 
عمیقی شـــد که منشأ آن ازبکستان است. از سال 201۷ که 
شـــوکت میرضیایف به ریاســـت جمهوری ازبکستان رســـید، اصلاحات گسترده ای در 
سیاســـت های داخلی و خارجی این کشـــور آغاز شد. این اصلاحات شـــامل بازکردن 
فضـــای اقتصادی، بهبود روابط با همســـایگان، حل و فصل اختلافـــات مرزی و حفظ 
ثبات سیاســـی بود. این تغییرات باعث شـــد ازبکســـتان به الگویـــی موفق در منطقه 
تبدیل شـــود و جایگاه خود را به عنوان قلب آســـیای مرکزی تثبیت کند. ازبکســـتان 
بـــه دلایل متعـــددی موقعیتـــی منحصر بـــه فرد در آســـیای مرکـــزی دارد؛ این کشـــور 
تنها کشـــوری اســـت که با تمام کشـــورهای آســـیای مرکـــزی و همچنین افغانســـتان 
مـــرز مشـــترک دارد. همچنین، ازبکســـتان پرجمعیت ترین کشـــور منطقه اســـت و 
تقریبـــاً نیمـــی از جمعیت آســـیای مرکزی در این کشـــور ســـکونت دارنـــد. مهم تر از 
همه، اصلاحات درون زا و حفظ ثبات سیاســـی ازبکســـتان، این کشـــور را به بازیگری 
الهام بخـــش و بالقوه برای رهبـــری منطقه تبدیل کرده اســـت. در کنـــار این تحولات 
داخلـــی، تغییرات ژئوپلیتیـــک منطقه نیـــز اهمیت آســـیای مرکـــزی را افزایش داده 
اســـت. سقوط دولت اشـــرف غنی در افغانستان و به قدرت رســـیدن طالبان، جنگ 

اوکراین و تحریم های روســـیه باعث شده اند آســـیای مرکزی جایگاه استراتژیک خود 
را در سیاســـت جهانی ارتقا دهـــد. اکنون قدرت های بزرگ و منطقـــه ای توجه ویژه ای 
بـــه این منطقه دارنـــد و رقابت برای نفوذ در آن افزایش یافته اســـت. حتی در ســـطح 
بین المللی، پیشـــنهاد ســـفر رئیس جمهوری آمریکا به آســـیای مرکزی مطرح شـــده 
که نشـــان از اهمیت فزاینده این منطقه دارد. افغانســـتان به عنوان همسایه مشترک 
ایـــران و ازبکســـتان، نقش کلیدی در امنیـــت و اقتصاد منطقه ایفـــا می کند. ثبات در 
افغانســـتان نه تنها به نفع امنیت منطقه ای اســـت، بلکه می تواند مسیرهای ترانزیتی 
جدیدی میان ایران و آســـیای مرکزی از طریق پروژه هایی مانند کریدور ترانس افغان 
فراهم کند. این کریدور با اتصال ریلی مزارشـــریف به هرات و ســـپس به شـــبکه ریلی 
ایران، دسترســـی کشـــورهای آســـیای مرکزی به آب های آزاد و بندر چابهار را تسهیل 
می کنـــد. این پروژه عـــلاوه بر افزایش امنیـــت و ثبات تجـــاری، فرصت های اقتصادی 
و رشـــد مبادلات را برای ایران و ازبکســـتان به همراه خواهد داشت. ازبکستان با رشد 
اقتصادی ســـریع و سیاســـت های توســـعه ای، فضای مناسبی برای ســـرمایه گذاری و 
تجـــارت ایجاد کرده اســـت. ایران نیز بـــا مزیت های صنعتـــی، تکنولوژیک و موقعیت 
جغرافیایـــی خود، می تواند شـــریک مهمی برای ازبکســـتان باشـــد. اگرچـــه مبادلات 
تجـــاری دو کشـــور در ســـال های اخیر افزایـــش یافته، امـــا هنوز ظرفیت هـــای بالقوه 
زیادی وجود دارد که برای تحقق آن نیازمند تســـهیل بیشـــتر در حوزه روادید، توســـعه 
خطـــوط هوایی و اجـــرای توافقات تجاری و گمرکی هســـتیم. لغو روادیـــد ایران برای 
ازبکســـتان و تســـهیل ویزا توســـط ازبکســـتان گامی مثبت بوده، اما برای رسیدن به 
هـــدف تجـــارت دو میلیارد دلاری، اقدامات بیشـــتری لازم اســـت. در نهایت، آســـیای 
مرکـــزی و بویژه ازبکســـتان اکنـــون در موقعیتی کلیـــدی برای تعامـــلات منطقه ای و 
بین المللـــی قرار دارنـــد. ایران باید بـــا نگاهی راهبـــردی و فعال تر، جایگاه خـــود را در 
این منطقه تقویـــت و از فرصت های جدیـــد اقتصادی و ژئوپلیتیـــک بهره برداری کند 

تا بتوانـــد در تحولات مهم ایـــن منطقه نقش مؤثـــری ایفا کند.

امید رحیمی
کارشناس مسائل 

آسیای مرکزی

نقش کلیدی ازبکستان در سیاست منطقه ای و بین المللی
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یر  نخســـت وز  » ف رفـــو عا الله  عبـــد « ســـفر 
توســـعه  منظـــر  از  تهـــران،  بـــه  ازبکســـتان 
و تعمیـــق روابـــط اقتصـــادی دوجانبـــه قابـــل 
تحلیل اســـت. به ویژه که این ســـفر به دعوت 
محمدرضا عـــارف، معـــاون اول رئیس جمهور 
و همچنیـــن اســـتقبال محمـــد اتابـــک، وزیـــر 
صمت از ایشـــان انجام شـــده اســـت. پیگیری 
افزایـــش همکاری هـــای تجـــاری و همچنیـــن 
ســـرمایه گذاری در حوزه هـــای کلیـــدی به ویژه 
ترانزیت از ســـوی ایـــران و ازبکســـتان به دلیل 
ویژگی هـــای ژئوپلیتیک دو کشـــور همـــواره در 
دســـتورکار روابط خارجی این دو بازیگر منطقه 
بوده اســـت. شـــاید بتوان اهمیـــت ژئوپلیتیک ازبکســـتان بـــه دلیل قرار 
گرفتـــن در قلـــب آســـیای مرکـــزی را مهم تریـــن ویژگی این کشـــور تلقی 
کـــرد که ذیل آن محـــور ترانزیتی و حمـــل  و نقل نیز بیان می شـــود. پروژه 
اتصـــال ریلی ازبکستان-ترکمنســـتان-ایران از جملـــه زمینه های همکاری 
اســـت که نه تنها افزایش صادرات کشـــورهای آســـیای مرکزی را به دنبال 
دارد، بلکه قابلیت برندینـــگ ترانزیتی ایران از منظر ثبات و امنیت را ارتقا 
خواهد بخشـــید و درآمـــد ترانزیتی ایران را افزایـــش می دهد. ضمن اینکه 
ازبکســـتان به دلیل محصور بودن در خشـــکی می تواند از طریق ایران به 
خلیـــج فارس، دریای عمـــان و اقیانـــوس هند برای صـــادرات کالای خود 
به عنوان یکـــی از کوتاه ترین و مقرون به صرفه ترین مســـیرهای ترانزیتی 
دسترســـی پیدا کنـــد. بندر چابهـــار در این راســـتا قابل ذکر اســـت که با 
برخورداری از موقعیت اســـتراتژیک در اقیانوس هنـــد می تواند جایگزین 

مسیرهای شـــلوغ و پرهزینه چون بنادر پاکســـتان برای ازبکستان باشد. 
بـــه عبارتی، ایـــن امر تنوع بخشـــی به مســـیرهای تجاری ازبکســـتان را به 

دنبال خواهد داشـــت.
دربـــاره مزایا و ظرفیت های ازبکســـتان بـــرای ایران، لازم اســـت به تقویت 
نفوذ سیاســـی و اقتصـــادی ایران در آســـیای مرکـــزی و ارتقـــای موقعیت 
ژئواســـتراتژیک ایران در سایر مســـیرهای ترانزیتی به ویژه شمال-جنوب و 
شـــرق به غرب اشـــاره کرد. علاوه بر این، بازار بـــزرگ و جمعیت نزدیک به 
3۷ میلیون نفر ازبکســـتان می تواند در ســـبد اقتصادی و تجاری ایران به 
ویژه در قالب عضویت اتحادیه اقتصادی اوراســـیا تأثیرگذار باشد. امضای 
سند شانزدهمین کمیسیون مشـــترک ایران-ازبکستان و همچنین دیگر 
توافق نامه هـــای دوجانبه و همچنیـــن افتتاح مرکز تجاری ازبکســـتان در 
تهران به عنـــوان حلقه اتصال مبـــادلات بازرگانی، در چهارچـــوب اراده دو 
بازیگر برای توســـعه و تعمیق روابط اقتصادی-تجاری قابل تحلیل اســـت. 
اما آنچه بیش از توســـعه روابط دوجانبه باید به آن اشـــاره داشت، در نظر 
گرفتن ســـپهر امـــروزی سیاســـت خارجی ایران اســـت که تعدیل ســـازی 
روابـــط خارجـــی را پیگیری می کنـــد. به دیگر ســـخن، ایـــران مذاکرات با 
آمریکا از یک ســـو و تعمیق روابط با محور شـــرق از سوی دیگر را در دستور 
کار دارد تـــا همـــه روابط خارجـــی را به مذاکره بـــا غرب گره نزنـــد. به نظر 
می رســـد توســـعه و تعیمق روابط خارجی شـــرق محور به عنوان دستورکار 
غ از موفقیت یا شکســـت در مذاکـــرات( در نظر گرفته  پســـامذاکرات )فار
شـــده است تا بتواند اعتمادســـازی و تضمین همکاری مستمر با بازیگران 
محور شـــرق را به دنبال داشته باشـــد. »عبرت از برجام« عبارتی است که 
توضیح دهنـــده اراده ایران برای همکاری با کشـــورهای آســـیای مرکزی از 

جمله ازبکســـتان در میانه مذاکرات مســـقط است.

زهره 
خانمحمدی

 پژوهشگر 
حوزه اوراسیا

اهمیت گسترش مناسبات با آسیای مرکزی در شرایط امروز

 سرلشکر باقری از پایگاه های نظامی ایران در خلیج فارس 
و دریای عمان بازدید کرد

مانور اقتدار پس از پیام صلح

رئیس ســـتادکل نیروهای مســـلح کشـــورمان که 
پیام نـــوروزی وی از تخت جمشـــید بســـیار مورد 
توجه قـــرار گرفته بود، حالا برای صیانت از منافع 
ملـــی ایـــران در خلیج فـــارس راهـــی پایگاه های 
نظامی ایران در خط ســـاحلی جنوب کشور شد.

رئیـــس ســـتادکل نیروهـــای مســـلح کشـــورمان 
روز گذشـــته در ســـفر بـــه اســـتان هرمـــزگان، از 
یگان های رزمی عملیاتی نیروهای مســـلح اعم از 
پایگاه های ارتش جمهوری اســـلامی ایران و سپاه 
پاســـداران بازدیـــد و میزان آمادگی ایـــن نیروها را 
ارزیابی کرد. پـــس از بازدید از منطقه یکم دریایی 
امامت نیروی دریایی ارتش در بندرعباس، ســـایر 
پایگاه هـــای نظامی جمهوری اســـلامی ایـــران در 

خط ســـاحلی تا نقطه مـــرزی ایران و پاکســـتان، 
دیگر بازدیدهای ســـفر رئیس ســـتادکل نیروهای 
مســـلح بود. ســـفر سرلشـــکر باقری در رأس یک 
هیأت  بلندپایه نظامی انجام شـــد و امیر سرلشکر 
سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش و امیر 
دریـــادار شـــهرام ایرانـــی فرمانده نیـــروی دریایی 

ارتـــش وی را همراهی کردند.
به گزارش ایرنا، رئیس ســـتاد کل نیروهای مسلح 
در بازدیـــد از منطقـــه یکم دریایـــی امامت نیروی 
دریایـــی ارتش در بندرعباس، هدف از این ســـفر 
را اینطور بیان کرد: »این ســـفر بـــه منطقه خلیج 
فـــارس، تنگـــه هرمـــز و دریـــای عمان، بـــا هدف 
ارزیابـــی وضعیـــت عملیاتی منطقـــه و همچنین 
میـــزان آمادگی هـــای نیروهای مســـلح جمهوری 
اســـلامی ایران بویـــژه نیـــروی دریایـــی راهبردی 
ارتـــش و ســـپاه پاســـداران، در دفـــاع از آب های 
ســـرزمینی و آب هـــای بین المللـــی و منابع ملی 

کشـــورمان است.«
دیگر اظهارات سرلشـــکر باقری بیانگر این اســـت 
کـــه در این ســـفر، »طرح های عملیاتـــی نظامی« 
برای شـــرایط گوناگون و متفاوت هم بررسی شد. 
وی در این باره گفت: »بررسی های لازم به صورت 
میدانی برای آمادگی در راستای اجرای طرح های 
عملیاتی گوناگون در این سفر اتفاق خواهد افتاد 
و نیروهای مسلح کشـــورمان برای هر شرایطی در 

آمادگی کامل هستند.«

آمادگی برای دفاع از خلیج فارس
دیگر اظهارات رئیس ســـتادکل نیروهای مســـلح 
نشـــان می دهـــد کـــه ایـــن ســـفر را باید بـــا اخبار 
منتشـــر شـــده در رســـانه های آمریـــکا مبنـــی بر 
احتمـــال تغییر نـــام خلیج فـــارس هـــم مرتبط 
دانســـت. سرلشـــکر باقری در بخـــش دیگری از 
اظهاراتـــش، گفـــت: »بـــرای دفـــاع از منافع ملی 

دفاعی

و خلیـــج فـــارس آماده ایـــم و نیروهـــای مســـلح 
جمهوری اســـلامی ایران برای هر شرایطی آمادگی 

کامـــل دارند.«
وی پـــس از تأکیـــد دوبـــاره بـــر آمادگـــی نیروهای 
مســـلح کشـــورمان، تصریح کرد: »هیچ تهدیدی 

بی پاســـخ نمی مانـــد.«

حضور چند باره در جنوب ایران
از ابتدای ســـال جاری تا امروز، این چندمین سفر 
رئیس ســـتاد کل نیروهای مســـلح به پایگاه های 

دفاعـــی و نظامی ایـــران در نواحی جنوبی کشـــور 
اســـت. اواســـط فروردین ماه که فایـــل ویدیویی 
از سرلشـــکر باقری کنار تخت جمشـــید منتشـــر 
شـــد، وی در همـــان فیلـــم اعـــلام کرد کـــه برای 
مأموریتـــی بـــه جنوب کشـــور آمـــده و بـــه همین 
دلیل فرصت حضور در تخت جمشید را غنیمت 
دانسته اســـت. باقری در پیام خود که کنار تخت 
جمشـــید ضبط شد، پس از اشـــاره به مقوله های 
صلـــح، آرامش، دوســـتی و بـــرادری با ســـایر ملل 
که آرمـــان تاریخی مردم ایران بوده اســـت، تأکید 

کـــرد که رویکـــرد جمهـــوری اســـلامی در روابط با 
همسایگانش نیز در راستای این آرمان همیشگی 

حرکت کـــرده و می کند.
چندی بعد که رئیس ستادکل نیروهای مسلح از 
»خالد بن ســـلمان« وزیر دفاع عربستان سعودی 
در تهران اســـتقبال کـــرد، ناظران عنـــوان کردند 
که برخـــی از معانی پیام نوروزی سرلشـــکر باقری 
گشـــوده شـــد. حضور دیروز سرلشـــکر باقری در 
ســـواحل خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان 
نشـــان داد که »مواضع اصولی« نیروهای مسلح، 
بویـــژه رئیـــس ســـتادکل نیروهای مســـلح تغییر 
ناپذیر اســـت. بویژه اینکه این ســـفر پس از اخبار 
و شـــایعات درباره تغییر نام خلیج فـــارس انجام 
شـــد و سرلشـــکر باقری هم اعلام کرد که اساســـاً 
»این ســـفر به منطقه خلیج فـــارس، تنگه هرمز و 
دریای عمان، با هـــدف ارزیابی وضعیت عملیاتی 
منطقه و همچنین میـــزان آمادگی های نیروهای 
مســـلح جمهوری اســـلامی ایـــران بویـــژه نیروی 
دریایـــی راهبـــردی ارتش و ســـپاه پاســـداران، در 
دفاع از آب های ســـرزمینی و آب های بین المللی 

و منابع ملی کشـــورمان است.«
به دیگر ســـخن، ســـفر دیـــروز سرلشـــکر باقری و 
پیام نوروزی او، اســـتقبال از وزیر دفاع عربستان، 
یا سفر زمســـتان سال گذشـــته به پاکستان، باید 
همـــه را در یک راســـتا ارزیابی کـــرد؛ مخابره پیام 

اقتـــدار در عین صلح طلبی.
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امضای 3 سند همکاری ایران و ازبکستان
دیـــروز با حضور معاون اول رئیس جمهوری کشـــورمان و نخســـت وزیر ازبکســـتان 4 ســـند 
و یادداشـــت تفاهـــم همـــکاری مشـــترک میـــان مقام هـــای عالی رتبـــه دو کشـــور بـــه امضا 
رســـید. پروتـــکل بین دولتـــی در خصوص اجـــرای مفـــاد توافقنامه تجـــارت ترجیحی میان 
وزیـــر صنعت، معـــدن و تجارت جمهـــوری اســـلامی ایران و وزیـــر ســـرمایه گذاری، صنعت 
و تجارت ازبکســـتان، یادداشـــت تفاهـــم همکاری در حـــوزه قرنطینه و حفـــظ نباتات میان 
رئیس ســـازمان حفاظت نباتات ایران و رئیس آژانس قرنطینه و حفظ نباتات ازبکســـتان، 
یادداشـــت تفاهم در زمینه همکاری در حوزه استانداردســـازی حلال میان رئیس ســـازمان 
ملـــی اســـتاندارد ایـــران و رئیس آژانس مقررات فنی ازبکســـتان 3 ســـند همـــکاری بود که 
وزرا و مســـئولان دو کشـــور در حضور محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهوری و عبدالله 

عارفوف نخســـت وزیر ازبکســـتان به امضا رســـاندند.

ـــرش بـ

 رضوانه رضایی پور
خبرنگار حوزه دولت

گزارش
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نمایندگان 
در اظهارات 
خود به طور 

مشخص 
و شفاف، 
انتظارات 

خود از وزیر 
آینده اقتصاد 

را مطرح 
کردند. 

اینکه وزیر 
پیشنهادی 

علاوه بر 
برخورداری 
از دانش و 

تخصص در 
حوزه اقتصاد 

و داشتن 
تجربه 

اجرایی و 
مدیریتی در 

سطوح کلان 
اقتصادی، 

باید چه 
رویکرد و 

برنامه ای را 
در جلسه رأی 

اعتماد ارائه 
دهد

 شاخص های دومین وزیر اقتصاد پزشکیان چه باشد؟
اخبــــــــــار نظرخواهی »ایران« از نمایندگان مجلس در آستانه معرفی گزینه پیشنهادی دولت

رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت:
به دنبال توافق هستیم، اما کنار گذاشتن 

تأسیسات هسته ای را نمی پذیریم
رئیس جمهـــوری در جلســـه عصـــر دیـــروز هیـــأت 
وزیران، بر عزم دولت برای حفاظت از دستاوردهای 
صلح آمیز هســـته ای کشـــور تأکید کـــرد و گفت: »ما 
می توانیـــم ایـــن اطمینـــان را بدهیـــم کـــه جمهوری 
اســـامی ایران هیـــچ گاه به دنبال ســـاح هســـته ای 

نبوده، نیســـت و نخواهـــد بود.«
به گزارش ایرنا، مســـعود پزشـــکیان با تأکیـــد دوباره 
بـــر اینکـــه »جمهوری اســـامی ایران بـــه دنبال بمب 
هســـته ای نبوده و نیســـت«، تصریح کرد: »اساساً به 
لحاظ اعتقادی با این مســـأله مشـــکل داریم و طبق 
فتـــوای مقام معظم رهبری هر اقدامی برای ســـاخت 
ساح هســـته ای حرام اســـت. البته بحثی که درباره 
کنار گذاشتن کل تأسیسات هســـته ای ایران مطرح 
شـــده برای ما قابل قبول نیست. فناوری هسته ای و 
دســـتاوردهای دانشمندان کشورمان در عرصه انرژی 
صلح آمیز هســـته ای در بخش های مختلف از جمله 
تولیـــد دارو و درمـــان، کشـــاورزی، محیط زیســـت و 
صنعـــت کارایـــی  دارد و مـــا بـــا قـــدرت فعالیت های 

صلح آمیز هســـته ای را دنبـــال خواهیم کرد.«
رئیس جمهـــوری بـــر سیاســـت اصولـــی جمهـــوری 
اســـامی ایران در تعامات صلح آمیز با جهان تأکید 
کرد و بـــا بیـــان اینکه در مذاکـــره جدی و بـــه دنبال 
توافـــق هســـتیم، افـــزود: »مـــا گفت و گـــو می کنیـــم 
بـــرای اینکه صلح می خواهیم، ما کشـــوری هســـتیم 
کـــه دنبـــال صلـــح و امنیـــت در منطقه ایـــم و بر این 
باوریم که کشـــورهای منطقه برادرند، با هم در صلح 
و صفـــا زندگی می کننـــد و نیازی به این نیســـت که از 
آن طرف دنیا کســـی بیاید برای مـــا کاری انجام دهد، 
این رژیم صهیونیســـتی اســـت کـــه به دنبـــال ایجاد 

ناامنـــی و ناآرامی در منطقه اســـت.«
 

 پیشگامی جوانان
در پیشرفت فناوری های نوظهور

نشســـت تخصصـــی »کنگره پیشـــگامان پیشـــرفت« 
بـــا همکاری مشـــترک »مرکـــز الگوی اســـامی ایرانی 
پیشـــرفت« و »پـــارک فنـــاوری پردیـــس« پردیـــس 
برگزار شـــد. در این نشســـت که موضوع محوری آن 
»پیشـــگامی جوانان در توســـعه فناوری های نوظهور 
در مسیر پیشـــرفت ایران« بود، مسائل و موضوعات 
مرتبـــط بـــا این حـــوزه بررســـی شـــد. در بخش های 
مختلف ایـــن نشســـت و در بخش های »پیشـــگامی 
جوانـــان در توســـعه فناوری هـــای نوظهور در مســـیر 
پیشـــرفت ایران )چالش هـــا و راهکارها(« اســـاتید و 
اعضای شـــرکت های فناوری پـــارک دیدگاه های خود 

را مطـــرح کردند.

ان بی سی: ایران، بزرگ ترین 
اختلاف نظر نتانیاهو و ترامپ است

شـــبکه آمریکایـــی »ان بی ســـی« گـــزارش داد:»در 
شـــرایطی که نتانیاهو به دنبال فرصتی بـــرای نابودی 
تأسیســـات هســـته ای ایران اســـت، ترامـــپ فرصتی 
برای دســـتیابی بـــه توافق هســـته ای از طریق مذاکره 
می بیند.« این شـــبکه افزود: »رویکرد ترامپ در قبال 
ایران بزرگ ترین اختاف برای نتانیاهو بوده اســـت.« 
دو مقـــام آمریکایی، دو دیپلمات آســـیا و دو فرد دیگر 
کـــه از تنش ها آگاه هســـتند به ان بی ســـی گفتند که 
نخســـت وزیر رژیم صهیونیســـتی هفته هاســـت که از 
امتناع ترامـــپ برای حمایـــت از اقـــدام نظامی علیه 
ایـــران و تصمیم او برای تاش در دســـتیابی به توافق 

ناامید شـــده است.«

گزینه پیشنهادی، راه وزیر قبلی 
را نرود

مجیـــد دوســـت علی 
عضـو کمیسیون های 
برنامـــه و بودجـــه و 
نـــود مجلس  اصـــل 
شـــورای اســـامی از 
اســـت  نمایندگانـــی 
کـــه در گفت و گـــو با »ایران« شـــاخص 
بـــه وزیـــر  بـــرای رأی موافـــق  خـــود 
پیشـــنهادی را در یـــک جملـــه خاصه 
کـــرد؛ اینکـــه »وزیر پیشـــنهادی هر که 
می خواهـــد باشـــد، امـــا راه همتـــی را 
نـــرود و در برنامه هایی کـــه برای دفاع 
از صاحیـــت خـــود در مجلـــس بیان 
می کنـــد، نشـــان دهـــد کـــه رویکـــرد 
متفاوتی نســـبت بـــه راه حل مســـائل 
اقتصـــادی کشـــور خواهـــد داشـــت.« 
مجید دوســـت علی، نماینـــده کرمان 
و راور، تـــا پیـــش از معرفـــی گزینه های 
نهایـــی، اظهـــار نظـــر دربـــاره افـــرادی 
کـــه در رســـانه ها مطـــرح می شـــوند 
و قضـــاوت درباره شـــان را نادرســـت 
دانســـت، امـــا بـــر ایـــن موضـــع تأکید 
داشـــت که »وزیـــر پیشـــنهادی دولت 
برای تمـــام ان قلت هـــا و انتقاداتی که 
در جریـــان اســـتیضاح همتـــی مطرح 

شـــد، پاســـخ داشـــته باشد.«
واقعیت این اســـت کـــه در 72 روزی که 
از استیضاح عبدالناصرهمتی گذشت، 
با انواع نوســـانات افزایشـــی و کاهشـــی 

بازارهـــا، پـــس از بـــر کنـــاری او، بازارها 
نشـــان دادنـــد کـــه بـــر خـــاف ادعای 
موافقان اســـتیضاح همتی، سیاست ها 
و تصمیمات وزیر ســـابق اقتصـــاد نبود 
که شـــیب نمـــودار نـــرخ ارز را صعودی 
کـــرده بود. کمـــا اینکه پـــس از برکناری 
او، رکـــورد بیشـــترین نرخ بـــرای دلار با 
عدد 105 هـــزار تومان رقم خـــورد و بعد 
کاهـــش قیمـــت در جریـــان برگـــزاری 
مذاکرات غیر مســـتقیم نشـــان داد که 
اعتقـــاد عبدالناصـــر همتـــی بـــر درهم 
تنیدگـــی مســـائل سیاســـت خارجی با 
مســـائل اقتصادی همچون نقدینگی و 
تورم پـــر بیراه نبود. با وجـــود این برنامه 
داشتن برای کاستن از عدد همبستگی 
ایـــن دو مؤلفـــه را شـــاید بتـــوان یکی از 
توقعاتی دانست که نمایندگان مجلس 
از وزیر اقتصاد پیشنهادی دولت دارند و 
به چهارچوب فکری آنـــان برای ارزیابی 

صاحیـــت او شـــکل می دهد.

وزیری برای حل مسأله ناترازی ها
»وزیر پیشـــنهادی 
بـــرای  دولـــــــــت 
سکان داری وزارت 
اقتصـــاد هـــر کـــه 
باشـــد، بایـــد برای 
حـــل ناترازی ها با 
فراهم ساختن بسترهای اقتصادی آن 
برنامـــه داشـــته باشـــد.« روح اله لک 
علی آبـــادی نماینـــده دورود و ازنـــا در 

تبیین ایـــن اعتقاد خـــود بـــه »ایران« 
گفـــت: »اولویـــت کشـــور دو مســـأله 
اقتصاد و حل ناترازی هاست. واقعیت 
این اســـت که ناترازی هـــای مختلف از 
جمله ناترازی برق کـــه در این روزهای 
گـــرم ســـال وزارت نیـــرو را بـــه اعـــام 
برنامه قطع منظم بـــرق خانگی ناچار 
کـــرده و کشـــاورزی و صنعـــت را دچار 
مشـــکل ســـاخته اســـت، در پیگیری 
ریشـــه های خود بـــا مســـأله اقتصاد و 
تأمین ســـرمایه از جمله برای احداث 
و توسعه نیروگاه ها پیوند خورده است. 
بر این اساس شـــاخص مهمی که باید 
در رأی بـــه صاحیت وزیر پیشـــنهادی 
مـــد نظـــر نماینـــدگان باشـــد، برنامه 
مشـــخصی اســـت که او بـــرای تقویت 
بـــازار بورس به عنـــوان موتور متحرکه 
جذب ســـرمایه و تزریـــق آن به صنایع 
مختلف ارائه می کند. در ســـالی که در 
امتداد روند انتخاب اهداف اقتصادی 
برای کشـــور به نام سال سرمایه گذاری 
بـــرای تولیـــد نام گذاری شـــده اســـت 
مشـــخص اســـت که این ویژگی تا چه 

حد می تواند اهمیت داشته باشد.«
این نماینده عضو کمیســـیون بهداشت 
در تبییـــن انتظـــارات خـــود از وزیـــر 
پیشـــنهادی اقتصـــاد افـــزود: »مجلس 
انتظـــار دارد وزیـــر پیشـــنهادی مقولـــه 
اقتصـــاد را سیاســـی نبینـــد و بتوانـــد 
بـــا برنامه هایـــش اعتمـــاد مـــردم را به 
توانمنـــدی متولیـــان اقتصـــادی بـــرای 

ایجـــاد ثبـــات نســـبی و جلوگیـــری از 
تاطم هـــای بی دلیـــل و لحظـــه ای در 
بازارهایی همچـــون بازار طا و ارز جلب 
کنـــد.« او در عیـــن حـــال با اذعـــان به 
اینکه اتفاقات پس از اســـتیضاح همتی 
نشـــان داد که »نمی تـــوان اقتصـــاد را از 
مقوله سیاســـت مطلقاً جدا دانســـت« 
ادامه داد: »همکاران ما در مجلس باید 
بپذیرند که این مسائل در هم تنیده اند 
و اگر به وزیری برای ســـکانداری اقتصاد 
کشـــور رأی موافـــق می دهنـــد، باید در 
عمل از او حمایت کننـــد. این حمایت 
عملی یعنـــی ایجاد امنیـــت روانی برای 
جامعه، ثبات نســـبی در قوانین مربوط 
به بازار ســـرمایه، همراهی بـــا دولت در 
تـــاش بـــرای حل مســـائل مربـــوط به 
سیاســـت خارجـــی و جلوگیـــری از بروز 

تنش هـــای سرمایه ســـوز.«

اعتقاد واقعی به حمایت از تولید
احمـــــــــــد انارکـــی 
محمـــدی، عضـــــــو 
ن  کمیســــــــــــــــــیو
در  نیـــز  اقتصـــادی 
گفت و گو با »ایران« 
تأثیـــر تحریم هـــا و 
ســـایه ســـنگین مســـائل جاری در عرصه 
سیاســـت خارجـــی بـــر اقتصـــاد کشـــور را 
غیرقابل انکار دانســـت، امـــا از زاویه نگاه 
خود، شـــاخص مهم برای احراز صاحیت 
وزیر اقتصاد پیشـــنهادی را این گونه تبیین 
کـــرد: »اقتصاد بـــه معنای بهبود شـــرایط 
معیشـــتی مـــردم بیـــش از هـــر چیـــز بـــا 

اشـــتغال و تولید پیوند خورده اســـت و بر 
ایـــن اســـاس وزیـــر محترمی که از ســـوی 
دولـــت در فرصـــت قانونـــی بـــه مجلس 
معرفـــی می شـــود، باید برنامه مشـــخصی 
بـــرای حمایـــت از تولیـــد از طریـــق ارائـــه 

تسهیات بانکی هدفمند داشته باشد.«
وی اضافه کرد: »نامزد وزارت همچنین 
باید مشـــخص کند کـــه وزارت اقتصاد 
تحت مدیریـــت او و بانک مرکزی که تا 
حدود زیـــادی می تواند از سیاســـت ها 
و رویکردهای ایـــن وزارت تأثیر بپذیرد، 
درباره مـــواردی همچـــون تعیین نرخ 
ســـود تســـهیاتی که بـــه تولیـــد داده 
می شـــود، چه نگاهی خواهد داشت.«

محمدی انارکـــی در واکنش به موضع 
بعضی نمایندگان که وزیر پیشـــنهادی 
بایـــد اثبـــات کنـــد کـــه پیـــرو رویکرد 
عبدالناصـــر همتی نیســـت، این گونه 
موضـــع گرفـــت کـــه »وزیـــر اقتصـــاد 
پیشـــین دولت چهاردهـــم از واقعیات 

اقتصـــاد صحبت می کـــرد.«

تصمیم گیری، مستقل از فشار 
سیاسی

برخـــی نماینـــدگان 
نیـــز  مجـــــــــــلس 
حمـــد  ا ن  همچـــو
عضـــو  بیگدلـــــــی، 
ن  کمیســــــــــــــــیو
اجتماعـــی در بیـــان 
شـــاخص های ضروری وزیر آتـــی اقتصاد 
بر این اعتقـــاد بودند کـــه »او باید فردی 

باشـــد که بتواند مســـتقل از فشـــارهای 
سیاســـی و جناحـــی تصمیـــم بگیـــرد.« 
بیگدلـــی در این بـــاره به »ایـــران« گفت: 
»وزیر آینـــده اقتصاد باید بـــه جای توجه 
به ماحظات سیاسی، بر حل مشکات 
اقتصـــادی مردم تمرکز کنـــد و باید توان 
مقابلـــه بـــا بحران ها و مدیریت شـــرایط 
بحرانی را داشته باشد.« او در عین حال 
بـــا اعتقاد بـــه اینکـــه »بانک مرکـــزی به 
عنوان یک نهاد اقتصادی نسبتاً مستقل 
از دولـــت تأثیـــر مهمی بر شـــاخصه ها و 
روندهـــای اقتصـــادی دارد«، برنامه وزیر 
برای نظارت بیشـــتر و تأثیر گذاشـــتن بر 
سیاســـت های بانـــک مرکـــزی را یـــک 

ضرورت دانست.

پیمان فلسفی، نایب 
رئیـــس کمیســـیون 
کشاورزی هم دیدگاه 
پیرامـــون  را  خـــود 
وزیـــر  ویژگی هـــای 
و  اقتصـــادی  امـــور 
دارایـــی آینـــده این گونـــه تبییـــن کرد که 
»وزیر اقتصاد پیشنهادی باید برای حفظ 
ارزش پول ملی برنامه  عملیاتی و اجرایی 
داشـــته باشـــد و در این زمینه راهکارهای 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت ارائه 
کنـــد.«  فلســـفی همچنیـــن بـــه »ایران« 
گفت:»حمایـــت از تولید داخلی، تقویت 
نظام مالـــی و سیســـتم بانکـــی، نظارت 
دقیق بـــر ابزارهای مالی و اعتقاد راســـخ 
به اصل شـــفافیت از ویژگی های ضروری 

وزیر آینده است.«

سیاست گذار اقتصادی یا سیاستمدار اقتصادی
شـــواهد نشـــان می دهد حتی در غیـــاب عبدالناصـــر همتی، 
وزیر پیشـــین اقتصاد، معرفی و رأی اعتماد وزیر بعدی اقتصاد 
دولـــت پزشـــکیان هم باز زیر ســـایه همتـــی قـــرار دارد. قطعاً 
ایـــن چیزی نیســـت که همتی خواســـته باشـــد. وزیر ســـابق 
اقتصـــاد بعـــد از اســـتیضاح عماً هیـــچ کنـــش و اظهارنظری 
در عرصـــه عمومی نداشـــته اســـت. پس چرا همچنان ســـایه 
نـــام همتی بر ســـر فرآینـــد معرفـــی و رأی اعتمـــاد وزیر بعدی 
اقتصـــاد ســـنگینی می کنـــد؟ پاســـخ این اســـت: آنچـــه دیده 
می شـــود، سایه همتی نیســـت، سایه سیاســـت بر سر اقتصاد 
اســـت، آن هم سیاســـت دوقطبی شـــده ای کـــه از انتخابات 

ریاســـت جمهـــوری 1400 باقـــی مانده بـــود. برخی ناظـــران بر 
این بـــاور بودنـــد که رأی بـــه اســـتیضاح همتی، ادامـــه نتایج 
انتخابات ریاســـت جمهـــوری 1400 بود. اما این، فقط بخشـــی 
از آن سیاســـتی اســـت که بر اقتصاد و وزارتخانه ســـکاندار این 
حوزه ســـایه افکنده اســـت. بیشـــترین نمود سیاســـت زدگی 
حـــوزه اقتصـــاد را می تـــوان در ایـــن واقعیت جســـت که خط 
مشـــی های اقتصـــادی را سیاســـتمداران تعییـــن می کننـــد. 
اینکـــه در جریان اســـتیضاح همتی، نقدهای وارد شـــده به او 
کمتر کارشناســـی بود و بیشـــتر صبغه سیاســـی داشت، اینکه 
برخـــی از نماینـــدگان می خواهنـــد وزیر اقتصـــاد بعدی هرچه 

باشد، یک همتی دیگر نباشـــد، اینکه در سیاست گذاری های 
اقتصادی نقش کارگزاران و متخصصان اقتصادی بســـیار کمتر 
از نقش سیاســـتمداران است، از شواهد ادعای سیاست  زدگی 
حـــوزه اقتصـــاد در ایران اســـت. در عبارتی دقیق، آشـــفتگی و 
چندپارگـــی در سیاســـت گذاری های اقتصـــادی ایـــران، خود 
ناشـــی از چندپارگی حـــوزه سیاســـت در ایران اســـت و چون 
همـــان شـــکاف ها و جدال های سیاســـی بـــه حـــوزه اقتصاد و 
مدیریـــت اقتصـــادی انتقال می یابـــد، مدیریـــت اقتصادی در 
ایران ســـکون و ثبـــات نمی یابد. حـــالا کـــه عبدالناصر همتی 
دیگر وزیر اقتصاد نیســـت، پس هم باید مســـأله اســـم همتی 

از دســـتورکار و هـــر نوع ماحظـــه ای برای بررســـی وزیر بعدی 
اقتصـــاد خارج شـــود، و هم معرفـــی و رأی اعتماد بـــه وزیر آتی 
با شناســـایی ریشه های بی ســـامانی مدیریت اقتصادی و عزم 
برای ســـامان یابی این حوزه دنبال شـــود. مـــرور نام هایی که 
از ســـوی دولت برای معرفـــی وزیر پیشـــنهادی اقتصاد مطرح 
می شـــود، نشـــان می دهـــد دولـــت بـــه ســـمت معرفـــی یک 
سیاست گذار اقتصادی، به جای سیاســـتمدار اقتصادی برای 
وزارت اقتصاد حرکت کرده اســـت. همســـویی مجلس در این 
مســـیر و همکاری برای دورکردن سیاست زدگی از اقتصاد، این 

حرکت دولـــت را تکمیـــل خواهد کرد.
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مهراوه خوارزمی- روزنامه نگار/ کمتر از ســـه هفته از مهلت قانونی دولت و مجلس برای تعیین تکلیف ســـکاندار وزارت امور 
اقتصـــاد و دارایی باقی مانده اســـت. مهلت دولت بـــرای معرفی وزیر پیشـــنهادی جدید وزارتخانه امـــور اقتصادی و دارایی 
12 خـــرداد به پایان می رســـد. در بیشـــتر از 70 روزی کـــه از رأی موافق نمایندگان به اســـتیضاح عبدالناصر همتی گذشـــته 
اســـت، گزینه های نه چندان متعددی برای عهده داری مســـئولیت این وزارتخانه در محافل رســـانه ای مـــورد گمانه زنی قرار 
گرفتند؛ از علی طیب نیا و ســـید شـــمس الدین حســـینی تا کمـــال تقوی نژاد و علی مدنـــی زاده. با وجود انتشـــار خبرهایی 
در شـــامگاه روز شـــنبه که از انتخاب وزیر پیشـــنهادی در دولت و معرفی او بـــه مجلس خبر می داد، روز گذشـــته این انتظار 
محقق نشـــد. در نهایت محســـن اســـماعیلی، معاون امور مجلس رئیس جمهوری اعـــلام کرد که وزیر پیشـــنهادی اقتصاد 
و دارایـــی این هفته بـــه مجلس معرفی نخواهد شـــد. با این همـــه در روزهای اخیر بحـــث درباره شـــاخص ها و ویژگی های 
کلیـــدی وزیر پیشـــنهادی اقتصاد یکـــی از مهم ترین محورهـــای گفت وگوی نمایندگان بـــود. آنان در اظهـــارات خود به طور 
ح کردنـــد. اینکه وزیر پیشـــنهادی علاوه بـــر برخورداری از  مشـــخص و شـــفاف، انتظارات خـــود از وزیر آینـــده اقتصاد را مطر
دانـــش و تخصـــص در حـــوزه اقتصاد و داشـــتن تجربه اجرایـــی و مدیریتـــی در ســـطوح کلان اقتصادی، باید چـــه رویکرد و 
برنامه ای را در جلســـه رأی اعتماد ارائه دهد تا از ســـوی نمایندگان، شایســـته برعهده گرفتن این مســـئولیت ارزیابی شود.



عراقچی با 
این جمله که 

»غنی سازی قابل 
معامله نیست« 

بار دیگر بر 
اصلی ترین خط 

قرمز ایران پای 
فشرد؛ همان 
موضوعی که 

همواره در قلب 
اختلافات تهران 

و واشنگتن قرار 
داشته است.

هرچند او 
از احتمال 

»محدودسازی 
موقتی« در 

ابعاد یا سطح 
غنی سازی برای 

اعتمادسازی 
سخن گفت اما 

تأکید کرد که 
اصل غنی سازی 

هرگز از میز 
مذاکره برداشته 

نخواهد شد

ی  هـــا گفت و گو ر  و د میـــن  ر چها
غیرمســـتقیم روز گذشـــته در »مسقط« 
نشـــانه هایی از همگرایی و درک متقابل 

را در خـــود داشـــت. 
ن  یـــا پا ر  د قچـــی  عرا عبـــاس  ســـید 
ایـــن مذاکـــرات بـــا بیانـــی محتـــاط اما 
»اختلافـــات  گفـــت:  امیدوارکننـــده 
را  امـــا حـــالا بهتـــر یکدیگـــر  هســـت، 
می فهمیـــم. مواضع دو طـــرف مقداری 

بـــه هـــم نزدیک تـــر شـــده اســـت.« 
بـــا ســـخنان  ایـــن اظهـــارات، همـــراه 
ســـخنگوی وزارت امـــور خارجـــه درباره 
»مذاکرات دشـــوار امـــا مفیـــد« و تأکید 
عمان بـــر رســـیدن بـــه ایده هـــای تازه، 
و  تهـــران  مواضـــع  می دهـــد  نشـــان 
واشـــنگتن شـــاید تا حدی  بـــه یکدیگر 
نزدیـــک شـــده  اســـت؛ رویـــدادی کـــه 
می توانـــد پرونـــده  پیچیـــده هســـته ای 
را وارد مرحلـــه ای تـــازه کنـــد. عراقچـــی 
همچنیـــن با این جمله که »غنی ســـازی 
قابـــل معاملـــه نیســـت« بـــار دیگـــر بر 
اصلی ترین خط قرمز ایران پای فشـــرد؛ 
همـــان موضوعی کـــه همـــواره در قلب 
اختلافـــات تهـــران و واشـــنگتن قـــرار 

داشـــته اســـت. هرچنـــد او از احتمـــال 
»محدودســـازی موقتـــی« در ابعـــاد یـــا 
ســـطح غنی ســـازی برای اعتمادســـازی 
ســـخن گفت امـــا تأکیـــد کرد کـــه اصل 
غنی ســـازی هرگز قابل مذاکره نیســـت.  
این موضع قاطعانه، پیامی شـــفاف برای 
واشـــنگتن بود کـــه در هفته هـــای اخیر 
با صراحتـــی کم  ســـابقه از لـــزوم توقف 
کامـــل غنی ســـازی و حتـــی برچیـــدن 
زیرســـاخت های هســـته ای ایران سخن 
گفتـــه بـــود.  امـــا حـــالا بـــا پیشـــرفت 
مذاکـــرات و روشـــن تر شـــدن خطـــوط 
قرمز، هـــر دو طرف وارد فـــاز جدی تری 
از گفت وگـــو شـــده اند کـــه نـــه بـــا کلی 
 گویی کـــه بـــا چالش بـــر ســـر جزئیات 
فنـــی و ضمانت ها ادامـــه خواهد یافت. 
»بدرالبوســـعیدی«، وزیر خارجه عمان و 
میزبان مذاکرات نیـــز از طرح ایده های 
تازه ای ســـخن گفت که نشـــان از تمایل 
طرفیـــن بـــرای رســـیدن بـــه »توافقـــی 

شـــرافتمندانه« دارد. 
بـــه گفتـــه او قـــرار اســـت دور پنجم این 
گفت وگوهـــا پس از رایزنی هـــای داخلی 
در هـــر دو کشـــور و با هماهنگـــی دوباره 
عمان برگزار شـــود؛ نشستی که ممکن 
اســـت سرنوشـــت یکی از پیچیده ترین 
ا  ر رجـــی  خا ســـت  سیا ی  ه هـــا ند و  پر

روشن کند.

عبور از کلیات
عراقچی و »اســـتیو ویتکاف«، فرســـتاده 
ترامـــپ در مذاکـــره بـــا ایـــران درحالی 
روز گذشـــته، ۲۱ اردیبهشت در نشستی 
ســـه  ســـاعته در مســـقط حاضر شـــدند 
کـــه همچـــون گذشـــته عمـــان و وزیـــر 
خارجـــه اش بـــدر البوســـعیدی، نقـــش 
ی  گفت وگوهـــا یـــن  ا ر  د ا  ر میانجـــی 

حســـاس ایفـــا کردند. 
این مذاکرات در ادامه ســـه دور پیشین 
انجام شـــد کـــه از آغـــاز ســـال جاری در 
مســـقط کلید خـــورد و دور دوم و ســـوم 
نیز به ترتیب در فروردین و اردیبهشـــت، 
بـــا  و  غیرمســـتقیم  قالـــب  در همـــان 
نقش آفرینـــی فعـــال عمان دنبال شـــد. 
طـــی ایـــن ســـه دور، فضـــای مذاکـــرات 
بیشـــتر حول کلیـــات و مفاهیم چرخید 
امـــا از روز گذشـــته، مســـیر گفت وگـــو 
وارد جزئیـــات فنی تـــر بویـــژه در حـــوزه 
غنی ســـازی و رفع تحریم ها شده است. 
همزمـــان با برگـــزاری نشســـت چهارم، 
ســـخنگوی وزارت امور خارجـــه ایران در 
شـــبکه اجتماعی ایکس اعـــلام کرد که 
تهران با عزم راســـخ بـــرای پیگیری حق 
خود در بهره بـــرداری صلح آمیز از انرژی 
هسته ای در چهارچوب »ان پی تی« وارد 
میـــدان شـــده و در عین حـــال، آمادگی 
کامل برای تداوم تعامـــلات دیپلماتیک 

سیاست خارجی
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 اصل غنی سازی قابل مذاکره نیست 
ســـیدعباس عراقچـــی وزیـــر امـــور خارجـــه در پایـــان نشســـت روز گذشـــته 
تصریـــح کـــرد که مواضـــع تهران و واشـــنگتن در رونـــد مذاکرات بـــه یکدیگر 
نزدیک تر شـــده اســـت. عراقچی با بیـــان اینکه این دور، نســـبت به ســـه دور 
گذشـــته، بســـیار جدی تـــر و صریح تر بود، افـــزود: »فضای کلـــی و عمومی که 
در مذاکـــرات قبلـــی حاکم بـــود، این بار جای خـــود را به بحث هـــای جزئی تر 
و فنـــی داد. طبیعتـــاً وقتـــی وارد مســـائل دقیق تری می شـــویم، مذاکرات هم 
دشـــوارتر می شـــود. با این حال، باید بگویـــم که با وجود ســـختی گفت وگوها 

و صراحـــت طرفیـــن، بحث های بســـیار مفیدی صـــورت گرفت.« 
عراقچـــی افـــزود: اکنـــون می توانیم بـــا اطمینـــان بگوییم کـــه دو طرف درک 
بهتـــری از مواضـــع یکدیگـــر دارنـــد. موضوعات اصلـــی مورد اختـــلاف، حالا 
ابعاد روشـــنی یافته و گفت وگو پیرامون آنها ســـازنده تر شـــده اســـت. مواضع 
دو طـــرف تـــا حدی بـــه یکدیگر نزدیک تر شـــده و فضـــای گفت و گوهـــا نیز به 

ســـمت جلو حرکت کرده اســـت.
او بـــا بیان اینکـــه تصمیم گرفته شـــد کـــه این گفت وگوهـــا ادامه پیـــدا کند، 
افـــزود: »هر دو طـــرف بر تـــداوم مذاکـــرات مصمم هســـتند. درباره جلســـه 
بعـــدی توافق کلی حاصل شـــده، امـــا زمان و مـــکان آن به دلیـــل برنامه های 
فشـــرده طرفین، بـــه وزیر خارجه عمان واگذار شـــد تـــا هماهنگی های لازم را 
انجـــام دهد. پیش بینـــی می کنم دور بعـــدی مذاکرات با فاصلـــه حدوداً یک 

هفته ای )کم یـــا زیاد( برگزار شـــود.«
عراقچـــی درباره اظهـــارات متناقضی که ســـوی مقامات آمریکایی در آســـتانه 
مذاکـــرات مطرح شـــده اســـت، نیز گفـــت: »متأســـفانه گاهـــی مواضع ضد و 
نقیضـــی می شـــنویم که اصـــلاً کمکـــی به مذاکـــرات نمی کنـــد امـــروز یکی از 
موارد بحـــث ما همین بـــود؛ این رفتار نه تنهـــا به پیشـــرفت مذاکرات کمکی 
نمی کنـــد، بلکـــه می توانـــد آن را به چالش بکشـــد. جمهوری اســـلامی ایران 
در بیـــان مواضـــع خود همواره دقت کـــرده و مواضع متضـــاد و چندگانه اتخاذ 
نکرده اســـت. طبیعی اســـت که ما نیز از طـــرف مقابل انتظـــار چنین رفتاری 
را داریم. برداشـــت های متناقض رســـانه ای اصلاً مورد پذیرشـــمان نیســـت و 
موجـــب خدشـــه به مذاکـــرات خواهد شـــد اگر تکرار شـــود ما هـــم به همان 
ترتیـــب رفتـــار می کنیم. امـــا درباره ایـــن موارد و مشـــکلات به هـــم نزدیک تر 

شدیم.«

غنی سازی و رفع تحریم ها؛ محورهای کلیدی بحث فنی
عراقچـــی بـــا تصریـــح اینکـــه مباحـــث بســـیار مفیـــد بـــود، افـــزود: »در این 
گفت وگوها، علاوه بر بررســـی کلیات، درباره مســـائل فنی نیز بحث شـــد. دو 
موضوع اصلـــی یعنی »رفع تحریم ها« و »غنی ســـازی« محـــور اصلی مذاکرات 
هســـتند. از نظر ما، غنی ســـازی یکی از خطوط قرمز جمهوری اســـلامی ایران 
اســـت و حتمـــاً باید ادامه پیدا کند. البته ممکن اســـت در برخـــی مقاطع، به 
منظور اعتمادسازی، محدودیت هایی در ســـطح و میزان غنی سازی پذیرفته 

شـــود اما اصل این حـــق، قابل مذاکره نیســـت.«
وزیـــر امـــور خارجه بـــا تأکید بـــر اینکه در مـــورد تحریم هـــا نیز موضـــع ایران 
روشـــن اســـت، ادامه داد: »اساســـاً هـــدف مذاکـــرات، رفع تحریم هاســـت و 
این موضـــوع همواره یکـــی از پایه های اصلـــی گفت وگوهای ما بوده اســـت.«  
عراقچـــی در نهایت ادامـــه داد: »خوشـــبختانه در این زمینه نیـــز گفت وگوها 
مفیـــد و واقع بینانـــه بـــود و حـــالا هـــر دو طرف نســـبت بـــه مواضـــع یکدیگر 
شـــناخت دقیق تـــری دارند. مواضع ایران که روشـــن و شـــفاف بـــوده، اکنون 

برای طـــرف مقابل نیز با جزئیات مشـــخص شـــده اســـت.« 

گفت و گوها مفید و واقع بینانه بود

جهت اثبـــات ماهیت صلح آمیـــز برنامه 
هســـته ای خود را دارد. هرچند همچنان 
فاصله هایـــی در مواضع وجـــود دارد اما 
طرفیـــن اکنـــون اذعـــان دارند کـــه درک 
بهتری از مواضع یکدیگـــر پیدا کرده اند.

منابع غربی: دلگرم شده ایم
کـــرات  مذا چهـــارم  دور  حاشـــیه  در 
غیرمســـتقیم ایران و آمریکا، رسانه های 
غربی نیز بیکار ننشســـتند و همزمان با 
برگزاری این نشســـت در مسقط، موجی 
از تحلیل هـــا و خبرهـــای پشـــت پرده را 
منتشـــر کردنـــد؛ روایت هایی که نشـــان 
می دهـــد گفت وگوهای ســـه  ســـاعته روز 
گذشـــته بـــار دیگـــر دیپلماســـی را روی 

ریـــل انداخت.  
از یـــک مقـــام  بـــه نقـــل  »آکســـیوس« 
آمریکایـــی کـــه نخواســـت نامـــش فاش 
شـــود، اعلام کرد مذاکرات روز گذشـــته 
همچنـــان در چهارچـــوب غیرمســـتقیم 
دنبال شـــد اما این بـــار با تمرکز بیشـــتر 
بر مســـائل فنی. بـــه گفتـــه او »از نتایج 
امـــروز دلگـــرم شـــده ایم و مشـــتاقانه 
منتظر نشســـت بعـــدی هســـتیم که در 

آینـــده نزدیـــک برگـــزار خواهد شـــد.« 
امـــا نکته جالـــب  توجـــه در گزارش های 
منتشرشـــده، اختـــلاف روایـــات دربـــاره 
ترکیب هیأت آمریکایی بود. رســـانه های 
آمریکایی پیش تر اعـــلام کرده بودند که 
»ویتـــکاف« بـــدون تیم فنی به مســـقط 
خواهـــد رفـــت امـــا یـــک منبـــع اروپایی 
فـــاش  حاضـــر در محـــل گفت وگوهـــا 
کـــرد کـــه دســـت کم ۱۲ نفـــر از اعضـــای 
هیـــأت آمریکایـــی در مذاکـــرات حضـــور 

داشـــته اند.

 فضای مبهم 
پیش از نشست »مسقط«

دور  چهارمیـــن  برگـــزاری  آســـتانه  در 
مذاکـــرات غیرمســـتقیم میان ایـــران و 
آمریـــکا در مســـقط، فضـــا بیـــش از هـــر 
زمـــان دیگـــر آمیخته بـــا ابهـــام، تنش و 
گمانه زنی هـــای متضاد بـــود. »ویتکاف«، 
نماینده ویژه دولـــت آمریکا پیش از آغاز 
این نشســـت  آشـــکارا از ایران خواســـته 
بـــود نه تنها غنی ســـازی را کنـــار بگذارد، 
بلکه تأسیســـات هســـته ای خـــود را نیز 
به کلـــی برچینـــد؛ مطالبه ای کـــه تهران 
آن را عبـــور آشـــکار از خـــط قرمـــز خود 
خواند. ســـید عباس عراقچی، وزیر امور 
خارجـــه ایران، صریح و بـــدون ملاحظه 
در پاســـخ گفـــت: »غنی ســـازی قابـــل 

معامله نیســـت.« اما آنچـــه در پس این 
مواضع رســـانه ای جریان داشت، صحنه  
پیچیده تر از آن چیزی بود که در ســـطح 
اخبار دیده می شـــد. در چنین شرایطی، 
ســـفرهای فشـــرده عراقچی بـــه ریاض و 
دوحـــه، حائز اهمیت بیشـــتری اســـت.  
عراقچـــی در ریـــاض و دوحـــه تلاش کرد 
پیام هـــای ایـــران را به  طور مســـتقیم به 
رهبران کشـــورهای عربـــی مخابره کند: 
تهـــران خواهـــان رویارویی نیســـت، اما 
در دفـــاع از حقوق هســـته ای خود کوتاه 

 . ید نمی آ
ناظران منطقه ای این ســـفرها را تلاشـــی 
هوشـــمندانه بـــرای تقویـــت روابـــط بـــا 
همســـایگان و کاســـتن از دامنـــه نفـــوذ 
آمریـــکا در هندســـه قـــدرت منطقـــه ای 
توصیف کردنـــد.  در همین حـــال، وزیر 
امـــور خارجـــه ایـــران پیـــش از پـــرواز به 
عمـــان اعـــلام کـــرد کـــه دور تـــازه ای از 
ســـر  پشـــت  تهـــران  در  را  مشـــورت ها 
گذاشـــته و امیـــدوار اســـت مذاکـــرات 
مســـقط بتواند گرهی از بحران بگشاید. 
ن  همچنـــا و  پیـــش ر مســـیر  هرچنـــد 
پرچالش اســـت اما همیـــن واقعیت که 
دو طرف، با وجـــود خطوط قرمز متضاد، 
همچنان حاضر به نشســـتن پشـــت میز 
مذاکره اند، خود نشـــانه ای از زنده بودن 

گزینه دیپلماســـی اســـت.

سفر عراقچی به امارات
در ادامه  سلســـله تحـــرکات دیپلماتیک 
فشـــرده ایران، ســـخنگوی وزارت خارجه 
از ســـفر تازه ای بـــرای وزیر امـــور خارجه 
خبـــر داد. بـــه گفتـــه او، ســـید عبـــاس 
عراقچی امـــروز ـ دوشـــنبه ـ راهی امارات 
متحـــده عربی می شـــود؛ ســـفری که در 
چهارچـــوب رایزنی هـــای مســـتمر تهران 

با همســـایگان تفســـیر می شـــود. 
بر اســـاس اعـــلام رســـمی، عراقچـــی در 
جریان این ســـفر بـــا مقامـــات بلندپایه 
اماراتـــی دیـــدار و گفت وگـــو خواهد کرد؛ 
نشستی که قرار است حول محور روابط 
دوجانبـــه و بررســـی تحـــولات منطقه ای 
و بین المللـــی شـــکل گیـــرد. این ســـفر 
در ادامـــه مجموعـــه ای از رفت وآمدهای 
سیاســـی اخیر او بـــه عربســـتان، قطر و 
عمـــان انجام می شـــود؛ مســـیری که به 
بـــاور تحلیلگـــران، نشـــان دهنده تلاش 
هماهنـــگ تهران بـــرای تقویـــت جایگاه 
منطقـــه ای خود همزمـــان بـــا مذاکرات 

حســـاس هســـته ای است.

عراقچی پس از پایان دور چهارم مذاکرات هسته ای: 

ـــرش بـ
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جهان

عراقچی با هشدار به سه کشور اروپایی درباره 
پیامدهای استفاده از » اسنپ بک«:

ایران هنوز به دیپلماسی 
متعهد است

ما به صورت 
رسمی به 

تمامی 
امضاکنندگان 
برجام هشدار 

داده ایم که 
سوءاستفاده 

از سازوکار 
ماشه عواقبی 
همراه خواهد 

داشت؛ از 
جمله اینکه 

نه تنها به نقش 
اروپا در این 
توافق پایان 

می دهد، بلکه 
این اقدام به 

صورت بالقوه 
به افزایش 

تنش هایی 
غیرقابل 

ترمیم نیز 
منجر خواهد 

شد

تحلیل

وزیـــر امور خارجه جمهوری اســـامی ایران در یادداشـــتی در نشـــریه لوپوئن فرانســـه به بررســـی 
رابطـــه ایـــران و اروپا در مقطـــع زمانی کنونی پرداخت. ســـید عبـــاس عراقچی کنار بـــودن اروپا از 
تحولات دیپلماتیک در منطقه و جهان از جمله مذاکرات هســـته ای جـــاری را نتیجه انتخاب غلط 
آنها ارزیابی کرده اســـت. دیپلمات ارشـــد ایرانی در این روزنامه فرانســـوی اعام کـــرد، ایران آماده 
فصـــل جدیدی در روابط با اروپاســـت در عین حال نســـبت به عواقب فعال ســـازی و اســـتفاده از 
مکانیســـم ماشـــه علیه ایران توســـط 3 کشـــور اروپایی در برجام هشدار داده اســـت. عواقبی که 
به گفتـــه عراقچی می تواند تنش هایـــی غیرقابل ترمیم برای غرب به دنبال داشـــته باشـــد. متن 

کامل یادداشـــت وزیر امـــور خارجه ایـــران در روزنامه لوپوئن در ادامه آمده اســـت:

خبـــر

 سفر یک تریلیون دلاری ترامپ 
به ریاض

خبرگـــزاری رویتـــرز بـــه نقـــل از منابـــع آگاه نوشـــت که 
رئیس جمهـــوری آمریـــکا، ناامیـــد از احیـــای مذاکـــرات 
عادی ســـازی روابط ریاض و تل آویو، در پی آن اســـت که 
در جریان سفر به کشـــورهای جنوب حوزه خلیج  فارس 
ســـرمایه گذاری نجومی ریاض را در کشورش جذب کند.
دو منبـــع نزدیـــک بـــه محافل رســـمی در کشـــورهای 
حاشـــیه جنوبی خلیـــج  فارس و یک مقـــام آمریکایی 
مدعی شـــدند که مقام های آمریکایی در پشت صحنه 
و بی ســـروصدا به رژیم صهیونیســـتی فشـــار می آورند 
تـــا یکـــی از شـــرط های ریـــاض بـــرای شـــروع مجدد 
مذاکـــرات عادی ســـازی روابـــط را اجابـــت کـــرده و با 
آتش بـــس فـــوری در غـــزه موافقت کنـــد. بااین حال، 
منابع مذکـــور گفتند که مخالفـــت بنیامین نتانیاهو، 
نخســـت وزیر رژیـــم صهیونیســـتی، بـــا توقـــف دائمی 
جنـــگ یـــا ایجـــاد کشـــور فلســـطینی، پیشـــرفت در 
مذاکـــرات بـــا ریـــاض را بعید می ســـازد. شـــش منبع 
دیگـــر از جمله دو مقام ســـعودی و دو مقام آمریکایی 
به رویترز گفتنـــد که موضوع مذکور کـــه در دوره اول 
ترامپ محور مذاکـــرات دوجانبه واشـــنگتن و ریاض 
بـــود، در عمل از مســـائل اقتصادی و ســـایر مســـائل 

امنیتی فیمابین منفک شـــده اســـت.
بـــه نوشـــته رویتـــرز، اکنـــون هـــدف ترامـــپ تضمیـــن 
در  ســـعودی  دلاری  تریلیـــون  یـــک  ســـرمایه گذاری 
شـــرکت های آمریکایی با تکیه  بر تعهد اولیه ۶۰۰ میلیارد 
دلاری محمـــد بن ســـلمان، ولیعهد عربســـتان اســـت.

دو منبـــع آگاه در کشـــورهای حاشـــیه خلیج  فـــارس به 
رویتـــرز گفتنـــد، رئیس جمهـــوری آمریـــکا کـــه از تأثیـــر 
بحران طولانـــی غزه بر تـــاش برای عادی ســـازی روابط 
ریـــاض و تل آویـــو ناامید شـــده، اکنون در پی آن اســـت 
که از ســـفر به منطقه برای رونمایی از ابتکارعمل آمریکا 
برای پایـــان دادن به ایـــن جنگ ۱۸ماهه اســـتفاده کند.
از ســـوی دیگـــر، بن بســـت پیمـــان دفاعی عربســـتان و 
آمریکا کـــه در ابتـــدا به عنوان یک معاهده رســـمی تصور 
می شـــد، در اواخـــر دوره ریاســـت جمهوری بایـــدن بـــه 
شـــکل تخفیف یافته ضمانت هـــای امنیتی احیا شـــد تا 
مخالفت هـــای کنگره را دور بزند. ســـه منبـــع گفتند که 
دولـــت ترامپ اکنـــون این مذاکـــرات را همـــراه با بحث 

درباره توافـــق هســـته ای غیرنظامی آغاز کرده اســـت.
به گفتـــه دیپلمات ها، آمریـــکا در قالب ســـفر ترامپ به 
منطقه به نحو حســـاب شـــده ای تاش می کنـــد تا نفوذ 
خـــود در خاورمیانـــه را احیـــا کـــرده و جهت گیری هـــای 
اقتصـــادی در منطقـــه را در رقابـــت با چین که پیوســـته 
جای پای خـــود را در قلب کشـــورهای نفت خیز افزایش 

می دهد، تغییـــر دهد.

غیرقابـــل ترمیم نیز منجر خواهد شـــد.
ســـه کشـــور اروپایی باید از خود بپرســـند که 
چـــرا به چنین بن بســـتی گرفتار شـــده اند. در 
دوران دولت قبلی آمریکا، ســـه کشور اروپایی 
بـــه عنـــوان واســـطه کلیـــدی گفت و گوهـــای 
غیرمســـتقیم بیـــن تهـــران و واشـــنگتن در 
ایـــن گفت و گوها نقـــش داشـــتند و ایران هم 
به طـــور ســـازنده ای بـــا آنـــان همـــکاری کرد. 
امـــا زمانـــی کـــه اراده سیاســـی در واشـــنگتن 
بـــرای رســـیدن به یـــک توافـــق از بیـــن رفت، 
اروپایی هـــا نیـــز به تدریـــج تاش هـــای خـــود 
در ایـــن زمینـــه را قطـــع کردند. آنهـــا به جای 
تطبیق خود با شـــرایط جدیـــد، موضع تقابلی 
گرفتنـــد و از بهانه هایـــی مانند حقوق بشـــر و 
روابط مشـــروع ایران با روســـیه استفاده کرده 
و از تحـــرکات دیپلماتیک بـــرای احیای توافق 

هســـته ای دســـت کشیدند.
ایـــن رویکـــرد نه تنهـــا بـــه روابـــط دولت هـــا 
صدمـــه زده، بلکـــه پیامدهایـــی نیـــز در حوزه 
همکاری های بشردوســـتانه به همراه داشـــته 
اســـت. برای نمونه، ممنوعیـــت پرواز خطوط 
هوایی ایران در سال گذشـــته توسط اتحادیه 
اروپا- با اســـتناد بـــه ادعای صادرات موشـــک 
به روســـیه که متعاقباً توســـط مقامات ارشـــد 
اوکراین رد شـــد- بشـــدت دسترســـی ایران به 
داروهـــای حیاتی از جمله داروهـــای لازم برای 

درمان ســـرطان را محدود کرده اســـت.

لـــذا مشـــاهده می کنیـــم کـــه رفتـــار کنونـــی 
اروپایی هـــا با ســـال های پیش تضاد فاحشـــی 
دارد. در سال ۲۰۰۳، پس از زلزله ویران کننده 
یـــک بیمارســـتان  بـــم، فرانســـه به ســـرعت 
صحرایـــی در آنجـــا برپـــا کـــرد. امـــا هنگامـــی 
کـــه بنـــدر شـــهید رجایـــی در همین مـــاه در 
بندرعبـــاس آتـــش گرفت- و خطـــر اختال در 
چرخـــه اقتصـــادی آســـیای مرکـــزی و قفقاز را 
به همـــراه داشـــت- تنها روســـیه بود کـــه فوراً 
کمک هـــای خود را به ایران ارســـال کرد. حتی 
پیام تســـلیت اتحادیه اروپا نیز یک هفته پس 

از خاموشـــی بحران واصـــل گردید!
این روابط شـــکننده، درســـت در زمانی است 
که جهان شـــاهد فجایع غزه و اوکراین است؛ 
دو فاجعـــه ای کـــه به روشـــنی اســـتانداردهای 
دوگانه غرب در قبال این دو رویداد تأســـف بار 
را برمـــا می کند. ایرانی ها ماننـــد دیگران این 
نحوه برخورد گزینشـــی را می بیننـــد و از خود 

می پرســـند: این چه تناقضی اســـت؟
با وجـــود این و به رغم تنش هـــا، تاریخ روابط 
ایران و اروپا، پشـــتوانه ای غنی دارد. مناسبات 
فرهنگـــی، علمـــی و اقتصـــادی ایـــران و اروپا 
شـــامل همکاری در حوزه های انرژی، فناوری، 
خودروســـازی و محیط زیســـت نتیجه بخـــش 
بوده اســـت. در حوزه دیپلماتیـــک نیز تعامل 
اروپایی هـــا بـــا ایـــران در خصـــوص مســـائلی 
از افغانســـتان تـــا مدیترانـــه شـــرقی منجر به 

همکاری های معنی دار شـــده اســـت.
اینجانـــب بـــا توجه بـــه چنیـــن ســـابقه ای در 
چندین نوبـــت دعوت کرده ام تـــا گفت و گوی 
معنـــی دار با اروپا از ســـرگرفته شـــود. در پاییز 
گذشـــته در مجمـــع عمومـــی ســـازمان ملـــل 
در نیویـــورک، پیشـــنهاد تعامـــل و همـــکاری 
نه تنهـــا در خصـــوص پرونده هســـته ای، بلکه 
در خصوص تمامـــی موضوعات مـــورد نگرانی 
طرفیـــن همچـــون اوکرایـــن را ارائـــه داده ام. 
ایـــن حرکات مثبت با ســـکوت و انفعـــال اروپا 
روبه رو شـــد، اما بـــا وجود این، مـــن هنوز هم 

به دیپلماســـی متعهد هســـتم.
بـــه دنبال رایزنی های اخیر در روســـیه و چین، 
اینجانب آمادگـــی خود برای ســـفر به پاریس، 
برلین و لنـــدن با هدف شـــروع فصلی جدید 
در روابـــط را اعـــام کـــرده ام. ایـــن ابتـــکار به 
در  مقدماتـــی  گفت و گوهایـــی  شـــکل گیری 
ســـطح معاونان وزرای امور خارجه منجر شده 
اســـت. این گفت و گوها اگر چه شـــکننده، اما 

امیدوارکننده اســـت.
زمان در حال اتمام اســـت. نحـــوه واکنش ما 
در این مقطع حســـاس، آینـــده روابط ایران و 
اروپـــا را - بســـیار فراتر از آنچـــه خیلی ها انتظار 
دارنـــد- تعیین می کنـــد. ایران آمـــاده ورود به 
فصـــل جدیـــدی در روابط اســـت. امیدواریم 
شـــرکای اروپایـــی مـــا هـــم چنیـــن آمادگی را 

داشـــته باشند.

دو کشـــور انگلیس و فرانســـه که حـــدود یک 
قـــرن پیـــش مرزهـــای نویـــن آســـیای غربـــی 
را ترســـیم می کردنـــد، اکنـــون در وضعیتـــی 
گرفتـــار شـــده اند کـــه از تحـــولات دیپلماتیک 
منطقـــه کنـــار گذاشـــته شـــده اند، بـــه طوری 
کـــه دیپلمات هـــای اروپایـــی در مهم تریـــن 
گفت و گوهـــای در جریـــان منطقـــه - از جمله 
مذاکـــرات غیرمســـتقیم بین ایـــران و ایالات 
متحـــده- صرفـــاً در نقـــش ناظرانـــی منفعـــل 
ظاهر شـــده اند. واقعیت این است که انفعال 
کنونی اروپـــا نتیجـــه راهبردی اســـت که آنان 
انتخـــاب کرده اند؛ راهبـــردی که بـــه همه و از 

جملـــه خود آنان آســـیب رســـانده اســـت.
هنگامـــی کـــه در ســـال ۲۰۱۸ دونالـــد ترامپ 
رئیس جمهـــوری آمریـــکا به صـــورت یکجانبه 
از برجـــام بیرون آمـــد، )در دوره اول ریاســـت 
جمهوری خـــود( اروپا بایـــد تصمیمی قاطعانه 
می گرفـــت. در همان زمان، برونـــو لومر، وزیر 
دارایـــی وقت فرانســـه، در واکنـــش به خروج 
یکجانبه ترامپ از برجام، اعـــام کرد که اروپا 
»رعیت« واشـــنگتن نخواهد بود. اما در عمل، 
ســـه کشـــور اروپایی یعنـــی انگلیس، فرانســـه 
و آلمـــان نتوانســـتند ایـــن را ثابـــت کنند؛ به 
طـــوری که مزایـــای اقتصادی که بنـــا بود ایران 
از برجـــام بـــه دســـت آورد، هیـــچ گاه عملیاتی 
نشـــد، چرا که شـــرکت های اروپایـــی تصمیم 
گرفتند به جای عمل بـــه تعهدات دولت های 

خود، بـــه تحریم هـــای آمریکا پایبنـــد بمانند.
امـــروز، نتیجـــه همـــان الگـــوی بی تصمیمـــی 
راهبـــردی بـــه درون خانـــه اروپایی هـــا هـــم 
رســـیده اســـت؛ جایـــی کـــه واشـــنگتن برای 
توقـــف جنـــگ اوکرایـــن بـــا بی اعتنایـــی بـــه 
پایتخت هـــای اروپایـــی، به صورت مســـتقیم 
با مســـکو وارد گفت و گو شـــده اســـت. همین 
بی تصمیمـــی راهبـــردی، در سیاســـت اخیـــر 
ســـه کشـــور اروپایی در قبال ســـازوکار موسوم 
بـــه »ماشـــه« در برجام بیـــش از هرجای دیگر 
نمایـــان شـــده اســـت. ایـــن ســـازوکار کـــه به 
عنـــوان آخریـــن ابـــزار حـــل اختـــاف در این 
توافق طراحی شـــده، اکنون توسط اروپایی ها 
به عنوان یک اهرم فشـــار سیاســـی اســـتفاده 
می شـــود. عـــدم تعهد ســـه کشـــور اروپایی در 
قبـــال ایـــن موضـــوع مهـــم، خطر وقـــوع یک 
بحران اشـــاعه ای جهانـــی را افزایش می دهد؛ 
خطری که بشـــدت خـــود اروپایی هـــا را تحت 

تأثیـــر قـــرار خواهد داد.
ایـــران موضع خـــود در برابـــر احتمال اســـتفاده 
اروپایی ها از مکانیســـم ماشه را به صورت شفاف 
اعـــام کـــرده اســـت. مـــا به صـــورت رســـمی به 
تمامی امضاکنندگان برجام هشـــدار داده ایم که 
سوءاستفاده از ســـازوکار ماشه عواقبی به همراه 
خواهد داشـــت؛ از جمله اینکـــه نه تنها به نقش 
اروپـــا در ایـــن توافق پایـــان می دهـــد، بلکه این 
اقدام به صـــورت بالقوه به افزایـــش تنش هایی 
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شاخص کل بورس روز گذشته در ادامه روند نزولی خود، 24 هزار و 
423 واحد و 0.78 درصد افت کرد ودر آستانه از دست دادن کانال 
3 میلیون واحدی قـــرار گرفت. همچنین دیـــروز  1300 میلیارد 
تومان نقدینگی از بازار خارج شـــد. شـــاخص کل هم وزن نیز 
0.92 درصد کاهش یافت. نمادهای »وبملت«، »فولاد« و »شپنا« 
بیشترین تأثیر را بر شاخص کل داشـــتند و »خودرو«، »خساپا« 
و »وتجارت« پرتراکنش تریـــن نمادهای بورســـی در معاملات روز 
گذشته بودند. شاخص کل فرابورس )آیفکس( نیز 155 واحد افت 

کرد و در عدد 27 هزار و 142 واحد به پایان رسید. هزار و 400 میلیارد 
تومان سرمایه حقیقی از بورس خارج شد و 79 درصد نمادها منفی 
شدند و 254 نماد صف فروش تشکیل دادند. با وجود این فضای 
کمتر هیجانی در بازار روز گذشته مشهود بود و همچون دو سه هفته 
اخیر، احتیاط در دستور کار معامله گران قرار داشت که این احتیاط 
در نتیجه نااطمینانی و بلاتکلیفی ناشـــی از ریسک های مختلف به 
ویژه ریسک های سیستماتیک و انتشار حجم زیادی از اخبار مثبت 
و منفی است. معرفی گزینه پیشـــنهادی دولت برای وزارت اقتصاد 

نیز یک هفته به تعویق افتاد که همین موضـــوع کمی از هیجانات 
غ  بازار کم کرد؛ اما به طور کلی حجم مناســـب معاملات در بازار فار
از منفی یا مثبت شـــدن نمادها، اتفاق خوبی است و این ذات بازار 
است که نمادها در یک روز معاملاتی مثبت و برخی منفی شوند؛ اما 
حجم بالای معاملات همیشه نشانه پویایی بازار است. به هر حال 
چشـــم انداز بازار به عقیده تحلیلگران همچنان مثبت است و اگر 
مســـئولان بتوانند در خصوص ریسک های غیرسیستماتیک مانند 
ناترازی ها چاره اندیشی مناسبی داشته باشند، در کنار چشم انداز 

مثبت گزارش های سالانه ناشران و همچنین تعیین تکلیف وزارت 
اقتصاد و مســـیر پیش روی وزیر جدید، مواردی اســـت که می تواند 
مسیر رونق بازار را در ســـال جاری هموار کند. اما در دیگر بازارهای 
دارایی، تا ساعت 17:00 روز گذشـــته هر گرم طلای 18 عیار با 1.23 
درصد رشـــد قیمتی، 6 میلیون و 800 هزار و 800 تومان معامله شد، 
ســـکه امامی با رشـــد 2.81 درصدی 77 میلیون و 480 هزار تومان 
معامله شد و هر مثقال طلا نیز با 1.72 درصد رشد، به 29 میلیون و 
602 هزار تومان رسید. نرخ دلار 1.3 درصد و تتر 1.44 درصد رشد کرد.

شاخص کل در آستانه از دست دادن کانال 3 میلیون واحدی

اقتصادی6
دوشنبه  22 اردیبهشت ۱۴۰۴  شماره 8737

نتایج تحقیقات 
نشان می دهد 

که تغییر ساعت 
رسمی منجر 

به کاهش 
محسوس بار 

مصرف در 
ساعت اوج 

)عصر( شده 
است؛ هرچند 

مصرف در 
ساعات اولیه 

روز کمی 
افزایش یافته 

است

هر چند برخی تحقیقات نشـــان می دهند 
که تغییر ساعت می تواند به کاهش مصرف 
انرژی در زمان اوج بـــار کمک کند، اما این 
تغییر ممکن اســـت به افزایش کل مصرف 
برق منجر شـــود. با این حال، تأثیر مثبت 
آن بر کاهش مصرف در ســـاعات پرمصرف 
اهمیـــت بیشـــتری دارد. از ایـــن رو تغییر 
ساعت در نیمه سال برای همراستاسازی 
فعالیت با روشنایی روز در کاهش ناترازی 

اثرگذار است.
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی 
تهران، در یک گزارش گردآوری شده نتیجه 
گرفته که با توجه به وضعیت ناترازی انرژی 
در کشـــور، ســـاعت رســـمی در هـــر نیمه 
ســـال بایـــد تغییر کنـــد، اما همیـــن مرکز 
یادآور شـــده که مرور داده ها، مطالعات و 
تجربیات داخلی و خارجی، تصویری چند 
لایه و متناقض از اثربخشی سیاست تغییر 
ساعت رسمی کشور را نشان می دهد. اما 
مفهوم »همراستاسازی فعالیت با روشنایی 
روز« همچنان موضوعی اســـت که »عدم« 

تغییر ساعت را به چالش می کشاند.
از سال 1403 ســـاعت رسمی کشـــور بنابر 
مصوبه مجلس یازدهم مبنی بر لغو قانون 
تغییر رســـمی، ثابـــت ماند، امـــا این عدم 
تغییـــر موجب نشـــد تـــا ســـاعات کاری در 

تابستان سال گذشته برای کاهش مصرف 
بار انرژیِ تغییـــر نکند. چرا کـــه همچنان 
مفهوم همراستاسازی فعالیت با روشنایی 
روز دغدغه اصلی سیاســـت گذاران بوده و 
هســـت. چنانکه دولت چندی پیش برای 
لغو این قانون، لایحه ای بـــه مجلس ارائه 
داد. اما پرســـش اینجاســـت آیا سیاســـت 
تغییر ساعت رسمی، به هدف اصلی خود 
یعنی صرفه جویی در مصرف انرژی دست 

می یابد؟
مرکز پژوهش های اتـــاق بازرگانی تهران در 
یک گزارش گردآوری شـــده، تغییر یا عدم 
تغییر را واکاوی کرده است و نتیجه گرفته 
که تغییر ساعت رســـمی کشور در هر نیمه 
ســـال، می تواند به کاهش ناترازی و الگوی 
مصرف مناســـب کمک کند. هـــر چند که 
در این گزارش ذکر کـــرده کل مصرف برق 

موضوع این اتاق نیست.
بـــر اســـاس گـــزارش این اتـــاق، بررســـی 
مطالعات داخلی نشـــان می دهد با تغییر 
ســـاعت، مصرف انرژیِ در زمـــان اوج بار، 
کاهش پیدا می کند، این در حالی است که 
بنا به این گزارش برخی دیگر از مطالعات 
نشـــان داده اند که تغییر ســـاعت، مصرف 
برق را به طـــورر کلی افزایـــش می دهد اما 

مصرف اوج بار را کم می کند.
علاوه بر این نتایج، دیگر مطالعات صورت 
گرفته نشان می دهد رشـــد مصرف کل در 
مقایسه با افت مصرف اوج بار کمتر است. 
بنابراین با توجه به اهمت مدیریت مصرف 

در ساعات اوج بار و اجتناب از خاموشی، 
می تـــوان گفت اهمیت اثر کاهشـــی تغییر 
ســـاعت بر مصـــرف اوج بار بیـــش از اثری 

است که بر مصرف کل دارد.

 بازی نور و ساعت؛
خاستگاه یک سیاست

معاونـــت بررســـی های اقتصـــادی اتاق 
بازرگانی تهران، در این گـــزارش ابتدا به 
نحوه شـــکل گیری تغییر ســـاعت رسمی 
در جهان پرداخته است. در این گزار ش 
آمده اســـت که ایده تغییر ساعت رسمی 
بـــرای اولین بار در قرن بیســـتم و عمدتاً 
در جریان جنـــگ جهانـــی اول با هدف 
کاهش مصرف سوخت و هزینه روشنایی 
مطرح شد. هدف اصلی، همراستاسازی 
فعالیت های روزانه با روشـــنایی طبیعی 
روز بود. اگرچه هنوز بسیاری از کشورها 
در نیمه اول ســـال این سیاســـت را اجرا 
می کنند، برخی دیگر از آن عقب نشینی 
کرده انـــد؛ عمدتـــاً به دلایلـــی همچـــون 
ملاحظات بهداشتی، اختلال در خواب 

و سازگاری زیستی انسان ها.
در ایـــران نیـــز تغییـــر ســـاعت رســـمی در 
دوره های مختلف اجرا و گاه متوقف شده 
اســـت. حتـــی در ســـال هایی که ســـاعت 
رســـمی تغییر نکرده، سیاست گذار تلاش 
کرده با جابه جایی ساعات کاری، بویژه در 
تابستان، هدف اصلی یعنی کاهش مصرف 

در ساعات اوج بار را محقق کند.

ایران و تجربه پرنوسان تغییر ساعت
تغییر ساعت رسمی در ایران برای اولین بار 
در سال 1355 اجرا شد و تا پس از انقلاب 
نیز ادامـــه یافت. امـــا از اوایـــل دهه 1360 
متوقف شـــد و در ســـال 1370 بـــا تصویب 
هیأت وزیران، دوباره برقرار شد. براساس 
ایـــن مصوبه، ســـاعت رســـمی کشـــور در 
ســـاعت 24 روز اول فروردین یک ساعت 
جلو کشیده و در ساعت 24 روز سی و یکم 

شهریور، به عقب بازگردانده می شد.
این روند در سال 1384 بار دیگر با تصمیم 
دولت وقت متوقف شد. دولت استدلال 
می کرد که تغییر ســـاعت تأثیر چندانی بر 
صرفه جویی ندارد و باعث سردرگمی مردم 
و ترافیک می شود. با این حال، مجلس در 
سال 1386 قانونی برای بازگشت دوباره این 

سیاست تصویب کرد.
اما سرانجام در سال 1401، مجلس یازدهم 
قانون تغییر ســـاعت رســـمی را لغـــو کرد و 
از ابتدای 1402 دیگر تغییر ســـاعتی انجام 
نشـــد. با این حال، در اسفند 1402، دولت 
با مصوبه ای، ساعت آغاز به کار دستگاه های 
اجرایی را در تابســـتان از ســـاعت 6 صبح 
تعیین کرد؛ نشـــانه ای که نشـــان می دهد 
سیاست گذار همچنان تغییر ساعت را در 

مدیریت مصرف برق مؤثر می داند.

 دوگانه داده ها:
کاهش مصرف یا افزایش؟

مطالعات داخلی و بین المللی درباره تأثیر 

جمهوری اســـلامی ایران بـــا دارا بودن 
بیش از 17 درصـــد ذخایـــر گاز طبیعی 
جهـــان از این حیث پس از روســـیه در 
رتبـــه دوم جهـــان قـــرار دارد. در کنـــار 
این ویژگـــی، قرار گیری ایـــران در مرکز 
بیضی انرژی جهان شـــامل کشـــورهای 
دارای ذخایـــر قابـــل توجه نفـــت و گاز 
در شـــمال، غرب و جنوب کشـــور، این 
فرصت را پیش روی جمهوری اسلامی 
ایـــران قـــرار داده اســـت تا بـــا تقویت 
دیپلماسی انرژی خود بتواند در نقش 
هاب گازی منطقه ای بازیگـــری نماید. 
شـــرایط برشـــمرده منجر به آن شـــد تا 
مجلـــس شـــورای اســـلامی در قالـــب 
نهـــاد سیاســـت  گذار در زمینـــه تعیین 
خط مشی  های کلان کشـــور، در قانون 
برنامه پنج ســـاله هفتم پیشرفت کشور 
)1403-1407( به این موضوع ورود کرده 
و وظایفی را متوجـــه متولی اصلی یعنی 

وزارت نفت نماید.
در ماده 44 قانون برنامه پنج ساله هفتم 
پیشرفت کشور، ذیل ســـرفصل تولید و 
دیپلماسی انرژی، برخی تکالیف باهدف 
تولید حداکثری و در راســـتای توســـعه 
دیپلماســـی انرژی و حضور در بازارهای 
بین المللی و مقاوم  سازی اقتصاد ابلاغ 
شـــده اســـت. از جمله در بند )ت( این 
مـــاده به منظـــور تبدیل ایـــران به مرکز 

مبادلات)هاب( انرژی منطقه، دستیابی 
به حجم صادرات و واردات گاز به ترتیب 
به میـــزان چهل و بیســـت میلیارد متر-
مکعب در سال هدفگذاری شده است. 
در این ماده همچنین به منظور تدوین 
ســـند و نقشـــه راه دیپلماســـی منطقه-
 ای انـــرژی و تصمیم  گیـــری در خصوص 
قراردادهای صادرات، واردات، معاوضه 
و گذار انرژی، تشـــکیل ســـتاد راهبری 
تجارت منطقه  ای انرژی الزام شده است 
که وزارت نفت نیز یکی از اعضای ستاد 
مزبور به ریاست رئیس جمهوری است. 
با این حال از آنجا که تبدیل کشـــور به 
هاب گازی از دیرباز یکی از سیاست های 
مورد توجه دولت بوده است، این سؤال 
پیش می  آید که موفقیت این سیاســـت 
چه الزاماتـــی دارد؟ در ادامه پاســـخ به 
این ســـؤال را حول چند محور بررســـی 

می کنیم.

تقویت عرضه 
هرچنـــد دارا بـــودن ظرفیـــت تولید از 
شروط لازم برای تبدیل شدن یک کشور 
به مرکز مبادلات گازی قلمداد نمی  شود، 
اما بـــدون شـــک توانمندی کشـــور در 
تولید، عامل تأثیرگذاری در تحقق این 

امر است.
ایران با تولید سالانه بالغ بر 250 میلیارد 
مترمکعب، پس از ایالات متحده آمریکا 
و روسیه ســـومین تولیدکننده برتر گاز 
طبیعـــی جهان اســـت. با وجـــود این، 
در مقایســـه با حجم ذخایـــر گازی، این 
میزان تولید از قابلیت افزایشی بالایی 
برخوردار است. یک مقایســـه ساده با 
کشـــور روســـیه حاکی از آن است که با 

سطح مشابه ذخایر، کشور روسیه بیش 
از دو برابر ایران تولید گاز دارد. این امر 
نتیجه سرمایه گذاری عظیم این کشور 
در توســـعه میادین در طـــول دهه های 
گذشـــته و همچنیـــن پیگیـــری برنامه 
آتی اســـت. شـــرکت گازپروم به عنوان 
بزرگ تریـــن شـــرکت تولیدکننـــده گاز 
روسیه برای سال 2025 سرمایه گذاری 
بالغ بر 15 میلیارد دلاری را برای توســـعه 
زیرساخت های تولید و انتقال گاز اعلام 

کرده است.

مدیریت تقاضای داخلی
کیـــک تولید گاز طبیعی کشـــور بســـیار 
بزرگ و قابل توجه اســـت. اما اشتهای 
سیری ناپذیر مصرف داخلی، هر فرصتی 
را در زمینـــه ایفـــای نقـــش در بازارهای 
بین المللـــی و منطقـــه ای گاز بلعیـــده 
است. ایالات متحده آمریکا و روسیه به 
عنوان دو تولیدکننده بزرگ گاز طبیعی 
به ترتیب 86 و 77 درصـــد گاز تولیدی 
خود را به مصـــرف داخلـــی اختصاص 
می دهند در صورتی که این میزان برای 

ایران برابر با 97 درصد است.
تقویت دیپلماسی انرژی با همسایگان

مهم تریـــن گـــزاره در ایـــن بخـــش آن 
اســـت که تبدیل ایران به هـــاب گازی 
منطقه تنها در ســـایه تقویت و تحکیم 
روابط اقتصـــادی، سیاســـی و امنیتی 

بنگاه

قادر شادی وند
کارشناس نفت

 با اسکن این رمزینه  می توانید 
متن کامل این یادداشت  را بخوانید.

درصد تغییر )ساعت 16:30(نرخ

2.81 +77,480,000 تومانسکه امامی

2.25 +72,085,000 تومانسکه تمام بهار آزادی

1.09 +46,300,000 توماننیم سکه

1.94 +26,300,000 تومانربع سکه

1.23 +6,800,800 تومانهر گرم طلای 18 عیار

1.72 +29,602,000 تومانمثقال طلا

 _3,390 دلاراونس طلا

0.78 -3,091,085 واحدشاخص کل بورس

تغییر ســـاعت رســـمی بر مصـــرف انرژی، 
نتایـــج متضـــادی را ارائـــه می دهند. یک 
مقاله مروری منتشرشـــده در سال 2008، 
یافته های تحقیقات جهانی را به سه دسته 

تقسیم می کند:
1. مطالعاتی که کاهش 0.5 درصدی مصرف 
برق را گـــزارش می کنند )عمدتاً ناشـــی از 

کاهش نیاز به روشنایی مصنوعی(
2. مطالعاتی که اثری برای تغییر ســـاعت 

قائل نیستند
3. مطالعاتـــی کـــه حتی افزایـــش مصرف 

انرژی را نتیجه گیری کرده اند
با این حال، یک نقطه اشـــتراک در اغلب 
این مطالعـــات وجود دارد: تغییر ســـاعت 
رسمی به کاهش بار مصرف برق در ساعات 
عصر )اوج بار( منجر می شـــود؛ اگرچه این 
کاهـــش معمـــولاً بـــا افزایـــش مصـــرف در 

ساعات آغازین روز جبران می شود.
در  تفـــاوت  نتایـــج،  تناقـــض  دلیـــل 

بـــر  تمرکـــز  مطالعـــات،  روش شناســـی 
کاربری هـــای مختلف )اداری، مســـکونی، 
مصـــرف  الگوهـــای  تغییـــر  و  تجـــاری( 
انـــرژی در طـــول زمـــان اســـت؛ بویـــژه 
با گســـترش اســـتفاده از تهویـــه مطبوع، 
بهبـــود عایق ســـازی ســـاختمان ها و ورود 

فناوری های جدید روشنایی.

 شواهد داخلی از کاهش مصرف
در ساعت اوج

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشـــی 
با عنوان »بهره گیری از روشـــنایی روز«، 
الگوی مصرف بـــرق ســـال های 1384 و 
1385 را مقایسه کرده است؛ سال هایی 
که یکی با تغییر ســـاعت و دیگری بدون 
آن بوده انـــد. نتایج این گزارش نشـــان 
می دهد که تغییر ساعت رسمی منجر به 
کاهش محســـوس بار مصرف در ساعت 
اوج )عصر( شده اســـت؛ هرچند مصرف 

در ساعات اولیه روز کمی افزایش یافته 
است.

مقاله ای دیگر در همین زمینـــه، با تمرکز 
بر استان های تهران و قم، نشان می دهد 
که حـــذف تغییر ســـاعت باعـــث افزایش 
میانگیـــن 200 مگاواتـــی مصـــرف بـــرق در 
ســـاعات اوج شـــامگاهی و 27 مگاوات در 
اوج نیم روز شـــده اســـت. ایـــن افزایش، 
نه تنها به معنی هزینه بیشـــتر برای انرژی 
اســـت، بلکه ریســـک بروز خاموشی را نیز 

بالا می برد.
مطالعـــه ای گســـترده تر که چهار اســـتان 
تهران، یـــزد، اصفهان و فارس را بررســـی 
کرده، نتیجه گرفته است که اجرای تغییر 
ساعت رسمی می توانست به صرفه جویی 
3.2 تا 3.7 درصدی در مصرف برق منجر 
شـــود. ارزش ریالی این صرفه جویی برای 
سال های 1385 و 1386 به ترتیب 19 و 24 

میلیارد تومان برآورد شده است.

»تغییر ساعت رسمی« باید به متن سیاست گذاری انرژی برگردد

کوک ناگزیر ساعت ها
گزارش
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بـــا کشـــورهای منطقـــه امکان پذیـــر 
اســـت. انرژی اصلی  ترین نهاده تولید 
و تضمین کننـــده ثبـــات اقتصـــادی و 
اجتماعی به شـــمار می  رود و کشورها 
خواهان کمترین نوسان و ناپایداری در 
مسیرهای تأمین آن هستند. به عبارتی 
دیگر، عرضه ایمن و پایدار انرژی از اهم 
سیاست های کلان کشـــورها به شمار 
می رود. یک منبع عرضـــه ایمن انرژی 
دو ویژگی دارد: اول آنکه از نظر حجم 
قابل عرضـــه و منبع تأمیـــن ظرفیت 
قابل توجهی داشته باشد. دوم آنکه از 
ثبات سیاسی، اقتصادی و امنیتی کافی 
برای انتقـــال انرژی بـــه مقاصد نهایی 
برخوردار باشـــد. در خاورمیانه عامل 
اول در دسترس اســـت اما عامل دوم 
بـــا تردیدهایی مواجه اســـت؛ هرچند 
در خصوص ایـــران عامـــل دوم نیز به 
میزان زیـــادی قابـــل حصول اســـت. 
اما چـــه عواملـــی مانـــع  نقش آفرینی 
ایران بـــه عنوان هـــاب انتقـــال گاز در 
منطقه شده است؟ صرفنظر از عوامل 
برشـــمرده پیشـــین، این فاکتور عدم 
وجود دیپلماســـی فعال انرژی اســـت 
که تاکنون مانع تحقق این هدف شده 

است.

توسعه زیرساخت ها
تحقق هـــدف تبدیل کشـــور بـــه هاب 
گازی منطقـــه در گـــرو ظرفیت  ســـازی 
مناســـب در حـــوزه زیرســـاخت های 
واردات، ذخیره  سازی، انتقال و توسعه 
روش  های  صـــادرات اســـت. وضعیت 
موجود زیرســـاخت ها از آمادگی نسبی 
کشـــور بـــرای ایفـــای نقـــش در قامت 
یک مرکز مبـــادلات گاز حکایـــت دارد. 
در حال حاضر، ایـــران دارنـــده یکی از 
گســـترده  ترین شـــبکه  های انتقـــال و 
توزیع گاز طبیعـــی در جهـــان به طول 
بیـــش از 520 هـــزار کیلومتـــر اســـت. 
زیرســـاخت  های واردات و صادرات به 
میزان قابل توجهی توسعه یافته است 
و ارتقای ظرفیـــت تأسیســـات موجود 
واردات و صادرات گاز با سرمایه گذاری 
اندکی امکان پذیر است. به عبارتی دیگر، 
در صورت در دسترس بودن گاز، تحقق 
اهـــداف 40 و 20 میلیـــارد مترمکعبـــی 
در صـــادرات و واردات در کوتاه مـــدت 
امکان پذیر اســـت. اما داستان به اینجا 
ختم نمی  شود و توســـعه زیرساخت ها 
افزایـــش  و  نیازمنـــد ســـرمایه گذاری 
تحرکات سطح بالای دیپلماتیک است.

 ایران و برنامه هاب گازی؛
 از امکان پذیری

تا الزامات و وظایف
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تعدد 
سامانه های 

مرتبط با 
ترخیص کالا 

متعلق به 
وزارتخانه های 

مختلف و از 
همه مهم تر 

اتکای به 
سامانه ها و 
شرط توالی 

بارگذاری اسناد 
در سامانه های 

ترخیص 
موجب معطلی 
و تطویل فرآیند 

ترخیص شده 
است.

شرط بارگیری 
اسناد و تأیید 
در هر مرحله 

منوط به 
تکمیل مرحله 

قبلی است

موانعغیرمعمولترخیصکالابهتجارتکشورآسیبمیزند

پشت پرده معطلی کالا در بنادر

7 اقتصادی

از روش های علمی، اســـتفاده از زیرساخت های 
فن آوری اطلاعات، دسترســـی بـــه منابع علمی و 
امـــکان تأمین بموقع تجهیزات و امکانات شـــرط 
لازم بـــرای مدیریـــت صحیـــح پایانه هـــای بندری 

بود.  خواهد 
۲- قوانیـــن و مقـــررات پیچیـــده و غیر ضـــروری 
کـــه دســـتگاه های اجرایـــی مرتبـــط بـــا کالاهای 
وارداتـــی و صادراتـــی وضع کرده انـــد عامل اصلی 
معطلـــی کالا در بنادر کشـــور هســـتند. به عنوان 
مثـــال وارد کننـــدگان و تجاری کـــه بخواهند از ارز 
نیمایی جهـــت ترخیـــص کالا اســـتفاده نمایند، 
حداقل ســـه ماه می بایســـت در صف اختصاص 
ارز در نوبت باشـــند. تأســـف بارتر از این موضوع 
صادر کنندگانی هســـتند که از محـــل ارز صادرات 
محصولات خـــود اقدام بـــه واردات کالا می کنند. 
کالای این دســـته از تجار نیز بایـــد ماه ها در بنادر 
متوقف باشـــند تـــا مجوزها لازم بـــرای بهره مندی 

از ارز متعلـــق به خود را اخـــذ نمایند. 
۳ـ بخشـــنامه ها و ممنوعیت هـــای فصلی واردات 
و صـــادرات عامل دیگـــری برای افزایش رســـوب 
کالا در بنـــادر کشـــور به شـــمار می آید. هر ســـاله 
بـــا آغـــاز برداشـــت برنـــج در کشـــور ممنوعیـــت 
فصلـــی واردات و ترخیص برنج توســـط وزارتخانه 
مربوطـــه آغـــاز می گـــردد. طی ســـال گذشـــته از 
اوایـــل مرداد ماه تـــا آذر ماه بخـــش قابل توجهی 
از ظرفیت انباشـــت کالا و کانتینر در بنادر معطل 

ترخیـــص برنـــج وارداتی بود.
۴- تعدد دســـتگاه های صدور مجـــوز عاملی برای 
تطویـــل فرآینـــد ترخیـــص و خـــروج کالا از بنادر 
شـــده اســـت. تعلـــل در نمونه گیـــری، تأخیر در 
اعـــلام نتایج و انجام آزمون های مشـــابه توســـط 
دســـتگاه های همکار بـــرای یک محمولـــه فرآیند 
صـــدور مجوز بـــرای ترخیـــص کالا را طولانی کرده 
اســـت. به عنوان مثـــال میانگیـــن نمونه گیری، 
ارســـال و اعلام نتیجه آزمون بـــرای محموله ذرت 

دامـــی وارداتی کمتـــر از چهار هفته نیســـت.
۵ـ تعـــدد ســـامانه های مرتبـــط بـــا ترخیـــص کالا 
متعلـــق بـــه وزارتخانه هـــای مختلـــف و از همـــه 
مهم تـــر اتـــکای بـــه ســـامانه ها و شـــرط توالـــی 
بارگذاری اسناد در ســـامانه های ترخیص موجب 
معطلـــی و تطویل فرآیند ترخیص شـــده اســـت.

شرط بارگیری اســـناد و تأیید در هر مرحله منوط 
به تکمیل مرحله قبلی است.

۶ـ عـــدم انعطاف  پذیـــری ســـامانه ها و قوانیـــن 
گمرکـــی در انتقـــال کالاهـــای گمرکی نشـــده به 
انبارهـــای اختصاصی خارج از بنادر و عدم خروج 
کالاهـــای تخلیه شـــده در بنادر تـــا تکمیل کامل 
اســـناد و فرآینـــد ترخیص از دلایل دیگر انباشـــت 

کالا در بنادر می باشـــند.
در شـــرایط فعلی تحریم ها مکانیزم های انتقال و 
صدور به موقع اســـناد حمل و مـــدارک مرتبط با 

کالا با مشـــکل و صعوبت انجام می شود. 
۷ـ دخالت ســـازمان های خارج از ســـازمان بنادر 
و دریانـــوردی در فرآینـــد تعرفه گـــذاری و اصـــرار 
بر پاییـــن نگه داشـــتن تعرفـــه انبارداری و ســـایر 
خدمات بنـــدری و دریایـــی کالا و کانتینر در بنادر 
جذابیت برای نگهداری کالا و کانتینر در انبار ها و 
محوطه های بنـــدری را برای صاحبان کالا افزایش 
داده اســـت و هزینه هـــای مدیریـــت و نگهـــداری 
پایانه ها و انبارها نگهداری کالا را به شـــرکت های 
راهبـــری پایانه هـــای بندری تحمیل کرده اســـت 
بطوریکه درآمدها با هزینه ها متناســـب نیســـت. 
بـــزرگ دولتـــی در  ۸- مشـــارکت شـــرکت های 
تأمیـــن و واردات کالا خصوصـــاً کالاهای اساســـی 
و فرآورده هـــای نفتـــی از بنـــادر عـــلاوه بـــر اینکه 
ســـاختار دولتی این شـــرکت ها چابکی لازم برای 
انجـــام فعالیت های تجاری را ندارد، متأســـفانه با 
فعالیت های شـــرکت حمل و تخلیـــه و بارگیری 
طرف قـــرارداد این شـــرکت ها در بنادر، ریســـک 
فعالیت این شـــرکت ها برای انجام فعالیت های 
حمل و تخلیه کالا بـــه داخل محوطه های بندری 

منتقل شـــده است.
۹- بهره منـــدی دســـتگاه های مختلـــف از منافع 
و  کالا  خـــروج  و  ورود  تعرفه هـــای  و  عـــوارض 

کشـــتی ها عادلانـــه نیســـت.
تعرفه هـــای تخلیه و بارگیـــری در بنـــادر به هیچ 
عنوان قابل مقایســـه بـــا تعرفه هـــا ی هزینه های 
ســـایر دســـتگاه ها از قبیـــل هزینه اعـــلام نتایج 
آزمون هـــای بررســـی کالا، حـــق پرچـــم و ســـایر 

موارد نیســـت.
بـــه عنـــوان مثال انجـــام آزمـــون و هزینـــه صدور 
مجـــوز برای یـــک محمولـــه پنجـــاه هزارتنی بین 
چهـــار تـــا پنـــج برابـــر کل هزینه هـــای تخلیـــه و 
بارگیـــری در بنـــادر هســـتند که به هیـــچ عنوان 
متناســـب با میـــزان مســـئولیت ها نخواهد بود. 
بـــا آنچـــه بیـــان شـــد بنـــادر کشـــور بـــه صـــورت 
ناخواســـته به دلیل واقع شدن پشت دروازه های 
گمرکی کشـــور بار مسئولیت ســـایر دستگاه های 
مرتبط بـــا ترخیـــص و خـــروج کالا را بـــه تنهایی 
بـــه دوش می کشـــند و کلیـــه ریســـک های پنهان 
و آشـــکار توقف انـــواع کالاها متوجه بنادر کشـــور 
هســـت. ایســـتایی و توقـــف کالا مطلـــوب بنادر 
کشـــور نیســـت. پویایی و توســـعه بنادر مستلزم 
جریان ســـریع و روان انتقـــال کالا از طریق بنادر 

خواهـــد بود.
انتظـــار آن می رود در جریان بررســـی حادثه بندر 
شهید رجایی مسئولیت های واقعی دستگاه ها و 
چرایی توقف کالا و از همه مهم تر انجام شـــرایط 
تجـــارت، واردات و صادرات کالا در شـــرایط فعلی 
کشـــور و در فضای تحریم ها، عادلانه و به صورت 
کاملاً کارشناسی بررســـی گردد. انتظار آن می رود 

از اعمال نفوذ غیر کارشناســـی جلوگیری گردد.

بنگاه

حضورفعالپتروشیمیپردیس
درنمایشگاهنفت

پتروشـــیمی پردیس بـــا حضوری مؤثر در بیســـت  و 
نهمین نمایشـــگاه بین المللی نفـــت، گاز، پالایش 
و  توانمندی هـــا  معرفـــی  پتروشـــیمی، ضمـــن  و 
دســـتاوردهای خود، بار دیگر نقـــش کلیدی اش در 
مســـیر توســـعه پایدار صنعت پتروشـــیمی کشور را 
بـــه نمایش گذاشـــت. به گزارش روابـــط عمومی و 
امور بین الملل این شـــرکت، مهندس عبدالرحیم 
قنبریـــان، مدیرعامل پتروشـــیمی پردیـــس که به 
صورت مســـتمر در ایـــن نمایشـــگاه حضـــور دارد، 
در حاشـــیه ایـــن رویـــداد اظهـــار کرد: »حضـــور در 
نمایشـــگاه نفت و گاز فرصتی ارزشمند برای معرفی 
ظرفیت هـــا، توســـعه همکاری هـــا و هم افزایی بین 
بخش های مختلـــف صنعت اســـت، نقطه اتصالی 
میان توان داخلـــی و نیازهای ملی کـــه مورد تأکید 

رهبر معظـــم انقلاب نیز هســـت.«
 

امضایقرارداد۱.۱۹۲میلیون
یورویی

در ســـومین روز از نمایشـــگاه بین المللـــی نفـــت، 
گاز، پالایش و پتروشـــیمی، قـــرارداد تأمین ۸۰۰ تن 
ماده شـــیمیایی افزودنی بهبود دهنـــده روانکاری 
بـــرای گازوئیل یـــورو ۵ بین شـــرکت پالایش نفت 
تهـــران و شـــرکت دانش بنیان »ســـیالات حفاری 
کیمیاگران نفت« با ارزشـــی بالغ بر ۱.۱۹۲ میلیون 
یورو به امضا رســـید؛ حرکتی راهبردی در راســـتای 
بومی ســـازی و کاهـــش وابســـتگی بـــه برندهـــای 

. خارجی
 

پالایشگاهتهران بومیسازیدر
در ادامه اســـتراتژی پالایشـــگاه تهران برای تکیه بر 
توان داخـــل و ارتقای کیفیت محصـــولات، قرارداد 
تأمیـــن ماده شـــیمیایی برای بهینه ســـازی و بهبود 
کیفیت یکـــی از مؤلفه های کلیدی ســـوخت دیزل 
کم گوگـــرد )یورو ۵( با یکی از ســـه شـــرکت داخلی 
تولیدکننده این نوع افزودنی نهایی شـــد. شرکت 
دانش بنیان »ســـیالات حفـــاری کیمیاگران نفت« 
کـــه در فرآینـــد ارزیابـــی عملکـــردی، نمونـــه ای از 
محصول خـــود را ارائـــه داده بود، با کســـب نتایج 
رضایت بخـــش و رقابت پذیر با نمونه  شـــرکت های 
خارجـــی نظیر Chevron و BASF، توانســـت 
نظر کارشناســـان فنی پالایشـــگاه را جلب نموده و 

وارد فرایند مناقصه شـــود.

نیمـــه اول اردیبهشـــت ســـال  جـــاری جمعـــی از 
ســـرمایه های انســـانی شاغل در مشـــاغل بندری در 
بزرگترین بندر تجاری کشـــور به دلیـــل بروز فاجعه 
ملی جان خودشـــان را از دست دادند. جبران ابعاد 
زیـــان اقتصـــادی و آلام روحـــی و روانی ایـــن فاجعه 
مطمئنـــاً ســـخت و جانـــکاه خواهد بود و تـــا عادی 

شـــدن شـــرایط زمان زیـــادی باید ســـپری گردد.  
ضمن عرض تســـلیت به بازماندگان محترم و آرزوی 
آرامش بـــرای روح درگذشـــتگان عزیـــز؛ نکته حائز 
اهمیـــت و درس آموختنـــی این فاجعـــه عظیم این 
خواهـــد بـــود که با بـــه حداقل رســـاندن رســـوب و 
انباشـــت کالا و کانتینر در بنادر کشور ریسک رخداد 
بحران های مشـــابه کاهش و پویایی اقتصاد کشور را 

ســـبب خواهد شد.

بنـــادر دروازه هـــای تجـــاری و عامل اتصـــال اقتصاد 
کشـــور به شـــبکه تجارت و حمل و نقـــل بین المللی 
کالا محســـوب می شـــوند. مطمئنـــاً ســـرعت ورود 
و خـــروج کالا، تـــردد متنـــاوب و متعدد شـــناورهای 
تجـــاری بـــه بنـــادر کشـــور و فراهـــم شـــدن فرصت 
فعالیت برای بنادر در حـــد کلاس جهانی از عوامل 

پویایـــی بنادر خواهنـــد بود.
طـــی ســـال های گذشـــته اقدامـــات قابـــل توجـــه 
در توســـعه فیزیکـــی زیر ســـاخت های بنـــدری از 
قبیل ســـاخت اســـکله، تجهیز بنادر بـــه تجهیزات 
اســـتراتژیک دریایـــی و بنـــدری و از همـــه مهم تـــر 
اقدامـــات قابـــل توجـــه در جـــذب ســـرمایه گذاری 
داخلـــی و خارجی در بنادر کشـــورمان در شـــمال و 

جنـــوب صـــورت گرفته اســـت.
علی رغم ایجاد ناتــــرازی های مختلف طی سال های 
گذشـــته در بخش های آب، انرژی، تأمین ســـوخت 
و...، مدیریت بنادر کشـــور با توســـعه زیرساخت ها 
و مدیریـــت تأمیـــن و اســـتفاده بهینـــه از تجهیزات 
و دارایی هـــای موجـــود به عنوان ســـازمانی پیشـــرو 
بخـــش عمـــده ای از نگرانی های کشـــور در تأمین و 
توزیـــع کالاهـــای اساســـی و نهاده های دامـــی مورد 

نیاز کشـــور را برطـــرف و با ارائه خدمات ۲۴ ســـاعته  
بـــه صـــادرات و واردات در شـــرایط ســـخت، ســـهم 
عمده ای در ثبت رکورد ترانزیت کالا از طریق کشـــور 

را نیز داشـــته اند. 
 عملکـــرد و فضـــای کســـب و کار بنـــادر متأثـــر از 
فضـــای بین المللـــی پیرامونی و همچنیـــن قوانین، 
بخشـــنامه ها و دســـتورالعمل های تجاری و حتی در 
مـــواردی دخالت های مســـئولین دولتی ناآشـــنا به 
حمل و نقـــل و تجارت اســـت که به بخشـــی از آن در 

ارتبـــاط بـــا موضوع بحث اشـــاره خواهد شـــد.
۱ـ پر واضح اســـت بـــا تحریم ظالمانه شـــرکت های 
بـــزرگ راهبـــری پایانه هـــای بنـــدری، بنیـــه علمی، 
فنـــی و عملیاتـــی شـــرکت های راهبـــری پایانه های 
بنـــدری در رقابت بـــا ســـایر رقبا کاهـــش و فعالیت 
در حـــد کلاس جهانـــی بـــرای مدیریـــت پایانه های 
بنـــدری از طریق بهره مندی از تجـــارت و روش های 
علمی ســـایر کشـــورها محـــدود و حتی دسترســـی 
بـــه دســـتورالعمل ها، کنوانســـیون ها و کدهـــای 
بین المللـــی حمل و نقـــل کالا و کانتینـــر غیر ممکن 

می باشـــد.
مطمئناً توانمندســـازی نیروی انســـانی، بهره مندی 
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در حوزه 
نگارش 

همچنان 
ضعف  های 

زیادی وجود 
دارد چرا که 

در این عرصه 
محدودیت ها 

بیشتر بوده 
است. با 

وجود این در 
برخی از متون 

بارقه های 
امید دیده 
می شود و 

کافی است 
در حد و 

اندازه سریال  
پلتفرم ها 

دست 
بچه های 

تئاتر و 
نمایشنامه نویس 

را باز بگذارند

معتقدید با باز شدن فضا، دوباره 
شاهد پرورش دهندگی و کشف 

استعدادها خواهیم بود و این 
پتانسیل را در عوامل تئاتر و نسل 

جوانی که در این رشته فعالیت 
می کنند، می بینید؟

بلـــه قطعاً. همـــواره محدودیـــت به تبع 
عرف جامعه و سیاســـت کلـــی حاکم بر 
کشـــورها وجـــود داشـــته اما هـــر وقت، 
هر جـــا، فضا بازتر شـــده، فرهنگ رشـــد 
کرده اســـت. اغلب مواقع حســـی که ما 
از نگاه شـــورای نظـــارت و ارزشـــیابی یا از 
ســـالنی که بازبین هـــا بازبینی می کنند، 
دریافـــت می کنیم این اســـت کـــه انگار 
در جامعـــه ای کم طاقت زندگی می کنیم 
در حالـــی کـــه وقتـــی از آن اتـــاق بیرون 
می آییم، با مردم حـــرف می زنیم، آدم ها 
را در خیابـــان می بینیـــم، حتـــی فیلم یا 
ســـریال های پلتفرم ها را نـــگاه می کنیم 
یـــا گشـــتی در اینســـتاگرام می زنیـــم، 
می بینیم کـــه واقعیـــت جامعـــه چقدر 
متفاوت از اتاق بســـته شوراهای ممیزی 
اســـت.  اگر مدیریت فرهنگی به اهلش 
ســـپرده شـــود ایـــن پتانســـیل در عرصه 
کارگردانـــی و بازیگری وجـــود دارد که گام 

بلنـــد رو به جلویـــی برداریم. 
در حـــوزه نگارش همچنـــان ضعف  های 
زیـــادی وجود دارد چرا کـــه در این عرصه 

محدودیت ها بیشـــتر بوده است.
 بـــا وجـــود ایـــن در برخـــی از متـــون 
بارقه هـــای امید دیـــده می شـــود و کافی 
اســـت در حد و اندازه ســـریال  پلتفرم ها 
دست بچه های تئاتر و نمایشنامه نویس 
را بـــاز بگذارنـــد. محدودیـــت باعـــث 
شـــده آنها یـــا بـــه مفاهیم دیگـــری روی 
بیاورند یـــا عرصه نمایـــش را ترک کنند؛ 
شـــاخص ترین نمونـــه محمـــد یعقوبی 
اســـت که ســـال ها کارهای درخشـــانی را 
روی صحنـــه برد امـــا در نهایـــت مجبور 
شـــد از ایران بـــرود چون بـــرای دریافت 
هر مجوز بایـــد صدها برابر تـــوان و نیرو 

صـــرف می کرد.
 

این که شما در مقام کارگردان 
بعد از سال 98 اجرایی 

نداشتید، برگرفته از همین 
محدودیت هاست؟

به زعم مـــن یک اتفاق خیلـــی کمیک و 
البتـــه کمدی تلـــخ آن زمـــان رخ داد. در 
آن ســـال مـــن تصمیم داشـــتم نمایش 
»آن ســـوی آینه« فلوریـــان زلـِــر را در تالار 
وحـــدت روی صحنـــه ببـــرم. ایـــن کار، 
پیش تر ســـه یا دو مرتبه در ســـالن های 
مختلـــف تهـــران اجرا شـــده بـــود و من 
اســـتراکچر کار را برای یک ســـالن بزرگ 
عوض کردم، اجرا هـــم رفتیم که خیلی 
هـــم موفـــق بـــود امـــا در ادامـــه اتفـــاق 
عجیبـــی بـــرای نمایـــش رخ داد. داخل 
پرانتـــز ایـــن را بگویم که اغلـــب مدیران 
شـــخصیت های محترمـــی هســـتند اما 
بعضاً انتخابی غلط بـــرای مدیریت تئاتر 

کشـــور بوده اند. 
آقای کاظم نظری از همین دســـت افراد 
اســـت که به نظـــرم انتخاب اشـــتباهی 
بـــرای مدیریـــت تئاتـــر بـــود. »آن ســـوی 
آینه« دو ســـه مرتبه بازبینی شد. برایمان 
عجیـــب بود چـــرا بایـــد در بازبینی کاری 
کننـــد که راجع به شـــأنیت آدم ها حرف 
زده شـــود و گـــروه من متحیـــر بماند که 
وضعیت تئاتر چـــرا به اینجا رســـیده که 
یک فـــرد غیرتئاتـــری آن را بازبینی کند؟ 
هر کس در جایگاه خـــود وظایفی دارد و 
اهالی فرهنگ هم در جایگاه خودشـــان 

وظایفی دیگر. 
اینکه می گویم کمدی تلـــخ، این بخش 
ماجراســـت که یکی، دو نفر از مسئولین 
تـــالار وحدت و مرکـــز کـــه هرازگاهی کار 
را می دیدند بعد از 10 شـــب اجـــرا دوباره 
گفتند که کار باید بازبینی شـــود. گفتیم 
خب کار کـــه در حال اجراســـت و بلیت 
نمایـــش بـــرای 40 شـــب پیش فـــروش 

است. شده 
 به هر ترتیب برای ما بازبینی گذاشـــتند 
و خاطـــرم هســـت فـــردی که آمـــده بود 
و نمایـــش مـــا را می دیـــد _نمایشـــی که 
این همه شـــب اجرا شـــده بـــود_ طوری 
واکنش نشان می داد و توی سر خودش 
مـــی زد کـــه انگار یـــک فاجعـــه  می بیند. 
واقعـــاً صحنـــه کمیکی بود. بـــه هر حال 
دوباره بـــه ما چندیـــن مورد سانســـوری 
دادنـــد و همه مـــواردی را که گفته بودند 

رعایـــت کردیم. 
اما دوبـــاره یک روز بی مقدمه آقای کاظم 
نظری دســـتور مســـتقیم داد که سایت 
فروش بلیت نمایش باید بســـته شود. 
10 روز بدون هیچ دلیلی کار را معوق نگه 
داشتند و نکته جالب اینکه بعد از 10 روز 
که مشـــکل اجرا رفـــع شـــد تهیه کننده 
زنگ زد و گفت دســـتیار مدیر وقت مرکز 
هنرهای نمایشـــی درخواســـت کرده که 
بـــرای نمایش فـــردا، دو بلیـــت میهمان 
برای مدیر وقت مرکز هنرهای نمایشـــی 
کنار بگذاریـــم؟! )خنـــده( واقعـــاً برایم 
عجیب بود چطـــور آدمی که بدون هیچ 
دلیلـــی جلوی اجـــرا را گرفتـــه حالا زنگ 
می زنـــد که 2 تـــا بلیت میهمـــان بدهید 
کـــه کار را ببیننـــد. اگـــر ایـــن کار منافی 
عفـــت عمومـــی یـــا هـــر عنوانی اســـت 
کـــه می گوییـــد، پـــس میهمـــان  دعوت 
کردن تـــان چیســـت؟ پـــس از آن هـــم 

چندین بـــار تلاش کـــردم بـــرای این کار 
مجوز نمایش بگیرم اما اعلام شـــد این 
کار توســـط علـــی ســـرابی در هیچ جای 
ایران مجـــوز نخواهد داشـــت. یعنی اگر 
یک گروه دانشـــجویی می خواســـت کار 
را اجرا کنـــد مانعی برایش نبـــود اما من 

حق اجرای آن را نداشـــتم.
 با توجه به اینکه پیگیری های شـــخصی 
من از مســـیر قانونی بی پاســـخ بـــود در 
مصاحبه ای آن را رســـانه ای کردم و گفتم 
چرا به نمایشـــی کـــه از شـــورای نظارت 
مجوز دارد، اجازه اجرا نمی دهید؟ پاسخ 
دادند مسأله سانسور نیست و دلیل اش 
این اســـت که بارهـــا اجرا شـــده و دیگر 
اجـــرا نمی دهیـــم. عـــذری کـــه مطـــرح 
کردند تأییدکننده همین ناآشـــنا بودن 

مدیـــران انتصابی بـــا فرهنگ بود. 
بگویید تعزیه زیبای حضرت زینب )س( 
دیگر مجوز تعزیه خوانی نمی گیرد چون 
صدوپنجاه وخرده ای ســـال است که این 

تعزیه اجرا می شود.

چند ماه پیش با اطمینان گفته 
بودید که بزودی نمایش تازه تان را 

روی صحنه می برید اما این نمایش 
هنوز روی صحنه نرفته است.

شـــخصاً  ماجـــرا  ایـــن  از  بعـــد  بلـــه،   
نمایشـــنامه ای را به ایران آوردم، توســـط 
یکی از شـــاگردانم ترجمه شـــد و حدود 
دو سال صرف ویراستاری آن کردم، نشر 
ثالث و آقـــای جعفریه محبـــت کردند و 

نمایـــش را بـــه تازگی چـــاپ کردند.
 3 سال قبل مجوز آن را از شورای نظارت 

و ارزشـــیابی گرفتـــم و بـــه تـــالار وحدت 
ارائـــه دادم و شـــورای تـــالار وحدت هم 
بـــه آن مجـــوز اجـــرا داد امـــا از آن تاریخ 
تـــا امـــروز به من ســـالن نمی دهنـــد. به 
شکل مســـتقیم نمی گفتند به تو سالن 
نمی دهیم یـــا اجـــازه کار نـــداری، هر بار 
می گفتنـــد حـــالا ببینیـــم چه می شـــود 
و... تا اینکه اوایل اســـفند ماه سال قبل، 
از تالار وحدت تمـــاس گرفتند و گفتند 
نمایشی در حال اجراســـت که قرار بود 
اســـفند ماه تمام شـــود، مجوز آن تمدید 
شده اما باکس ســـالن برای فروردین ماه  
خالی اســـت. پرسیدند می آیید نمایشی 
را که قبلاً اجرا می کردید )آن ســـوی آینه( 
و پرفـــروش بـــوده، اجـــرا کنیـــد؟ گفتم 
صـــد البتـــه. گفتند خیلی خـــوب هفته 
دیگـــر تمـــاس می گیریـــم کـــه قـــرارداد 
ببندیم. شـــروع کردیم به دکور ساختن 
و چون شـــب عیـــد بود مبلغ ســـنگینی 

هم پیش پرداخـــت کردیم. 
روزی کـــه بـــرای عقـــد قـــرارداد رفتیـــم، 
مدیر مســـئول قراردادها در تالار وحدت 
پیغام داد که مریض شـــده و 3 روز دیگر 
برویـــم. فـــردای آن روز از تـــالار وحدت 
تماس گرفتند که عذرخواهی می کنیم، 
نمایشـــی که اســـفندماه اجرا رفته، قرار 
اســـت فروردین مـــاه  هـــم ادامـــه یابـــد. 
گفتم شـــما به مـــن تاریخ اعـــلام کردید 
و من هـــم هزینه کـــردم، جـــواب دادند 
نـــه ما با شـــما حرف زدیـــم، قـــرارداد که 
ننوشـــتیم. گفتم بله قرارداد ننوشتیم، 
ولی عرف تئاتر کشـــور همیشـــه همین 
بوده اســـت؛ وقتی یک مدیر مجموعه با 

 علی سرابی در گفت وگو با »ایران«
  از حضور در فیلم »صیاد«

 و تحولات حوزه تئاتر گفته است

فرهنگ در فضای باز
رشد می کند

نرگس عاشوری
روزنامه نگار

گفت و گو

علی ســـرابی جـــزو آن نســـل از بازیگرانی اســـت کـــه در دوره شـــکوفایی، فعالیت 
خـــود را در تئاتر آغـــاز کـــرد. او در این ســـال ها در همـــکاری با هنرمنـــدان نامدار 
این عرصـــه از جمله محمـــد یعقوبی و محمـــد رحمانیان تجربیـــات گرانقدری در 
عرصه بازیگری کســـب و پس از آن بـــا اجرای نمایش هایی در مقـــام کارگردان نام 
خـــود را بیـــن چهره های آزمـــون پس داده ایـــن عرصه تثبیـــت کرد. »مـــاه در آب«، 
»خشکســـالی و دروغ«، »ترانه هـــای قدیمـــی«، »در انتظـــار گودو«، »ماچیســـمو«، 
»غولتشـــن ها« و »هیولا خوانی« از کارهـــای او در عرصه بازیگری و »مرد بالشـــی«، 
»برنارد مرده اســـت«،  »آن ســـوی آینه«، »خدای کشـــتار« و... از تجربیات کارگردانی 
سرابی روی صحنه نمایش اســـت. او البته در کنار بازیگری، صداپیشگی مجموعه 
»کلاه قرمـــزی« و گویندگی کتـــاب صوتی »خون خـــورده« را نیز انجام داده اســـت. 
ســـرابی پس از چند تجربه ســـریال تلویزیونی و فیلم ســـینمایی، در اولین نقش 

بلنـــد ســـینمایی اش در فیلم ســـینمایی »صیاد« نقش شـــهید ســـپهبد علی صیاد 
شـــیرازی را بازی کرده اســـت. این فیلـــم به کارگردانی جواد افشـــار، بر ســـال های 
1358 تـــا 1360 و 3 مقطـــع مهم زندگی شـــهید صیاد شـــیرازی تمرکـــز دارد؛ ارتقای 
درجه توســـط بنی صـــدر و برگزیده شـــدن بـــه عنـــوان فرمانده عملیـــات غرب که 
بـــا توفیـــق او در باز پس گیـــری شـــهرهای کردنشـــین از گروهک ها همراه اســـت، 
همچنیـــن تقابل بـــا اولین رئیس جمهوری و عزل شـــدنش توســـط او و در نهایت 
منصوب شـــدن در ســـمت فرمانده نیروی زمینی ارتـــش و ایجاد قرارگاه مشـــترک 
عملیاتی ســـپاه و ارتش از سوابق اوســـت. به بهانه اکران فیلم صیاد، در گفت وگو 
با علی ســـرابی با مـــرور تجربه حضـــور وی روی صحنـــه در دوره درخشـــان عرصه 
نمایش، بـــه عوامل ترغیب کننده بـــرای پذیرش نقش صیاد شـــیرازی و حضورش 

در »صیـــاد« پرداخته ایم.

 بهانه گفت وگوی ما نقش آفرینی 
شما در فیلم »صیاد« است؛ 

اولین تجربه ایفای نقش اصلی 
در یک فیلم. اما با توجه به 

پیشینه شما در حوزه تئاتر که 
پیشینه پروپیمان تری است 
می خواهم به عقب برگردیم 

و راجع به دهه ای صحبت 
کنیم که جزئی از دوران 

طلایی تئاتر بود. هم در حوزه 
بازیگری، هم کارگردانی و هم 
نمایشنامه نویسی چهره های 

درخشانی در حوزه تئاتر 

ظهور کردند و به نوعی دوران 
شکوفایی استعدادها بود. این 

همه استعدادیابی در دهه ۷0 
که خروجی اش چهره هایی 

شدند که سال ها در این عرصه 
درخشیدند، محصول چه اتفاقی 

بود؟
ســـؤال جالبـــی اســـت. چـــون تمـــام 
کســـانی که کمک کردند و بـــه تعبیری 
اگر اســـتعدادی در من بود، آن را کشف  
کردنـــد و حق اســـتادی بر مـــن دارند، 
همگی در دوره ای رشـــد کردند که دوره 
شـــکوفایی کل حـــوزه فرهنـــگ و هنـــر 
کشـــور بعـــد از انقـــاب اســـامی بود. 
حیطـــه فرهنگـــی و هنر کشـــور )به نظر 
مـــن( خیلـــی لاک پشـــت وار و کند جلو 
می رفـــت تـــا بـــه دوران آقـــای خاتمی 
رســـیدیم. بخصوص در دوره اول 
ریاســـت جمهوری ایشان که 
انـــگار یـــک دفعـــه فضـــا 
تغییـــر  جـــه  ر د  1 8 0
کـــرد؛ دســـت و بـــال 
نویســـنده ها بازتر شـــد 
و به تبـــع آن کارگردان ها، 
تهیه کننـــدگان و بازیگرهـــا 
فضـــای مناســـبی بـــرای ارائه 
 . فتنـــد یا د  خـــو ی  ین هـــا بهتر
شـــخصیت هایی که در حـــوزه قلم 

و ادبیـــات نمایشـــی گرچـــه کم ســـابقه 
شـــکل  بـــه  دوره  آن  در  امـــا  نبودنـــد 
معناداری رشـــد کردنـــد از جمله آقایان 
محمـــد یعقوبـــی، محمـــد رحمانیان، 
محمد چرمشیر و نویســـندگان دیگری 
کـــه در ایـــن دوره ظهـــور کردند، خوش 
درخشـــیدند و به یکباره سیســـتم تئاتر 
کشـــور را دســـتخوش تغییـــر کردنـــد و 
پیـــرو آن  تعـــداد قابل توجهـــی بازیگـــر 
و کارگـــردان بـــه سیســـتم تئاتر کشـــور 
اضافـــه شـــد. در همـــان دوره کوتاه در 
حـــوزه ادبیات نمایشـــی کشـــور متون 
درخشـــانی به وجود آمدند که همچنان 
مـــورد اقبـــال هســـتند و کارگردانـــان 
جـــوان ســـراغ آنهـــا می رونـــد. حـــدود 
پنج، شـــش ســـال بعـــد از اینکـــه من 
وارد دانشگاه شدم )ســـال 1376( آقای 
مجید شـــریف خدایی مدیـــر وقت مرکز 
هنرهـــای نمایشـــی ارشـــاد شـــده بـــود 
و مدیریـــت تئاترشـــهر را آقای حســـین 
پاکـــدل بـــر عهده  داشـــتند. آنهـــا برای 
اســـتعدادیابی و معرفـــی نســـل جوان 
اقدامـــات مفیـــدی انجـــام دادنـــد کـــه 
ماحصـــل آن کارگردان هایی اســـت که 
امـــروز جـــزو صاحبنامـــان ایـــن حوزه 
هســـتند. در مجمـــوع هـــر زمـــان کـــه 
سیاســـتمداران از زاویـــه دیـــد بازتـــری 
بـــه حیطه فرهنـــگ و هنر نـــگاه کردند، 

شـــاهد شـــکوفایی این عرصـــه بودیم. 
زاویـــه نگاهـــی کـــه ایـــن روزهـــا دوباره 
بشـــدت نیازمند آن هســـتیم. گرچه در 
دوره جدید ریاست جمهوری این حس 
بـــه وجود آمـــده که تغییـــر و تحولاتی در 
خ دادن اســـت، اما بعـــد از دوره  حال ر
دوم آقـــای روحانـــی تـــا دوره اخیر فضا 
تغییـــر چندانـــی نکـــرده و جبـــران این 
مســـأله زمان می برد. این نتوانستن ها 
تئاتـــر را به ســـمتی برده که لاجـــرم اکثر 
کارگردان هـــا بـــه متـــون غیرایرانی روی 
آورده انـــد تـــا راحت تـــر مجـــوز بگیرند. 
یعنـــی موافقت بـــا اجرای یـــک نمایش 
به شکلی ضمنی مشـــروط به این شده 
کـــه بگویید این اتفاق مربوط به کشـــور 
مـــا نیســـت و متعلق بـــه کشـــور بیگانه 
است. هر چه محدوده شـــورای نظارت 
و ارزشـــیابی بسته تر می شـــود هنرمند 
بیشـــتری را از میـــدان بیـــرون می راند. 
اقتصـــادی  وضعیـــت  دیگـــر  مشـــکل 
اســـت. اکثر تئاترهای کشـــور که توسط 
کارگـــردان، تهیه کننـــده یـــا بازیگـــران 
حرفـــه ای اجـــرا می شـــود تک پرســـوناژ 
یا دو پرســـوناژ شـــده اند چـــون بازدهی 
اقتصـــادی نـــدارد. همـــه اینها دســـت 
به دســـت هـــم داده تـــا هنـــر نمایش و 
تئاتر کشـــورمان با شـــیب تنـــدی رو به 

افـــول برود.

تصور عمومی این است که یک کارگردان با نوشتن نمایشنامه 
یا ساخت اثر، مسیر راحتی برای القای معنای مورد نظرش دارد 
و در زمینه بازیگری این امکان سخت تر حاصل می شود، چون 

ح می شود در راستای این  معلوم نیست چقدر پیشنهاداتی که مطر
دغدغه ها باشد. در ادامه این راه بندانی که اشاره کردید، دست 

بازیگر هم در انتخاب نقش بسته تر می شود. نسبت به همان دوران 
اوج کاری شما در دهه 70، چقدر در دهه اخیر پاسخ دادن به این 

دغدغه ها از طریق انتخاب نقش میسر شده است؟
 خیلـــی کمتـــر. آن دوران، دوران شـــکوفایی هنر کشـــور بود. من 
تئاتـــری هســـتم و از حـــوزه خـــودم شـــاهد مثـــال مـــی آورم. یکی 
از نمایشـــنامه های مرجـــع تاریـــخ ادبیات کشـــور ما نمایشـــنامه  
»خشکســـالی و دروغ« نوشـــته محمـــد یعقوبـــی اســـت. اســـتاد 
محمـــد رحمانیـــان تعبیری دربـــاره این نمایشـــنامه داشـــتند که 
برایم ســـتودنی اســـت؛ از ایـــن جهت که یک نویســـنده تـــراز اول 
کشـــور راجع به نمایشـــنامه یک نویســـنده تـــراز اول دیگر چنین 
نظریـــه ای می دهـــد. محمد رحمانیـــان به من گفـــت چنانچه 200 
ســـال بعد مردم ایـــران بخواهند ببینند در دوره ما طبقه متوســـط 
کشـــور با چـــه زبانی با هـــم حرف می زدنـــد و زبـــان مصطلح مردم 
در گفت وگوهـــا چطور بـــوده اســـت، بهترین مرجع، نوشـــته های 
محمد یعقوبـــی و به خصوص نمایشـــنامه »خشکســـالی و دروغ« 
اســـت؛ اینقدر که رئالیته در این نمایشـــنامه موج می زند. خاطرم 
هســـت که آقای محمد یعقوبی برای این متـــن، من و آقای مهدی 
پاکـــدل را بـــه عنـــوان 2 نقش اصلـــی انتخاب کـــرده بـــود و زمانی 
کـــه تمرین را شـــروع کردیم، هنوز نمایشـــنامه کامل نبـــود و آقای 
یعقوبـــی در پاتو می نوشـــت و روز به روز صفحه تازه مـــی آورد و ما 
می خواندیـــم و بعضـــاً هم می گفـــت راجع بـــه این موضـــوع اتود 
بزنیـــد و با هـــم گفت وگو کنیـــد؛ تکه هایی از خودِ ما برمی داشـــت 
و در نمایشـــنامه وارد می کرد و می نوشـــت و دوبـــاره می آورد؛ یعنی 
نویســـنده ای در آن تـــراز بـــر اســـاس بازیگـــر نقش را می نوشـــت. 
حالا وضعیـــت امروز را ببینیـــد؛ اول اینکه اکثر پیشـــنهادها متون 
غیرایرانی اســـت، بـــرای متون ایرانی نویســـنده نداریـــم،از جایی 
حساســـیت ها آنقـــدر زیاد شـــد که شـــوق نویســـندگی و رغبت به 
نوشـــتن کمرنگ شـــد. نویســـندگی کار دشواری اســـت؛ نویسنده 
در خلـــوت و تنهایـــی خـــود یک ســـال فکـــر می کند و می نویســـد 
و می نویســـد و... بعـــد یکبـــاره گروهـــی  بـــا او تفاوت نظـــر دارند و 
تمـــام. ممکن اســـت متـــن او 20 ســـال در گنجه بمانـــد و عمرش 
هدر برود. از دهه 70 در حوزه نمایشنامه نویســـی می توان اســـامی 
متعـــددی نام بـــرد اما اگر بخواهیـــم در یک دهه اخیـــر به نام های 
این حوزه اشـــاره کنیـــم، نهایتاً به یک یا دو اســـم می رســـیم. این 
وضعیتی اســـت که بـــا مدیریت غلط اتفاق افتاده اســـت و به گفته 
شـــما به تبـــع آن در بازیگری هم تأثیر خودش را گذاشـــته اســـت. 
یعنی پیشـــنهاداتی که امروز به من می شـــود، بعضاً متونی اســـت 
که بارها و بارها اجرا شـــده اســـت یا متونی پیشـــنهاد می شـــود که 
به نظـــرم ارزش هنـــری ندارد یـــا نمایشـــنامه هایی که خودشـــان 
نوشـــته اند و اساســـاً اصول نمایشنامه نویســـی و شخصیت پردازی 

رعایت نشـــده است.

ن     
ریا
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ضام

ا: ر
س ه

عک



9 فرهنگی دوشنبه  22 اردیبهشت 1404  شماره 8737

irannewspaper irannewspapper

چهارده و نیم 
کیلو وزن کم 

کردم تا به 
آن استایل 

برسم، نه تنها 
تلاش کردم 

به آن استایل 
برسم، سعی 
کردم به باور 

و نگاه ایشان 
هم نزدیک 

شوم

اینکه این کار 
را نکنم چون 
ممکن است 
دافعه ایجاد 
کند و... به 

هیچ وجه من 
را دچار شک 

و تردید نکرد. 
به خاطر 

همان پاسخی 
که به سؤال 

قبلی تان 
دادم، یعنی 

ایستادن 
جلوی حرفی 

که اشتباه و 
زور است ولو 

به قیمت از 
دست دادن 
خیلی چیزها

من تمـــاس می گیرد، مـــن روی حرفش 
حســـاب می کنـــم. بـــرای حل مشـــکل 
پیش مدیر رودکـــی رفتیم و بالاخره بعد 
از ســـه روز پیگیری، وقت ملاقات دادند 
و گفتند به هـــر حال این اتفاقی اســـت 
که افتـــاده و برای جبـــران مافات چون 
نمی خواهیـــم کار تکـــراری اجـــرا بـــرود، 
ســـال 1404 یک اجرا برایتان می گذاریم 
کـــه متضـــرر نشـــوید. این حرف هـــا در 
حالـــی مطـــرح می شـــود کـــه در همین 
ایام قرار اســـت یک کار تکراری توســـط 

یک کارگـــردان خوب اجرا شـــود.
 از آن تاریـــخ یعنـــی از نیمه اســـفند  ماه 
تا امروز نیز دیگر نتوانســـتیم ایشـــان را 
ملاقات کنیـــم و چنـــد روز پیش مطلع 
شـــدیم تا 1405 هم جایی در آن ســـالن 

نداریم.  
  

 یک دوره مرزبندی های زیادی بین 
بازیگر سینما و تئاتر وجود داشت و 
خیلی هم از هر دو سو جبهه گیری 

می شد که چرا بازیگر تئاتر وارد 
سینما می شود و بالعکس. اما در 

این سال ها به نوعی این مرزها 
شکسته شده و شاهد بودیم 

که حتی هنرمندان عرصه های 
مختلف از جمله شعر و ادبیات 
هم وارد بازیگری شده اند. این 

مسأله البته گاه با انتقاداتی از سوی 
کسانی همراه است که معتقد به کار 
تخصصی هستند. در میان افرادی 

که از دیگر عرصه های هنری یا حتی 
ورزشی وارد حرفه بازیگری شده اند 
می توان میل به بیشتر دیده شدن 

را جست و جو کرد، اما بی شک علی 
سرابی به دیده شدن نیاز ندارد. 
بازیگری در سینما، قرار است به 

کدام نیاز شما پاسخ بدهد؟
 سؤال شما دو جنبه دارد؛ اول اینکه ورود 
اشـــخاص از حرفه های دیگر به بازیگری 
به سیســـتم تئاتر آسیب می رساند یا نه؟ 
حدود 15،16 ســـال پیش که این حرف و 
حدیث ها پیـــش آمد، یکی از گروه هایی 
که با ایـــن ماجـــرا مخالفـــت علنی کرد 
خانـــه تئاتر بـــود. خانه تئاتـــر، خانه من 
اســـت و با وجـــود اینکه احتـــرام زیادی 
برایش قائل هســـتم یکی از کســـانی که 
به این موضع انتقادی، واکنش داشـــت 
من بودم و به شـــکل علنـــی و غیرعلنی 
با هـــم گفت وگوهـــای زیادی داشـــتیم. 
نظر مـــن این اســـت که تئاتـــر مایملک 
من نیســـت و هر کســـی، از فوتبالیست 
و خواننـــده تا بازیگـــر ســـینما می تواند 
وارد شـــود. اتفاقاً من همـــان موقع هم 
خیلی اســـتقبال کردم و گفتم ورود این 
عزیزان باعث رشـــد تئاتر خواهد شـــد از 
این جهت کـــه مخاطب عام تـــری برای 
تماشـــای تئاتـــر خواهد آمـــد، کما اینکه 
این اتفـــاق افتاد و آن زمان تماشـــاگران 
و  می آمدنـــد  صحنـــه  پشـــت  زیـــادی 
می گفتنـــد آقای ســـرابی ما اصـــلاً تئاتر 
نمی دیدیـــم و شـــما را نمی شـــناختیم، 
مثلاً به خاطر پیمـــان معادی آمدیم این 
تئاتـــر را دیدیم و از این به بعد همیشـــه 
بـــرای دیـــدن تئاتـــر می آییم. خـــب این 
آورده همـــان چهره های آشناســـت. اما 
دربـــاره بخش دوم ســـؤال شـــما که قرار 
اســـت ســـینما کدام نیاز من را بـــرآورده 
کنـــد، من ایـــن را از اســـاتید و مطالعاتم 
در حـــوزه بازیگری جهان یـــاد گرفته ام و 
به تمـــام هنرجوهایم هـــم می گویم که 
تفاوتی بین بازیگری تئاتر و سینما وجود 
ندارد؛ بازیگری، بازیگری  اســـت. تفاوت 

در مکتب بازیگری اســـت. 
بازیگری در نـــوع فانتزی بـــا بازیگری در 
نوع رئالیستی متفاوت است؛ اما اساساً 
بازیگـــری ســـینما و تئاتـــر با هـــم هیچ 
تفاوتی نـــدارد. تفاوتی انـــدک وجود دارد 
کـــه آن را هم می توان با یک جلســـه یاد 
گرفت؛ بحث مدیوم ها و اینکه شـــما در 
تئاتر در یک ســـالن یک هزار و 700 نفری 
بـــازی می کنیـــد و بایـــد روی دیافراگـــم، 
نـــوع بیـــان و... کار کنیـــد تـــا همه، نت 
صدایتان را بشنوند، در سینما اما نیازی 
به این قابلیت نداریـــد و طور دیگری کار 

می کنیـــد. پس تفـــاوت صرفـــاً مدیوم 
اســـت، بنابراین در پاســـخ به ســـؤال 
شما می گویم، این نیست که سینما 
برای منِ علی سرابی آورده ای داشته 
باشد که تئاتر ندارد، هر دو بازیگری 
است و من عاشق بازیگری هستم. 
درست اســـت که در سینما بیشتر 
دیده می شـــوید و در سریال بیش 
از بیـــش، ولـــی بـــرای مـــنِ علی 
سرابی دیده شـــدن هرگز مسأله 
نیست. در ده سال اول بازیگری 
چـــرا، برای مـــن هم مثـــل همه 
بازیگـــران جهان همیـــن تمایل 
مشـــهور شـــدن باعث شـــد به 
این ســـمت و ســـو بیایم، چون 
این اســـاس ذائقه بازیگر شدن 
است، اگر کســـی این را نداشته 
باشـــد بـــه نظرم یـــا بـــه آن آگاه 
نیســـت یـــا پنهانـــش می کند. 
اصـــولاً بازیگـــری در وهله اول 
از گرایـــش به شـــهرت می آید 

و در ایـــن مســـیر جلوتـــر که 
می رویـــد این تمایل تفاوت 

اساســـی می کنـــد. بـــرای 
مـــن، امروز کـــه در حضور 

شما هستم، دیده شـــدن اصلاً اهمیتی 
نـــدارد. صرفاً افـــزودن تجربـــه  بازیگری 
برایم مهم اســـت، بالاخـــص در آخرین 
تجربـــه  بازیگـــری ام »صیاد« که اساســـاً 
پذیـــرش نقـــش علی صیـــاد شـــیرازی 
جنبه هـــای دیگـــری غیـــر از بازیگـــری 

داشت.

 گفتید مؤلفه هایی غیر از دیده 
شدن و نقش آفرینی باعث شد که 

»صیاد« را انتخاب کنید، چیزی 
که در انتخاب های شما در حوزة 
تئاتر در عرصه بازیگری می بینیم 

دغدغه اجتماعی است یعنی 
در کارهایی که با آقای محمد 

یعقوبی داشتید می شود رد این 
دغدغه های اجتماعی را دید. در 

سینما چطور؟ اگر بخواهیم ردی از 
دغدغه های علی سرابی را بویژه 

در »صیاد« ببینیم به چه چیزی 
می رسیم؟

 قبـــل از هـــر توضیحـــی بایـــد بگویم که 
من یک ویژگـــی اخلاقـــی دارم؛ با وجود 
اینکه بـــه تعبیر برخی مأخـــوذ به حیا یا 
خجالتی هســـتم اما هر جـــا حس کنم 
حرفـــی ناحـــق یا اشـــتباه اســـت جلوی 
آن می  ایســـتم و بهای آن را هـــم داده ام. 
تعبیـــری هســـت کـــه می گوینـــد وقتی 
انگشـــت ات را به اســـتامپ می زنی و اثر 
انگشـــت روی کاغـــذ می گـــذاری، آن اثر 
انگشـــت بـــه زعمی تبدیـــل به یـــک اثر 
هنـــری یا آرت پیـــس یا قطعـــه ای هنری 
از شـــخصیت و وجودت می شـــود. من 
همـــواره آن کاغـــذی که اثر شســـت من 
روی آن خـــورده را دوســـت دارم، چـــون 
متعلق به من اســـت و احساس می کنم 
اگـــر جایـــی آن را ببرند و اســـکن کنند، 
اطلاعـــات مـــن از آن بیـــرون می آید. در 
هر جایـــی از جهـــان شـــخصیت من از 
آن بارگـــذاری شـــده و در می آید. کار یک 
هنرمنـــد باید به همین شـــکل باشـــد. 
در حیطـــه کارگردانـــی جملـــه جالبی از 
دکتـــر علـــی رفیعـــی عزیـــز شـــنیدم که 
عمیقاً در ذهن ام نشســـته اســـت. قرار 
بود نمایشـــی کار کننـــد و از من دعوت 
کردند تا به منزل شـــان بـــروم، راجع به 
کارگردانی بحث شـــد و گفتند همیشـــه 
وقتـــی کارگردانـــی می کنی بـــه این فکر 
کن که مـــن چـــرا کارگردانـــی می کنم و 
چـــرا می خواهـــم ایـــن نمایش یـــا فیلم 
را بســـازم؟ ایـــن گفته آقـــای رفیعی عزیز 
اســـت: »اکثـــر کارگردانـــان امـــروز فقط 
کارگردانـــی می کننـــد، ولـــی نمی داننـــد 
چرا می خواهنـــد ایـــن کار را بکنند.« در 
حیطـــه بازیگری هم همین  ســـؤال برای 
من مطرح اســـت؛ اینکه چرا می خواهم 
بازیگـــری کنم و چـــرا این نقـــش را بازی 
می کنـــم؟ در حیطه بازیگـــری تلاش ام 

این بوده کاری انجام بدهم که حرفی 
برای گفتن داشـــته باشد و 

تماشـــاگر بعـــد از خروج 
از ســـالن بـــه آن فکـــر 
کنـــد. در ایـــن ســـال ها 
بـــرای بـــازی در ســـینما 
پیشـــنهادهایی مطـــرح 

شـــده کـــه دوست شـــان 
نداشـــتم. زمســـتان سال 

بـــه  کـــه هرازگاهـــی   1402
ی  ر ا د فیلمبـــر کیشـــن  لو

»پرویـــن« ســـر مـــی زدم، یک 
شـــب دیدم آقای شهرام خلج 

)طراح گریم( زل زده و مستقیم 
مـــن را نـــگاه می کنـــد. گفتـــم 

چیـــزی شـــده؟ گفـــت علـــی آقا 
سینما کار نمی کنی؟ گفتم چرا، 

خیلی هم خوب اســـت. گفت 
ما یک نقش ویژه داریم، 

ولی باید تســـت 
یـــم  گر

بدهی، گفتم چشـــم چه نقشـــی است؟ 
گفـــت می گویـــم. ولـــی تســـت گریـــم 
می دهی؟ گفتـــم بله. قرار گذاشـــتیم و 
تســـت گریم دادیـــم، طراحـــی ابتدایی 
کـــه انجام شـــد به مـــن گفتنـــد که چه 
نقشـــی اســـت و خب نقش شهید علی 
صیاد شـــیرازی برایـــم خیلی ویـــژه بود. 
در صحبت هـــای اولیـــه بـــا آقـــای جواد 
افشـــار )کارگردان( از ایشـــان خواســـتم 
که کمـــی زمـــان بدهند تا فکـــر کنم که 
مـــن می توانـــم آن را بـــازی کنـــم یـــا نه. 
چون این شـــخصیت در لایه های نظامی 
کشـــور حساســـیت برانگیز بود و اولین 
گفتـــه آقای افشـــار همین بـــود که برای 
اولیـــن بـــار در جمهـــوری اســـلامی  قرار 
اســـت راجع بـــه یکـــی از بلندپایه ترین 
مقام های نظامی کشـــور که حساسیت 
روی آن هم بسیار اســـت، فیلم ساخته 
شـــود. بـــه محض طـــرح این پیشـــنهاد 
خاطـــره دوران جوانـــی ام از روز شـــوم 
ترور زنده شـــد؛ خاطرم هســـت که پدر 
و مـــادرم از ایـــن خبـــر شـــوکه و ناراحت 
بودنـــد. اغلب اطرافیـــان  و آدم هایی که 
در محلـــه مـــا زندگی می کردنـــد همین 
حـــس را داشـــتند و این حـــس عمومی 
نشـــان مـــی داد علـــی صیـــاد شـــیرازی 
چـــه انســـان ویژه ای بـــوده اســـت. اکثر 
کامنت هایـــی که ایـــن روزها می شـــنوم 
و می خوانـــم تأییدکننـــده همین خاص 
بـــودن اســـت. در مطالعات یـــک و نیم 
ماهـــه ای که داشـــتم پی بـــردم علاوه بر 
حساســـیت این شـــخصیت در لایه های 
نظامی کشـــور، بـــا کاراکتری بـــا لایه های 
انســـانی پیچیده مواجه هســـتم. ایشان 
شـــخصیتی بشـــدت صریـــح و رک بود و 
آن طور که خواندم و شـــنیدم همیشـــه 
مقابل حرف ناصواب یا حرکت اشـــتباه 
می ایســـتاد و همین امر هم برای شـــان 
تبعـــات بســـیاری داشـــت. ایـــن ویژگی 
بـــرای مـــن دغدغـــه شـــد و احســـاس 
کـــردم کـــه کاراکتـــر حرفی بـــرای گفتن 
دارد. کنجـــکاوی ام باعـــث شـــد عـــلاوه 
بـــر اطلاعـــات برآمـــده از گفت وگـــو بـــا 
فیلمنامه نویس، تهیه کننده و کارگردان 
که همگـــی بر پایه تحقیقات بـــود، از راه 
دیگـــری ورود کنم و علاوه بر کتاب هایی 
که خوانـــدم با اشـــخاص آشـــنا دیدار و 
گفت وگـــو داشـــته باشـــم. واقعیت این 
اســـت کـــه از همـــان روز اول بـــه نظرم 
نقش ویژه می آمد و احســـاس کردم که 
ارادت قلبی به این شخصیت کشورمان 
دارم، چـــون یـــک قهرمان ملی اســـت. 
در مرحلـــه تحقیقـــات و در گفت وگـــو 
بـــا دوســـتان نزدیـــک  ایشـــان خاطرات 
عجیبی شـــنیدم که دیگر بـــا اطمینان 
قلبی می توانســـتم بگویم که علی صیاد 
شـــیرازی یکی از بزرگ تریـــن قهرمانان 
ملی کشـــور است و براســـاس شناختی 
کـــه پیـــدا کـــرده بـــودم با 
طیـــب خاطـــر بـــه 
این نتیجه رسیدم 
کـــه پذیـــرش این 
از نقطه نظر  نقش 
هـــم  ی  یگـــر ز با
می توانـــد بـــرای 
لـــش  چا مـــن 
جالبی باشـــد. 
تمام تـــلاش ام 
کـــه  کـــردم  را 
در حـــد تـــوان، 
رئالیســـتی  کاملاً 
نقـــش  باورپذیـــر  و 
ســـر  کنـــم.  اجـــرا  را 
صحنـــه فیلمبـــرداری 
می گفتنـــد  همـــه 
همه چیـــز 

خـــوب اســـت، امـــا زمانی خاطـــر جمع 
شدم که خانواده درجه اول ایشان یعنی 
پســـر محترم شـــان آقای مهـــدی صیاد 
شـــیرازی و دختران شان فیلم را دیدند و 
از طریق آقای افشـــار پیـــام  دادند که کار 
را دوست داشـــته اند. بارها آقای مهدی 
صیاد شـــیرازی بـــه خود مـــن گفتند که 
نقش درســـت درآمده و به آن احســـاس 
نزدیکـــی می کننـــد. این حـــس رضایت 
آنها بـــرای من خیلی حُســـن بـــود؛ هم 
از لحـــاظ اعتقـــادی و هـــم از نقطه نظر 
بازیگـــری. چون بـــه اعتقاد مـــن وقتی 
شـــما یـــک شـــخصیت مســـتند را بازی 
می کنیـــد اولیـــن کســـی کـــه می تواند 
دربـــاره خروجـــی آن نظر درســـت بدهد 
آدم های خیلی نزدیک به آن شـــخصیت 
هســـتند. وقتی آنها احســـاس قرابت و 
نزدیکـــی کننـــد می تـــوان امید داشـــت 
بخـــش عمـــده ای از کار درســـت انجام 

شـــده است.

 شما به عنوان بازیگری که 
نمایش هایی را با محمد یعقوبی 

با دغدغه های خاص و ویژه 
اجرا کردید و این روزها به عنوان 

کارگردان دنبال اجرای کاری 
هستید که کم موانع و چالش 

نداشته باشد، آیا ته دلتان نگران 
نبودید که دارید وارد ژانری جدید 

می شوید؟
 قطعاً این پیش بینـــی از همان وهله 
اول که پیشـــنهاد مطرح شـــد با من بود 
و تا انتهـــا و آخر روز فیلمبـــرداری وجود 
داشـــت، ولـــی اینکـــه ایـــن کار را نکنـــم 
چـــون ممکن اســـت دافعه ایجـــاد کند 
و... بـــه هیـــچ وجه من را دچار شـــک و 
تردیـــد نکرد. بـــه خاطر همان پاســـخی 
کـــه بـــه ســـؤال قبلی تـــان دادم، یعنـــی 
ایســـتادن جلوی حرفی که اشتباه و زور 
است ولو به قیمت از دست دادن خیلی 
چیزهـــا. کاراکتـــری هـــم که مـــن بازی 
می کنم تجســـم کامل این اعتقاد است. 
متأسفانه ما ملتی بشـــدت اهل افراط و 
تفریط هســـتیم. ملـــت اعتراضیم و به 
همه چیـــز اعتراض داریـــم. مقصود من 
اعتراض به شـــرایط ســـخت اقتصادی، 
سیاســـی و اجتماعی نیســـت صد البته 
که اعتـــراض حـــق ماســـت. ولـــی من 
تاریـــخ کشـــورمان را کـــه می خوانـــم، 
می بینم در برهه های مختلف همیشـــه 
اهل اعتراض و افـــراط و تفریط بودیم و 
خودمان خودمان را تخریـــب کرده ایم. 
متأســـفانه این عـــادت بدی اســـت که 
همیشـــه خودمـــان را می زنیـــم. جالب 
اســـت برخـــی اظهارنظرهـــا و کامنت ها 
چـــه در فضای مجـــازی و چـــه در فضای 
عمومـــی - با عرض پـــوزش از اصطلاحی 
کـــه نقـــل می کنـــم-  همیـــن اســـت که 
می گویند شـــما کاراکتـــری را بازی کردید 
که یـــک آدم حکومتی اســـت. در ادامه 
هم می نویســـند که البته مـــا هنوز فیلم 
را ندیده ایم! شـــما از همیـــن کامنت ها 
می خوانیـــد کـــه نـــوع تفکـــر جامعـــه 

 . چیست
 ولـــی ایـــن واکنش هـــا و برخوردهـــا 
جلودار من برای ایفای نقشـــی نخواهد 
شـــد که به عنوان یک قهرمـــان ملی به 
آن باور دارم. نکته قابل توجه این است 
که بسیار تماشـــاگرانی در ایام جشنواره 
یـــا اکـــران دیـــده ام کـــه واکنش شـــان 
بعد از تماشـــای فیلم این عبـــارت بوده 
کـــه »اتفاقـــات فیلـــم واقعی اســـت؟« و 
بعـــد از تأییدیـــه مـــن که کاملاً مســـتند 
اســـت، ایـــن جملـــه را بارها شـــنیده ام 
کـــه »چـــه کار خوبی کردید ایـــن فیلم را 
ســـاختید، تا قبـــل از تماشـــای آن فکر 
می کردیـــم این شـــخصیت که ســـال ها 
پیش تـــرور شـــده )به زعم ایـــن آدم ها( 
مثـــل برخـــی آدم های سیاســـی 
کشور است، اما الان دیدیم 
که چقدر آدم متفاوت، 
و  دوست داشـــتنی  
ملموسی است.«

 تجربه های گرانقدری که در 
همکاری با شماری از مهم ترین و 

برجسته ترین کارگردانان تئاتر ایران 
داشتید از علی سرابی بازیگری 

مسلط ساخته است. یکی از مواردی 
که می توانست به باورپذیری نقش 
کمک کند استفاده از توانایی شما 
در صداسازی است. بویژه با دقت 

نظری که شما در آکسان گذاری روی 
حروف و کلمات دارید، اگر از صدای 

شما برای نقش استفاده شده بود، 
ارتباط مخاطب با نقش بهتر می شد. 

ایده محمد حسین مهدویان 
برای استفاده از نوارهای صوتی 

در »ایستاده در غبار« هوشمندانه 
است و جواب داده اما در این فیلم 
ابتکار استفاده از هوش مصنوعی 

تصنع ایجاد کرده است. با اینکه 
برای اغلب مخاطبان صدای شهید 

صیاد شیرازی صدای آشنایی نیست 
که این ترفند به آشنایی پنداری 

مخاطب کمک کند. چه اصراری به 
استفاده از هوش مصنوعی بود؟

واقعیـــت این اســـت کـــه من هـــم هنوز 
دلیـــل آن را نمی دانم. تنها حدســـی که 
می زنم شـــاید حساســـیت های مربوط 
به این نقش از ســـوی لایه هـــای دیگری 
غیر از جامعه ســـینما باشد. چون تمام 
دلایلـــی کـــه شـــما می گوییـــد را من هم 
بارها بـــرای تهیه کننده محتـــرم عنوان 
کردم. اصـــلاً قـــرار نبود چنیـــن اتفاقی 
بیفتـــد. خـــود مـــن هـــم در اکرانی قبل 
از جشـــنواره متوجه این اتفاق شـــدم و 
خیلـــی تعجب کـــردم. چون حـــدود 2، 
3 ماه مـــا ســـاعت ها بـــرای صداگذاری 
بعضـــی لحظـــات و درســـت ادا کـــردن 
برخـــی کلمات بـــه اســـتودیو می رفتیم. 
مثلاً یـــک جاهایـــی هلی کوپتـــر مانع از 
شنیدن درســـت کلمات می شود و برای 
اصلاح همـــه اینها ما وقت گذاشـــتیم. 
به اعتقـــاد من هـــم اســـتفاده از هوش 
مصنوعی بـــرای این نقش اشـــتباه بود. 
مـــن خیلـــی بـــرای لحـــن و نـــوع ادای 
کلمـــات زحمت کشـــیدم. حدود ســـه 
ماه و نیم صبح تا شـــب در ماشـــین، در 
خانـــه و بیرون از خانه مـــدام با هدفون 
سخنرانی ها، جلسات خصوصی، صوت 
معمولی و هر آنچه از صدای این شـــهید 
بزرگـــوار موجود بـــود را شـــنیدم و با آن 
زندگی کردم. حتی بـــه فیلمنامه نویس 
تکه کلام هایـــی کـــه ایشـــان اســـتفاده 
می کردنـــد را پیشـــنهاد دادم و بـــه کار 
گرفته شـــد. در رابطه با آکسان ها تمرکز 
کـــردم و اینکه کجاها مکـــث کنم و کجا 
را بـــا لحـــن خاص ایشـــان بگویـــم، تناژ 
صدا چقدر باشـــد، چقدر خش داشـــته 

باشد و...
روزهای اول آقای افشار برایشان عجیب 
بـــود کـــه چـــرا حـــرف شـــین را این طور 
می گویـــم، گفتـــم مـــن دقـــت کـــرده ام 
کـــه این نحـــوه بیـــان به ایشـــان نزدیک 
اســـت و کمی که جلوتـــر رفتیم دریافت 
مـــن را تصدیـــق کردند. بلـــه همان طور 
که شـــما گفتیـــد صـــدای مـــن در تئاتر 
پرورش یافته اســـت و روی پرده ســـینما 
هم کاربرد بهتری خواهد داشـــت. خب 
چهره من هم شـــباهتی به شهید صیاد 
شـــیرازی نـــدارد و بـــا گریم تـــا حدودی 
شـــبیه شـــد، این موضوع راجع به صدا 
هـــم می توانـــد صـــدق کنـــد. اگـــر قرار 
باشـــد کاملاً شبیه او شـــوم این چه کاری 
اســـت بلکه با راش های زیادی که از این 
شـــهید بزرگـــوار وجـــود دارد، می توانیم 
مستندش را بسازیم. تماشاگر می داند 
سینماست و در اولین ســـکانس، پرتره 
اول را کـــه روی پـــرده ســـینما می بینـــد، 
تمـــام می شـــود و تـــا آخـــر بازیگـــر را به 
عنـــوان صیاد شـــیرازی قبـــول می کند. 
صدا هـــم می بایســـت به همان شـــکل 
باشـــد، مضاف بر اینکه تحلیل شـــما را 
بارها بـــه تهیه کننـــده محتـــرم گفته ام 
که این نســـخه اصلی صدای شـــهید که 
شما به خاطر ساخت اثر شنیدید را منِ 
بازیگر شـــنیدم اما مردم که نشنیده اند، 
در میان حجـــم عظیم تماشـــاگر که به 
ســـینما می آیـــد، چند نفـــر این صـــدا را 
به خاطـــر دارند؟! بـــا آقای شـــفیعی که 
صحبـــت می کـــردم، گفتم تنهـــا دلیل 
مقبـــول بـــرای مـــن یـــک دلیـــل دلی و 
اعتقادی اســـت؛ اینکه در تاریخ کارنامه 
کاری ام اثـــری وجـــود دارد که صدای یک 
آدم مهم و شـــهید بزرگ کشـــورمان روی 
تصویر من نشسته است. همین و بس. 
اگر نه بـــه لحاظ تکنیـــکال و ارائه حس 

اساســـاً این ترفند اشـــتباه بود.
 

بازی در نقش های معاصر که تصویر و شناخت عمومی از آنها وجود 
دارد مثل نقش شهید صیاد شیرازی دشوارتر است تا نقش هایی که 

تصویر و پیشینه ذهنی در مخاطب ندارند. مواجهه تان با چنین 
نقش هایی چیست؟ تناسب تطبیق واقعیت و ایجاد جذابیت برای 

مخاطب در درآوردن نقش چه میزان است. بازیگر می تواند به نقشی 
که مابه ازای بیرونی دارد چیزی اضافه کند یا اینکه قرار است کپی عین 

به عین نقش باشد.
 به هر حال بهتر اســـت که مطابق شـــخصیت پیـــش برویم. خصوصاً 
شـــخصیت مســـتند و معاصری کـــه بســـیاری او را می شناســـند. یک 
اصطـــاح و پرســـش همیشـــگی و قدیمـــی در بازیگـــری هســـت که 
می گوینـــد آیـــا باید نقـــش را به خـــودت نزدیـــک کنی یا تـــو به نقش 
نزدیک شـــوی؟ این بحـــث پیچیده اســـت ولی خود من به شـــخصه 
بـــر این بـــاورم کـــه هر چقـــدر مـــن بازیگـــر خـــودم را به شـــخصیت 
نزدیک کنم بهتر اســـت. من درباره شـــخصیت شـــهید صیاد شیرازی 
تحقیقات زیادی داشـــتم و با ابعاد مختلف شـــخصیت ایشـــان آشـــنا 
شـــدم. از جمله افـــرادی که خیلی کوتاه موفق به دیدارشـــان شـــدم 
آقای دهباشـــی عزیز بود. ایشـــان یک خاطـــره تعریـــف کردند که به 
مـــن خیلی کمـــک کـــرد. گفتنـــد روزی که بـــرای مصاحبه با ایشـــان 
رفتـــم، موقع اذان بود کـــه وارد اتاق شـــدند و اول از من خواســـتند 
کـــه نمازشـــان را بخوانند. مـــاه رمضان نبـــود اما ایشـــان روزه بودند 
و روزه شـــان را بـــا یـــک لیـــوان شـــیر بـــاز کردنـــد. آن طور کـــه آقای 
دهباشـــی تعریف می کردنـــد گویا ایشـــان همیشـــه روزه بودند، این 
را من از دوســـتان دیگرشـــان هم شـــنیدم. یـــک بخش ماجـــرا بعد 
معنـــوی این شـــخصیت بـــود و بعد دیگر شـــمایل ظاهری بـــود که با 
کمتریـــن خوراک بـــدن ورزیده ای داشـــتند. من چهـــارده و نیم کیلو 
وزن کـــم کـــردم تـــا بـــه آن اســـتایل برســـم، نه تنهـــا تاش کـــردم به 
آن اســـتایل برســـم، ســـعی کردم بـــه باور و نگاه ایشـــان هـــم نزدیک 
شـــوم. همیشـــه از هنرجویان ام می خواهـــم که برای نزدیک شـــدن 
بـــه نقش کنـــکاش کنند که بـــه عنوان مثـــال آن آدم بـــه چه چیزی 
فکر می کنـــد، رنگ مورد عاقه اش چیســـت، کتاب مـــورد عاقه اش 
چیســـت، خوراکش چیست، کفشـــی که می پوشد چیســـت و کدام 
محلـــه زندگی می کنـــد، چه چیزهایی تا به حال شـــنیده اســـت، چه 
چیزهایـــی مورد عاقـــه اش اســـت و از چه چیزهایی بـــدش می آید. 
لحـــن و ادبیات و بـــه طور کلی ابعـــاد فیزیکی و درونی هـــر کدام از ما 
متناســـب با وراثت، جغرافیای زندگی، عایق و ســـایق و... ســـاخته 
می شـــود. وقتی بـــه اینها فکر کنید عمـــاً وارد چرخـــه زندگی آن آدم 
شـــده اید. برای نزدیک شـــدن به هـــر آدمی باید تـــاش کنیم مثل او 
فکر کنیم. برهمین اســـاس من ســـعی کردم با اندیشـــه شـــهید آشنا 
شـــوم و از کسانی که با آنها نشســـت و برخاست داشته، شناخت پیدا 
کنـــم. آن طور که من شـــنیدم این شـــهید بزرگوار ارتبـــاط نزدیکی با 
آیت الله بهجت داشـــتند. برایم ســـؤال شـــد کـــه این ارتبـــاط به چه 
شـــکل بوده یا به تعبیـــر بهتر چه ویژگـــی آیت الله بهجت برای شـــان 
این کشـــش را ایجاد کـــرده کـــه اینقدر پیش ایشـــان می رفتنـــد و از 
ایشـــان خاطره دارند. به همین خاطر برخـــی از صحبت های آیت الله 
بهجت را شـــنیدم و گوشـــه ای از آثارشـــان را خواندم تا به تفکر صیاد 
شـــیرازی نزدیک شـــوم. خاطره جالبی که در همین راســـتا شـــنیدم 
این بود که ایشـــان از هر لحظه شـــان اســـتفاده می کردند و به عنوان 
مثال در ماشـــین و در مســـیر، قرآنی به زبان انگلیسی داشتند که آن 
را می خواندند. در پاســـخ به ســـؤال یکی از دوســـتان دربـــاره چرایی 
ایـــن کار، گفته بودنـــد که هم ذکر خـــدا را می گویم و هـــم چون زبان 
فرار اســـت باعث می شـــود از یادم نـــرود. وقتی آدمی با ایـــن انگیزه 
را می بینیـــد کـــه تـــا این حـــد پشـــتکار دارد، خـــب برای تـــان جذاب 
می شـــود. من برای نزدیک شـــدن بـــه این نقش تاش کـــردم تا آنجا 
که در توانم بود کارهای شـــبیه به ایشـــان را انجـــام بدهم. همان طور 
کـــه گفتم به لحاظ فیزیکی، رژیم ســـفت و ســـختی گرفتـــم و در کنار 
رژیـــم و ورزش بـــه این فکر می کردم کـــه خوراکم چه باشـــد تا بتوانم 
تایمـــی از روز را غذا نخـــورم. در ایام فیلمبرداری ناهـــار نمی خوردم، 
صبـــح زود صبحانه می خوردم و تا شـــب چیزی نمی خـــوردم تا از این 
جهت به لحاظ حســـی به شـــخصیت نزدیک شـــوم. بـــا آدم هایی که 
به ایشان نزدیک بودند نشست و برخاســـت کردم و از خاطرات شان 
اســـتفاده کـــردم، تصاویـــر آرشـــیوی دیدم تـــا بدانم زبان بدن شـــان 
چطور بـــوده، چه حرکتی را بیشـــتر انجام می دادند، تکیه کام شـــان 
چه بـــوده و... اینهـــا همگی مؤلفه هـــای فیزیکال بود امـــا چیزی که 
برایـــم در صدر دغدغه شـــناختم از ایشـــان بـــود، نوع تفکر ایشـــان 
بـــود. کافی بود از آن شـــناخت پیـــدا کنم و به آن نزدیک شـــوم،  پس 
آن شخصیت می شـــدم. مصاحبه جالبی از رابرت دنیرو درباره فیلم 
»گاو خشـــمگین« وجـــود دارد؛ به او می گوینـــد در بخش هایی از این 
فیلم که اضافه وزن پیدا کردید به طـــرز عجیبی نقش آدم های چاق 
را بـــازی می کنید، چطـــور به این رســـیده اید کـــه آدم ها بـــا وزن زیاد 
این حـــرکات را می کنند. پاســـخی کـــه می دهند این اســـت که »من 
کاری نکردم، چاق شـــده بودم و بنابراین وقتی شـــلوار می پوشـــیدم 
شـــکم ام روی شـــلوار می آمد و احساس می کردم شـــلوارم می افتد و 

هرازگاهی شـــلوار را بالا می کشـــیدم«.

متـــن کامـــل گفت وگـــو 
را بـــا اســـکن کیـــو آر کد 
در ســـایت روزنامه ایران 

. نید ا بخو
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درتولید شیر 
رتبه اول و در 

زیتون رتبه 
دوم کشور 

را داریم. 
همچنین در 

تولید زغال 
اخته رتبه 

اول، گیلاس 
رتبه دوم و 

غ رتبه  تخم مر
دوم کشور را 

داریم و بخش 
عمده ای 

از نیاز بازار 
تهران را 

تأمین 
می کنیم

 معتقدم اگر 
قرار باشد 

در دوره 
خدمت بنده 

در استان 
مشکلی از 

قزوین حل 
شود حتماً 
باید بحث 
تأمین آب 

باشد. مسأله 
آب موضوع 

بسیار مهمی 
است که اگر 

حل نشود 
تبدیل به 

چالشی 
امنیتی 

می شود

محمد نوذری، استاندار قزوین در گفت وگو با »ایران« خبر داد

بازگشت 15 واحد صنعتی
به چرخه تولید

ان
ایر
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ی 
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صورت متوازن و با توجه به نیاز هر بخش انجام وبعد 
از بازنگری ها کارشناسی انجام شود.

در حال حاضر صنعت و کشاورزی بیشترین آسیب را 
از ناترازی ها دیده اند. البته این موضوع سال گذشته 
دراستان مدیریت شد و بیشترین قطعی را به صنایعی 

اختصاص داده ایم که نیاز کمتری به برق داشتند.

قزوین هم مانند بسیاری از استان ها با چالش 
»آب« درگیر است. آب در بخش صنعت و 

کشاورزی استان تقاضای بسیاری دارد و در 
عرضه با مشکل مواجه هستید. از سوی دیگر 

چاه ها هم جوابگوی آب شرب نیست. این 
چالش چگونه مدیریت می شود؟

 موضوعی که در صنعت باید مورد بازنگری قرار بگیرد، 
اصلاح مصرف آب است. در حال حاضر با وجود آنکه 
قزوین بشـــدت درگیر مشـــکل آب اســـت، بسیاری از 
صنایع استان آب بر هســـتند. البته باتوجه به الگوی 
توســـعه صنعتـــی جدیدی کـــه در آمایش ســـرزمینی 
اســـتان آمده در نظر داریم صنایـــع را محدود کرده و 
تنها مجوز ســـرمایه گذاری را به صنایعـــی که کمترین 
مشکلات زیســـت محیطی و بهره وری بالا را در استان 

دارند، بدهیم.
بخش عمـــده آب مورد نیـــاز اســـتان از چاه ها تأمین 
می شـــود. در حال حاضـــر عمق چاه های اســـتان به 
حـــدود ۲۰۰ متر رســـیده در حالی که در گذشـــته این 

میزان ۲۰ الی 3۰ متر بوده است.
قزوین یک اســـتان بـــزرگ از نظر کشـــاورزی بوده که 
به واســـطه زمین های مرغوب نیازمنـــد برنامه دقیق 
مدیریت منابع آبی است. بیش از 8۰ هزار بهره بردار 
از منابع آبی دشت قزوین استفاده می کنند. بر همین 
اساس به دنبال این هستیم که با اجرای سیستم نوین 
کشاورزی و تغییر شیوه های ســـنتی به مدرن، منابع 
موجود این دشت را حفظ کنیم. سیاست و رویکرد ما 
این است که الگوهای کشـــت را نغییر دهیم و کشت 

محصولات آب بر را محدود کنیم.
همچنین اجرای طرح های گلخانه ای را نیز در اولویت 
قرار داده ایم تا علاوه بر بالا بـــردن کیفیت، راندمان 
محصولات کشـــاورزی نیز افزایش یابد. بـــا این اقدام 
علاوه بـــر حفظ منابـــع اســـتان و تأمین ســـه درصد 
محصولات کشـــاورزی کشـــور بیشـــترین ســـود عاید 

کشاورزان می شود.

از پروژه انتقال آب از سد طالقان به قزوین 
ح از آبیک  زمان زیادی می گذرد و ظاهراً این طر

به بعد هنوز معطل مانده. آخرین وضعیت این 
پروژه چگونه است؟

انتقال آب از ســـد طالقان به اســـتان نیز در دســـت 
ح اجرا شده و  پیگیری اســـت. ۱۷ کیلومتر از این طر
ح از آبیک تا  اکنون به آبیک رســـیده اســـت. بقیه طر
تاکستان که نزدیک 3۰۰ کیلومتر می شود به حدود ۱۴ 
همت اعتبار نیاز دارد. البته ایـــن بودجه عدد خیلی 
درشتی و معادل ۴ الی 5 ســـال کل اعتبارات عمرانی 
استان اســـت. بنابراین در بحث انتقال آب به دنبال 
جذب سرمایه گذار هســـتیم.  معتقدم اگر قرار باشد 
در دوره خدمت بنده در استان مشکلی از قزوین حل 
شـــود حتماً باید بحث تأمین آب باشد. شاید ناترازی 
در حوزه برق یا گاز داشته باشیم اما مسأله آب موضوع 
بسیار مهمی است که اگر حل نشود تبدیل به چالشی 

امنیتی می شود.
 

در حال حاضر بسیاری از آثار تاریخی استان در 
معرض تهدید بوده و توسعه زیرساخت ها در 

آنها مورد توجه قرار نگرفته است. در واقع آن 
طور که باید در حوزه گردشگری در استان کار 

شایانی انجام نشده است در این خصوص چه 
برنامه ای دارید؟

 قزوین در مسیر ۱3 استان مهم کشـــور قرار گرفته و 
بیش از ۱۱ درصد آثار تاریخی ثبت شده کشور مربوط 
به این استان است اما متأسفانه با توجه به شناخت 
کم گردشـــگران آمار مانـــدگاری مســـافر در آن پایین 
است. بر این اســـاس با تشـــکیل تیمی تحت عنوان 
»هیأت اندیشه در حوزه گردشگری« تلاش شده این 

موضوع مورد بررسی قرار گیرد و اصلاح شود.
 در نظر داشـــته باشـــید وجود بناها و آثار باســـتانی و 
تاریخی موجود در قزوین ایجاب می کند تا استان به 
یکی از قطب های مهم گردشگری کشور تبدیل شود.  
این اســـتان حدود ۶۰ ســـال پایتخت صفویان بوده و 
نمونه اولیه اغلب آثار تاریخی اصفهـــان ابتدا در این 
استان ساخته شده اما گردشگران شناخت کافی از آن 
ندارند. از سوی دیگر زیرساخت های گردشگری در آن 
کمتر توسعه یافته و نیاز است با جذب سرمایه گذاران 
و ارائه مشـــوق های لازم بـــه آنها این حوزه را توســـعه 
دهیم.  در این راســـتا در مـــدت مســـئولیت بنده با 
پیگیری هـــای انجام شـــده مجوز ســـاخت ۲ هتل 5 
ســـتاره و احداث چندین واحد بومگـــردی نیز صادر 
شده اســـت. در حال حاضر گردشـــگران، اقامت در 
اماکن بومی و سنتی را بیشـــتر از هتل ها می پسندند 
به همین خاطر بازســـازی و احیای خانه های تاریخی 

اســـتان نیز در دســـتور کار قرار گرفته تا با استفاده از 
ظرفیت های ایـــن خانه ها شـــاهد ماندگاری بیشـــتر 

مسافران در استان باشیم.

به نظر می رسد در حال حاضر قزوین بیشتر 
یک استان عبوری است و جاذبه های آن برای 

تشویق گردشگران به اقامت در این استان 
کمتر معرفی شده است.

 قزوین اســـتانی تاریخی - گردشـــگری اســـت. به این 
معنـــی کـــه عـــلاوه بـــر بهره منـــدی از آثـــار تاریخی از 
ظرفیت هـــای طبیعـــی ماننـــد کوه های ســـر به فلک 
کشـــیده الموت، دشـــت های طارم و طبیعت زیبای 
آوج هم بهره برده است. همچنین درحوزه گردشگری 
مذهبی نیـــز جاذبه هـــای زیـــادی برای گردشـــگران 
دراین اســـتان وجود دارد.  در اصـــل قزوین همزمان 
از ظرفیت های 3 فاکتور گردشگری یعنی »طبیعت«، 
»آثار تاریخی« و »اماکن مذهبی« بهره برده اما اغلب 
گردشگران این قابلیت ها را نمی شناسند و لازم است 
با برنامه ریزی های دقیق، رویکرد گردشـــگری استان 

تقویت شود.
بنا داریم تا در یک برنامه ریزی کوتـــاه و میان مدت، 
با توجه به اماکن تاریخی و بهســـازی و بازسازی آنها، 
ظرفیت گردشگری استان را به دو برابر افزایش دهیم.

 قزوین در شاهراه ارتباطی چندین استان کشور واقع 
شـــده و از ظرفیت های بســـیاری نیز در حوزه تاریخ و 
تمدن بهره مند اســـت که برای اهمیت بخشـــیدن و 
توسعه گردشگری بخشی از کار در حوزه مدیریت که به 
ما مربوط می شود را باید انجام دهیم و در عین حال 
نیز بایـــد برنامه جامع و مدونـــی در خصوص مرمت، 
احیا و زیرســـاخت های این بخش داشـــته باشـــیم تا 
بتوانیم در نهایت قزوین را با این تاریخ، تمدن و شکوه 
ماندگارش به یکی از قطب های مهم گردشگری کشور 
تبدیل کنیم. نگاه اصلی ما در استان، توسعه صنعت 
گردشگری است تا بتوانیم ظرف مدت معین میزان 

درآمد این بخش را به دو برابر افزایش دهیم.

باغستان سنتی قزوین از پهنه های در معرض 
تخریب در این شهر است و تغییر کاربری های 

مدام، صدمات زیادی به آن زده. چه برنامه ای 
برای حفظ بقایای این باغستان دارید؟

می گویند ناصرالدین شاه قاجار روزی سر کنسولگری 
انگلستان را دعوت کرد و گفت که من می خواهم شما 
را به باغی ببرم که وسطش یک شهر است! در گذشته 
باغ ها قزویـــن را احاطه کرده بودند. باغســـتان پهنه 

جناب نوذری ۵ الی ۶ ماه است که مسئولیت 
استانداری قزوین به عهده شماست در 

طول این مدت چه مسائل و چالش هایی را 
به عنوان اولویت های اصلی که باید رفع شوند 

در دستور کار قرار داده اید؟
روزی که از ســـوی دولت به عنوان اســـتاندار انتخاب 
شدم چند موضوع و مسأله اساسی در استان قزوین 
وجود داشت که آنها را شناسایی کرده و درصدد رفع 
آنها با اتکا به حمایت های دولت چهاردهم هســـتم.  
قزوین اســـتانی صنعتی بـــا نزدیک به ۴ هـــزار واحد 
صنعتی کوچک و بزرگ است که برخی از این صنایع 
در اقتصاد ملی نقش بســـیار مؤثری دارنـــد. در واقع 
حوزه صنعت و کشـــاورزی ظرفیت های بسیار مهم و 
بزرگ استان هستند که باید بیشـــتر مورد توجه قرار 

گیرد.
استان قزوین در بســـیاری از محصولات کشاورزی در 
کشور حائز رتبه است. به طور مثال درتولید شیر رتبه 
اول و در زیتون رتبه دوم کشور را داریم. همچنین در 
تولید زغال اخته رتبه اول، گیـــلاس رتبه دوم و تخم 
غ رتبـــه دوم کشـــور را داریم و بخش عمـــده ای از  مر
نیاز بازار تهران را تأمین می کنیم.  ســـومین ظرفیت 
اســـتان ظرفیت گردشگری اســـت. بیش از ۱۱ درصد 
آثار تاریخی ثبت شـــده کشور در این اســـتان است. 
در ادوار گذشـــته این اســـتان پایتخت صفویان بوده 
و در مقاطع مختلف یک نقطه بســـیار استراتژیک در 
بین اســـتان ها به حساب می آمده اســـت. چهارمین 
ظرفیت استان ظرفیت اجتماعی - فرهنگی است. به 
این معنی که قزوین زادگاه شخصیت های بسیار بزرگی 
مانند علامه دهخدا، عبید زاکانی، میر عماد قزوینی 
و بســـیاری از شـــخصیت های بزرگ بوده که ریشه در 

تاریخ ایران دارند. 

با توجه به نکاتی که گفتید، فرصت ها و 
چالش های استان قزوین درهم تنیده اند. 
ناترازی انرژی یکی از این چالش هاست که 

صنایع استان را تحت تأثیر قرار داده است. چه 
برنامه هایی برای رفع این چالش دارید؟

 ما نزدیک به ۴ هزار واحد صنعتی و حدود ۱۹ شهرک و 
ناحیه صنعتی در استان داریم. برخی از این واحد ها 
سابقه دیرینه ای دارند. مثلاً شهرک صنعتی البرز که 
یک شهرک صنعتی بســـیار قدرتمند است و بسیاری 
از صنایع بزرگ کشـــور در آن مســـتقر هستند. واحد 
خ خیاطی کاچیران کـــه یک برند جهانی  تولیدی چر
اســـت نیز از قبل انقلاب در استان فعال بوده است.   
ما در حوزه صنعت چند مشـــکل داریم. درصد زیادی 
از این صنایع به روز نیستند به این معنی که تکنولوژی 
آنها مربوط به دهـــه 5۰ و ۶۰ بوده و بـــه همین خاطر 
برخی از این صنایع نتوانسته اند آن طور که شایسته 
است در بازارهای جهانی رقابت کنند. در نظر داریم با 
حمایت های کافی و جذب سرمایه گذاران این صنایع 

را به روزرسانی کنیم. 
 همچنین بالـــغ بر ۱۱۷ واحد صنعتی راکد در اســـتان 
داریم که باید مشکلات آنها ریشه یابی شده و مرتفع 
شود. بخشـــی از این واحد ها درگیر مشکلات بانکی 
هستند. برخی دیگر نیز مشکلات مالکیتی دارند. بر 
این اساس ما در ستاد تسهیل اســـتان به دنبال این 
هستیم که با رفع موانع موجود آنها را دوباره به چرخه 
تولید بر گردانیم. در این راستا چهارشنبه های صنعتی 
در ستاد تسهیل اســـتان راه اندازی شـــده و هر هفته 
بنده به اتفـــاق مدیران اقتصادی در حـــوزه صنعتی از 
واحد های راکد بازدید و در همان محل جلسه ستاد 
تســـهیلات را برگـــزار کـــرده و در خصـــوص آن واحد 
تصمیم گیری می شـــود. با این کار از ابتدای شروع به 
کار بنـــده تاکنون بالغ بـــر ۱5 واحد دوبـــاره به چرخه 

تولید بازگشته اند. 

تأمین نقدینگی در گردش و همچنین 
تخصیص ارز از مشکلات عمده صنایع در 

کشور است که صنایع استان قزوین هم 
مستثنی نیستند شما چگونه پاسخگوی این 

نیاز و درخواست صنایع هستید؟
اگر ارز مـــورد نیاز در زمـــان لازم تخصیص داده شـــود 
بسیاری از مشکلات مرتفع می شود. در اصل طولانی 
شدن زمان تخصیص ارز باعث می شود صنایع درگیر 
باشـــند. به این معنی که گاهی مواقع صنعت نیازمند 
تسهیلات فوری است و اگر ۴ ماه دیگر تسهیلات به او 
داده شود مشکلی از او حل نمی شود. بنابراین یکی از 
بحث های مورد پیگیری بنده در حوزه صنعت همین 

تخصیص ارز است. 
 در این زمینه پیگیری های زیادی در ســـطح ملی آغاز 
شـــده و در آینده ای نزدیک به نتیجه خواهد رســـید. 
البته در ســـطح اســـتانی نیز این موضـــوع را پیگیری 
کرده ایم و ارز مورد نیاز برخی صنایع را تأمین کرده ایم 

اما این موضوع باید در سطح کلان مرتفع شود. 
 

در تأمین برق چطور؟ گزارش ها حاکی 
است صنایع قزوین خسارت های زیادی با 

قطعی های برق دیدند.
 ناترازی انرژی در حال حاضر یکی از مشـــکلات مهم 
پیش روی صنایع است. استان قزوین در پیک مصرف 
نیازمند حدود ۹۰۰ مگاوات برق است. از این میزان ۴۰ 
درصد نیاز برقی در حوزه صنعت و کشاورزی و ۶۰ درصد 
خانگی، مراکز دولتی، دانشـــگاه ها و مدارس اســـت 
بنابراین استان در بحث قطعی های برق باید به صورت 
ویژه دیده شود. نمی توان استانی که 5 درصد مصرف 
صنعتی و ۹5 درصد نیاز خانگی به برق دارد را با استانی 
مثل قزوین کـــه ۴۰ درصـــد مصرف بـــرق آن صنعتی 
است در یک ردیف قرار داد. پیشنهادم این است که 
مدیریت برق به استان ها واگذار شود تا تخصیص ها به 

وسیعی بود که وسط آن قزوین قرار داشت. به دلیل 
رشد شهرنشـــینی و صنعتی شدن متأســـفانه بخش 
مهمی از این باغســـتان ها امروز از بین رفته اســـت. 
آســـیب ها بیشـــتر در جایی اســـت که قلمرو شهری 
قزوین افزایش پیدا کرده است. در واقع هرچه قزوین 
بزرگتر شـــده باغســـتان بیشتر تخریب شـــده است. 
در حال حاضـــر هرگونه تغییر کاربـــری را در محدوده 
باغســـتان ممنوع کرده ایم. باغســـتان سنتی قزوین 
هویت این شهر است و در متون تاریخی و نوشته های 
بســـیاری از مستشـــرقین به این موضوع اشاره شده 
اســـت. کاری کـــه الان می توانیـــم انجـــام دهیم این 
است که از همین بخش های باقی مانده از باغستان 

حفاظت کنیم و اجازه تغییر کاربری ندهیم. 
 

اتصال ادامه مترو هشتگرد به استان قزوین و 
توسعه حمل و نقل عمومی یکی از خواسته های 

مردم استان است. از سوی دیگر با توجه 
به تردد زیاد دانشجویان به این استان این 

موضوع از خواسته های آنان نیز هست. آیا این 
موضوع پیگیری می شود؟

 بهره مندی از ۲ دانشگاه بزرگ در استان این موضوع را 
بسیار پر رنگ تر کرده است اما اجرای این طرح نیازمند 
اعتبار قابل توجهی است که این از توان استان خارج 
است. بنده پیگیر این موضوع در سطح ملی هستم و 
امیدوارم بتوانم آن را به ســـرانجام برســـانم. البته باز 
هم تأکید می کنم با بودجه فعلی عملاً نمی توان کاری 
انجام داد. در نظرداشـــته باشـــید با اجرای این طرح 
تردد بین 3 اســـتان قزوین، تهران و البرز با سهولت 
بیشتری انجام می شود اما نیازمند حمایت های مالی 

هستیم. 

صنعتی بودن و نزدیکی به پایتخت سبب شده 
قزوین استانی مهاجرپذیر باشد. آن طور که 

گفته می شود در حال حاضر تعداد اتباع در 
این استان بشدت زیاد شده و اغلب زمین های 

کشاورزی در اختیار آنهاست. در این زمینه 
بفرمایید چه اقدامی برای ساماندهی اتباع 

انجام شده است؟
رویکرد ما در استان این اســـت که اتباع غیرقانونی از 
استان خارج شوند. کما اینکه نیروی انتظامی هم در 
این زمینه همکاری داشته و آنها را جمع آوری می کند. 
البته در نظر داشـــته باشـــید بســـیاری از این اتباع در 
نقـــاط دورافتاده قزوین هســـتند که جمـــع آوری آنها 
مشکل است اما موضوع پیگیری می شود. بر اساس 
آمار ها حدود ۱۰۰ هـــزار نفر تبعه غیرمجاز در اســـتان 

اقامت دارند که ساماندهی آنها در دستور کار است.

جذب اعتبارات ملی و استانی در استان 
قزوین همیشه جزو گلایه های تمام مسئولان 

این استان بوده، در حال حاضر در دولت 
چهاردهم این جذب اعتبارات به چه شکل 

بوده است؟
این گلایه ای بجاست و رتبه 3۱ قزوین در بودجه کشور 
به هیچ عنوان زیبنده نبوده و نیســـت، البته در حال 
حاضر با تأکید دولت این موضوع در دســـتور کار قرار 
گرفته و با همراهـــی و همکاری ای کـــه بین مجموعه 
اســـتانداری و نمایندگان مجلس شکل گرفته شاهد 
رشد 85 درصدی اعتبارات و بودجه در استان بوده ایم 
که در این راستا با افزایش ۱۲ پله ای، از ردیف 3۱ به ۱۹ 
ارتقا پیدا کرده ایم. آذر ۱۴۰3 تخصیص اعتبارات استان 
۱۱ درصد بوده اما در پایان سال گذشته این عدد به ۶3 
درصد رسیده است. استان قزوین در سنوات گذشته 
متأسفانه در ساختار بودجه معمولاً جزو استان های 
آخر بوده اما در حال حاضر با رایزنی های انجام شده با 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی بخش زیادی 

از اعتبارات ملی جذب شده است.

قزوین یک استان دانشگاهی بوده و از 
ظرفیت های بالقوه در این زمینه برخوردار 

است. با توجه به این موضوع آیا استفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان و نخبگان به 

خصوص جوانان نخبه در استان مورد توجه 
قرار گرفته است؟

من بارهـــا گفتـــه ام قزوین بهشـــت ســـرمایه گذاری 
اســـت و هیچ نقطه ای مســـتعدتر از قزوین در حوزه 
سرمایه گذاری علمی وجود ندارد. یکی از برنامه های 
استان، توسعه ارتباط بین صنعت و دانشگاه و ارتباط 
بین کشـــاورزی و دانشـــگاه اســـت. یعنی از ایده های 
جوانان اســـتان دراین زمینـــه حمایت می شـــود. ما 
در حال حاضر بـــا بهره منـــدی از ظرفیت های اولین 
پارک فناوری کشـــور، بالاتریـــن توان ارائـــه ایده های 
جدید را داریـــم. البته در حال حاضر هم بســـیاری از 
دانشگاه های ما با صنایع بزرگ استان ارتباط مستقیم 
دارند و ایده های جدید خود را به صاحبان صنایع ارائه 
کرده و درآمد دارند. من دنبال پیوند  میان دانشگاه و 

صنعت هستم.
ایده های دانشجویان در دانشگاه ها باید برای توسعه 
صنایع به کار گرفته شـــود و اگـــر امـــروز در قزوین با 
معضلات کم آبی و مشـــکلاتی در کشـــاورزی و محیط 
زیســـت مواجه هســـتیم، راه حل آن در دانشـــگاه ها 
است و دانشجویان و اساتید باید این مباحث را مورد 
پیگیری و بررســـی قرار داده و کمک کننده مجموعه 

مدیریتی استان باشند.
برخی از دانشـــجویان در حوزه های مختلف صنعت، 
بایـــد مهارت داشـــته باشـــند و در همیـــن خصوص، 
بسیاری از صنایع نیز به دنبال این هستند که بخشی 
از دانشجویان را به عنوان کارآموز به کار گرفته و پس 
از مدتـــی اســـتخدام کنند کـــه در حوزه کشـــاورزی و 

گردشگری نیز باید همین روند طی شود.

اســـتان قزوین دســـت پری از تاریخ دارد و در تولیدات صنعتی و کشـــاورزی هم رتبه های اول و دوم زیادی را به نام خود زده اســـت. معنای وجود 11 درصد آثار 
تاریخی ثبت شده کشور در قزوین این است که حوزه اقتصاد گردشگری دراین استان پر فرصت، هنوز دست نخورده باقی مانده و حق قزوین برای شناساندن 
شایستگی هایش ادا نشده است. محمد نوذری استاندار قزوین در دولت چهاردهم با همین دغدغه ها، برنامه هایی را در دستور کار قرار داده تا قزوین تا پایان 

دولت چهاردهم درصنعت گردشگری شکوفا و بالنده باشد و تهدید ناترازی های انرژی از روی صنعت و کشاورزی این استان برداشته شود.
به اعتقاد او برای روی خط نگه داشتن صنایع مولد و کارآفرین قزوین، تأمین ســـرمایه در گردش صنایع و ارز مورد نیاز فوریت دارد. محمد نوذری که چندی 
پیش میهمان روزنامه ایران بود پس از بازدید از مؤسسه ایران و دیدار و گفت و گو با مدیرعامل مؤسسه، سردبیر روزنامه و اعضای تحریریه ایران در گفت و گویی 

مبسوط چالش ها و فرصت های توسعه در این استان و برنامه های خود برای رفع مشکلات را تشریح کرد.

گفت وگو

  محمد رضا عزیزی - شیما جهانبخش
گروه ایران زمین



گزارش

محمد محمدی سدهی
روزنامه نگار

اردوگاه آبی

آپدیت نام های بزرگ برای نیمکت استقلال

سرگیجه آبــی!
آبی ها حتی 
نام های بزرگی 
مثل فرانک 
دی بوئر، 

فابیو کاناوارو، 
کارلوس کی 
روش و سایر 
مربیان ریز و 
درشت را هم 
پیش کشیدند

پریســـا غفـــاری / سرخ پوشـــان پایتخت با 
هدایت شـــادی رضایی در لیگ برتر فوتبال 

زنان قدرتمندانه ظاهر می شـــوند.
هجدهمیـــن دوره لیـــگ برتر فوتبـــال زنان 
از اواســـط شـــهریورماه آغـــاز می شـــود و 
بدون شـــک ایـــن دوره بـــا 17 فصـــل قبـــل 
یک وجـــه تمایز بـــزرگ دارد و آن هم حضور 
تیـــم زنـــان پرســـپولیس اســـت. تیمی که 
بعـــد از تشـــکیل دوباره با خریـــد امتیاز آکو 
کرمانشـــاه در لیگ دســـته اول حاضر شد و 
بـــا قهرمانی مقتدرانه  یکـــی از 10 تیم حاضر 

درلیگ برتر اســـت.
ملـــی  تیـــم  شـــادی رضایـــی، ســـرمربی 
پرســـپولیس که از حضـــورش روی نیمکت 
ســـرخ پوشـــان مطمئـــن شـــده، لیســـت 

بازیکنـــان مدنظـــرش را بـــه باشـــگاه داده 
اســـت.او می خواهد تیمـــی در قواره مدعی 
بـــدان  ایـــن مســـأله  قهرمانـــی بســـازد و 
معناســـت کـــه نقل وانتقـــالات جذابی در 
انتظار تیم زنان پرســـپولیس است. رضایی 
از تیـــم قهرمان فصل قبـــل لیگ یک، چند 
مهـــره کلیـــدی را بـــرای ادامه همـــکاری به 
مدیران باشـــگاه معرفی کـــرد و او ظاهراً در 
پســـت های مختلـــف از جملـــه دروازه بان، 
هافبـــک میانـــی و مهاجـــم هـــدف، بـــرای 
جذب ملی پوشـــان به تکاپو افتاده اســـت. 
البته سرمربی سرخپوشان از لژیونرها هم 
غافل نشده و اسم مریم یکتایی دروازه بان 
ایرانی شـــاغل در ســـوپرلیگ ترکیـــه و زهرا 
قنبـــری برترین گلـــزن فوتبال زنـــان هم در 

ردیف اول لیســـت او قـــرار دارنـــد و آن طور 
کـــه به نظر می رســـد تیم زنان در تابســـتان 
پرخبرتر از پرســـپولیس مردان است. بعید 
نیســـت خبرهای جذابی هم روزهای آینده 
از نقل وانتقـــالات تیم زنان پرســـپولیس به 

گوش برســـد.
 

یکتایی، چهره ویژه نقل و انتقالات
مریم یکتایی 31 ســـاله، دروازه بان ســـابق 
تیـــم ملی فوتبـــال زنان که حضـــور در جام 
ملت هـــای آســـیای 2022 را تجربـــه کرده و 
چند ســـالی اســـت تصمیـــم بـــه مهاجرت 
گرفتـــه و بـــازی در تیم هـــای بشـــیکتاش، 
فاتـــح کاراگومروک، آمِـــد و بیلربی را تجربه 
کرده، حـــالا جایـــگاه ثابتی در ســـوپرلیگ 

ترکیه دســـت و پا کرده اســـت. او بـــا پایان 
قراردادش درفصل 25-2024 با بیلربی تیم 
ششـــم جدول 14 تیمی ســـوپرلیگ ترکیه، 
به چهره ویـــژه بازار نقل وانتقـــالات فوتبال 
زنان ایـــران تبدیل شـــد. هرچنـــد یکتایی 
جدی تریـــن پیشـــنهاد را از پرســـپولیس 
گرفته، اما از طرف دیگر ظاهراً به پیشـــنهاد 
بشیکتاشـــی ها جـــواب نـــداده اســـت. بـــا 
اینکـــه خاتـــون بم قهرمـــان 11 ســـاله لیگ 
برترفوتبـــال زنان هم برای همـــکاری دوباره 
بـــا زهرا خواجوی چراغ ســـبز نشـــان داده، 
اما بی میل به داشـــتن مریـــم یکتایی هم 
نیســـت. حتـــی مریـــم ایراندوســـت اگر در 
ایســـتا کردســـتان بماند بـــدش نمی آید با 

یکتایـــی کار کند.

خانم گل قرمز می پوشد یا در بم می ماند؟
زهـــرا قنبری بعـــد از فوت پـــدرش و عدم 
همراهـــی خاتون بـــم در لیـــگ قهرمانان 
آســـیا هنوز بـــرای تمدید قـــراردادش پای 
میـــز مذاکره بـــا مدیران خاتون ننشســـته 
اســـت. او به رغم پیشـــنهاد از خاتون بم، 
گفتـــه می شـــود اولویتـــش فعـــاً، ماندن 
در تهـــران و نزدیکـــی تهـــران اســـت تـــا 
نزدیـــک خانواده اش باشـــد. البتـــه یکی از 

مســـیرهای جذاب برای زهرا قنبری، بازی 
در پرسپولیس اســـت؛ آن هم در حالی که 
قباً عاقه قلبی اش به اســـتقال را علنی 
کرده بـــود. ولی از آنجا که اســـتقال جواز 
لیـــگ برتـــر را نـــدارد، بعید نیســـت حضور 
زهـــرا قنبری در پرســـپولیس، بمب نقل و 
انتقالات فوتبال زنان باشـــد.البته قنبری 
بجز خاتون بم و پرســـپولیس 4 پیشـــنهاد 

جدی دیگر هـــم دارد.

سازمان لیگ درخواست تراکتور را رد کرد
جشن قهرمانی پرشورها در اهواز

حامد جیـــرودی / تراکتور کـــه دو هفته مانـــده به پایان 
لیـــگ برتـــر، قهرمانی اش را مســـجل کرد، طبـــق برنامه 
هفتـــه آخر لیگ بیســـت و چهـــارم، پنجشـــنبه به جای 
تبریز در اهواز و در زمین اســـتقال خوزســـتان جشـــن 
قهرمانـــی می گیـــرد. ایـــن در حالـــی اســـت کـــه بعـــد از 
قهرمانـــی تراکتـــور، خبرهایی منتشـــر شـــد کـــه مالک 
تراکتـــور رضایـــت مدیران اســـتقال خوزســـتان را برای 
برگـــزاری ایـــن بـــازی در تبریـــز گرفتـــه و تراکتوری هـــا 
درنامه ای به ســـازمان لیگ درخواســـت دادند در صورت 
امـــکان این دیـــدار در تبریز برگزار شـــود تا آنهـــا بتوانند 
مقابل پرشـــورها جشـــن قهرمانی بگیرند؛ اما حالا خبر 

چیز دیگری اســـت.
سازمان لیگ فدراســـیون فوتبال به خاطر اینکه بدعت 
صورت نگیرد، با برگزاری بـــازی در تبریز مخالفت کرد تا 
تراکتور آخریـــن بازی لیگ برتر را در همـــان اهواز برگزار 
کند. امیرحســـین روشنک، مســـئول برگزاری بازی های 
لیـــگ برتـــر، در ایـــن خصوص بـــه »ایـــران« گفـــت: »ما 
طبق برنامه ای که از پیش اعام شـــده بوده، مســـابقه را 
برگـــزار خواهیم کرد.« او در پاســـخ به این ســـؤال که به 
این ترتیب بازی در ورزشـــگاه غدیر اهـــواز برگزار خواهد 

شـــد، عنوان کرد: »بله همین طور اســـت.« 
این موضوع باعث شـــد به ســـراغ خـــداداد عزیزی مدیر 
تیم فوتبال تراکتور برویـــم که او نیز در این رابطه توضیح 
داد: »من در جریان این موضوع نیســـتم. فقط باشـــگاه 
تراکتور درخواســـت کرده بـــود به خاطر اینکـــه این بازی 
تأثیری در جدول ندارد و بابـــت هواداران تراکتور بازی در 
تبریز برگزار شـــود اما هنوز پاسخ رسمی سازمان لیگ در 
این باره به ما اعام نشـــده اســـت. اما اگر ســـازمان لیگ 
با درخواســـت ما مخالف باشـــد، کاری نمی توانیم انجام 
دهیـــم و بـــه اهـــواز می رویم و پـــس از بازی با اســـتقال 

خوزستان، مراسم جشـــن قهرمانی را می گیریم.« 
گفتنـــی اســـت باشـــگاه تراکتور دیـــروز بیانیـــه ای صادر 
و اعـــام کـــرد بـــازی در اهواز برگزار می شـــود و جشـــن 

قهرمانـــی هم جمعـــه در تبریـــز برپا خواهد شـــد.
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لیست پرستاره زنان، پرسپولیس را قهرمان می کند؟

دروازه بان لژیونر و خانم گل در لیست رضایی

از ابزارهاســـت که این ابزارها در کشـــور 
ما وجود نـــدارد. بایـــد هلدینگ خلیج 
فـــارس که مالـــک باشـــگاه اســـتقال 
اســـت، برنامه داشته باشـــد و براساس 
آن برنامـــه اقدام بـــه معرفی مدیرعامل 
و اعضای هیـــأت مدیره باشـــگاه کند.«

فتح الله زاده: فوتبال مثل یک 
آکواریوم شیشه ای است

علـــی فتـــح الله زاده، مدیرعامل اســـبق 
اســـتقال هـــم گفـــت: »فوتبـــال مثل 
یـــک آکواریوم شیشـــه ای اســـت و همه 
چیز در آن هویداســـت. بهتر اســـت که 
اگـــر می خواهیـــم کاری را انجام ندهیم 
صحبتـــی در ایـــن خصـــوص نداشـــته 
باشیم. از نظر من مجتبی جباری روند 
خوبی در بازی های اخیر داشـــت و برای 
رســـیدن به موفقیت باید زیرساخت ها 

را مهیا کـــرد و در کنار جباری یک کمک 
درجـــه یک خارجـــی بیاوریم.«

هیوا یوسفی: می خواهند دل 
هواداران را به دست آورند

هیوا یوســـفی فعال رســـانه ای ورزشـــی 
معتقد اســـت مدیر باشـــگاه اســـتقال 
برای نشان دادن تفاوت کارش با مدیران 
قبلی اســـم مربیان دهان پرکن را ردیف 
کـــرده: »تصورم این اســـت کـــه مدیران 
جدیـــد برای نشـــان دادن تفاوتشـــان با 
مدیـــران قبلی در داخل زمیـــن با آوردن 
بازیکـــن و مربـــی کار می کنند. کســـی 
دنبال ساختارســـازی صحیح و ساخت 
اســـتادیوم نیســـت. چرا که هوادار این 
مسائل را تاب نمی آورد و از تیمش فقط 
برد و قهرمانی می خواهد. بنابراین برای 
مقبولیت دادن بـــه کارش مربیان بزرگ 

و بازیکنـــان را ردیـــف می کنـــد. البته در 
حالت بدبینانه این قضیـــه منافع مالی 
هـــم بـــرای مدیـــران و ایجنت هـــا دارد. 
مدیران اســـتقال هم از اول تحت فشار 
بودند و با اینکه طرح هایی داشـــتند اما 
بـــه دلیل زمان بر بودن طرح ها و فشـــار 
هـــوادار بـــه خاطـــر عـــدم نتیجه گیری 
سیاســـت مربیان دهان پـــر کن را پیش 
کشـــیدند. توان بالای مالی هم دســـت 
مدیـــر باشـــگاه را بـــرای خریـــد مربی و 
بازیکن باز گذاشـــت. مدیران استقال 
خیلی خوشبین به آوردن ماتزاری بودند 
تا دل هـــواداران را به دســـت بیاورند اما 
شـــروط ماتـــزاری کار را خـــراب کـــرد. با 
این شـــرایط اســـتقال زمان طایی را از 
دســـت می دهد؛ بایی کـــه فصل قبل 
سر پرسپولیس آمد. این خطر استقال 

را تهدیـــد می کند.«

استقال فصل بســـیار عجیبی را پشت 
ســـر می گذراند. هر روز یک اســـم برای 
ســـرمربی گـــری. دیـــروز ماتـــزاری بود، 
امـــروز کارلوس کـــی روش و یک روز هم 
حشـــمت مهاجرانی. رفـــت و آمدهایی 
کـــه در نیمکت بـــرای آبی ها ســـرگیجه 
آورده؛ تیمـــی کـــه بـــا 7 مربـــی ایرانی و 
خارجـــی فصل را به پایان می رســـاند که 
به نوعـــی رکورد بی ســـابقه در لیگ برتر 
محسوب می شـــود. مدیران آبی پوشان 
در حالـــی از اواســـط فصـــل ویترینی از 
اســـامی بزرگ را رونمایـــی کردند که در 
نهایت با میودراگ بوژوویچ، ســـرمربی 
اســـتقال خوزســـتان به توافق رسیدند 
امـــا بـــا او هـــم در 9 بازی پیروز نشـــدند 

و در نهایـــت ســـکان تیم را بـــه مجتبی 
جباری ســـپردند. آبی هـــا حتی نام های 
بزرگـــی مثـــل فرانـــک دی بوئـــر، فابیو 
کانـــاوارو، کارلـــوس کـــی روش و ســـایر 
مربیـــان ریـــز و درشـــت را هـــم پیـــش 
کشـــیدند. البته تجربه نشـــان داده که 
طرح چنین نام هایـــی در فوتبال ایران 
تنها در حـــد حرف اســـت و 99 درصد از 
چهره های مهـــم فوتبال دنیـــا به دلیل 
برخی مشکات، در فوتبال ایران حاضر 
نخواهند شـــد. حال مشـــخص نیست 
کـــه مدیران باشـــگاه با طرح اســـم های 
بزرگ بـــه دنبال چـــه چیزی هســـتند؟ 
ایـــن ادعاهـــا در حالی مطرح می شـــود 
کـــه فوتبال ایـــران فهرســـتی از مربیان 
خـــوب وطنـــی دارد؛ مربیانـــی که حتی 
در مســـابقات آســـیایی هم بـــا تیم های 
خود بـــه موفقیـــت رســـیده اند. جالب 
اینجاســـت که مدیران باشگاه استقال 
پـــا را فراتـــر نهـــاده و بـــه دنبـــال جذب 
کارنـــس ســـیدورف، ســـتاره هلنـــدی 
بـــرای حضـــور در پســـت مدیر ورزشـــی 

هســـتند! یکـــی از موضوعـــات در بیان 
چنین اســـامی نامدار را می توان بازی با 
احساسات هواداران دانست؛ هوادارانی 
که تیم شان فصل بســـیار بدی را پشت 
سر گذاشـــت و حالا به فکر این هستند 
تا فصل بعد با جـــذب یک مربی بزرگ، 
فصل متفاوتی برای تیم محبوب شـــان 
باشـــد. به هر حـــال مدیران اســـتقال 
به دنبـــال این هســـتند تا فصـــل آینده 
هدایت اســـتقال را به مربی خارجی و 
شـــاید یک نام بزرگ بســـپارند و در این 
خصـــوص رایزنی هایی هم داشـــتند که 

فعاً بی نتیجه اســـت.

اولیایی: اهداف مدیران استقلال 
مبهم است

کاظـــم اولیایـــی، مدیرعامـــل اســـبق 
اســـتقال در این خصوص بیـــان کرد: 
»اهداف مدیران اســـتقال مبهم است 
و در واقع نمی تـــوان فهمید که مدیران 
کنونـــی به دنبـــال چه چیزی هســـتند. 
حضـــور چنین افـــرادی نیازمنـــد برخی 



 قسط 3 میلیون تومـانی موبایـل
زن جـوان را بـه کشتـن داد

گروه حوادث/ســـقوط دماغه هواپیما هنگام انجام عملیات 
تعمیراتی منجر به مرگ دو تکنیســـین شد.

به گـــزارش کـــن نیـــوز، ســـاعت ۱۲:۳۵ ظهـــر یکشـــنبه، ۲۱ 
اردیبهشـــت  یک فرونـــد هواپیمـــای بوئینـــگ ۷۳۷ متعلق 
بـــه شـــرکت هواپیمایـــی وارش در حیـــن انجـــام عملیـــات 
تعمیراتـــی در محـــل تأسیســـات شـــرکت فارســـکو دچـــار 
ســـانحه شـــد. در جریان ایـــن عملیـــات، ارابه فـــرود جلوی 
هواپیمـــا )لندینگ گیر( به صورت ناخواســـته جمع شـــده و 
در نتیجـــه، دماغـــه هواپیما فرو ریخته اســـت. این ســـانحه 

منجر بـــه جان باختـــن دو نفر از تکنیســـین های فنی حاضر 
در محل شـــد.

در این حادثه جلیل یزدانی و محمود اعتصامی دو تکنیسین 
هواپیما جان باختند.

 علـــت دقیق حادثه در دســـت بررســـی کارشناســـان ایمنی 
پرواز و مراجـــع ذی ربط قرار دارد. بر اســـاس پیگیری ها، این 
هواپیمـــا در مرحله »ســـی چک« بـــوده و در نهایت ســـانحه 
مذکور، منجر به از دســـت رفتن جان دو پرسنل شده است. 
مهـــدی رمضانی مدیـــر روابـــط عمومی ســـازمان هواپیمایی 

کشـــوری بـــا اشـــاره بـــه ســـانحه بـــرای هواپیمـــای بوئینگ 
هواپیمایـــی وارش در یکی از مراکز تعمیر و نگهداری هواپیما 
اظهـــار کرد: »همـــکاران در دفتر بررســـی ســـوانح و حوادث 
ســـازمان هواپیمایـــی کشـــور بافاصله پـــس از اطـــاع این 

ســـانحه به محـــل اعزام شـــدند.«
 وی افـــزود: »عاوه بر این پلیس فـــرودگاه و مقامات قضایی 
نیـــز در محـــل ســـانحه حاضر شـــده  و بـــه بررســـی موضوع 
پرداختنـــد. بزودی درباره دلایل وقوع حادثه از ســـوی مراجع 

مربوطه اطاع رســـانی لازم صـــورت می گیرد.«

مرگ مرگ 22 تکنیسین در سقوط دماغه هواپیما تکنیسین در سقوط دماغه هواپیما

محاکمه پسر جوان به اتهام قتل دختر 16 ساله

گـــروه حوادث-کامران علمدهی/  پســـر جوانی که بـــه اتهام قتل و آتش زدن دختـــری نوجوان پای 
میز محاکمه ایســـتاده بود، مدعی شـــد مقتـــول وی را تحقیر کرده بود.

بـــه گـــزارش »ایـــران«، شـــهریور ۱40۳ پدر 
و مـــادر دختـــر ۱6 ســـاله ای بـــا مراجعه به 
پلیس گزارش ناپدید شـــدن دخترشان را 
اعام کردنـــد. خواهر وی نیز بـــه مأموران 
گفـــت: »خواهرم چند ماه قبل با پســـری 
به نـــام بابک در ارتبـــاط بود امـــا بابک به 
خاطـــر جرمی کـــه مرتکب شـــده بـــود به 

زنـــدان افتاد.«
در حالـــی کـــه تاش بـــرای یافتـــن دختر 
نوجوان ادامه داشـــت، جسد سوخته وی 

در اطراف تهران کشـــف شـــد.
در ادامـــه تحقیقات پلیـــس دوربین های 
مداربســـته نزدیک محل کشـــف جسد را 
مورد بازبینی قرار دادند و مشـــخص شـــد 
پسری جوان جســـد را با موتور به آن محل 

برده و رها کرده اســـت.
با شناســـایی پســـر جوان به نـــام نیما وی 
بازداشـــت شـــد و در همان ابتدا به قتل و 

آتش زدن جســـد اعتـــراف کرد.
بدین ترتیـــب پرونـــده برای رســـیدگی به 
شـــعبه ۵ دادگاه کیفری یک استان تهران 

فرســـتاده شد.

 در دادگاه چه گذشت؟
در ابتـــدای جلســـه پـــدر و مـــادر مقتول 

درخواســـت قصـــاص کردنـــد.
ســـپس متهم به جایگاه رفت و با پذیرش 
اتهام قتل گفـــت: »بعد از اینکه دوســـتم 
بابـــک به زنـــدان افتاد مـــن ارتباطـــم را با 
مقتـــول بیشـــتر کـــردم. روز حادثـــه او به 
خانـــه ام آمـــد امـــا احســـاس کـــردم حال 
خوبـــی نـــدارد. ناگهـــان بند لباســـش را 
برداشـــت و دور گردنش پیچید تا خودش 
را خفـــه کنـــد. من می خواســـتم بنـــد را از 
دســـتش بگیرم کـــه او محکـــم روی زمین 
افتاد و پیشـــانی اش ورم کرد. وقتی دیدم 
حرکت نمی کند، ترســـیدم. نمی دانستم 
با جســـدش چه کار کنم. از بـــاک موتورم 
بنزین کشـــیدم تا بـــا ســـوزاندن او ردی از 

من باقـــی نماند.«
قاضی از متهم پرســـید: »امـــا طبق نظریه 
پزشـــکی قانونـــی روی ســـر مقتـــول آثـــار 
ضربـــات متعـــدد با جســـم ســـخت بوده 

اســـت. چه توضیحـــی داری؟«
متهم بعد از کمی سکوت گفت: »وقتی او 
روی زمین افتاد با ســـنگ چندین ضربه به 

سرش زدم.«
 چرا؟

من یک بچه پرورشـــگاهی هستم. ۳ سال 
پیش که به ۱8 ســـالگی رسیدم پرورشگاه 

را ترک کردم. همـــان زمان تصمیم گرفتم 
زندگی سالمی داشـــته باشم. بعد از مدتی 
با بابک و شـــاهرخ دوست شـــدم. به آنها 
اعتماد کردم و داســـتان زندگی ام را گفتم 
اما بابـــک ماجرای پرورشـــگاهی بودن مرا 
بـــه مقتـــول گفته بـــود. روز حادثـــه وقتی 
بـــه مقتول گفتـــم به جـــای بابـــک با من 
زندگـــی کـــن مـــرا تحقیـــر کـــرد و گفت تو 
بچه پرورشـــگاهی هســـتی و اصل و نسبی 
نداری که بخواهم آینده ام را با تو بســـازم. 

مـــن هم خیلی عصبانی شـــدم.
قاضی ســـؤال کرد: »نگران نبـــودی بابک 

متوجه ارتبـــاط تو با مقتول شـــود؟«
متهم گفت: »چرا مطمئن بودم آن دختر 
برایش تعریف می کند بـــه همین خاطر او 

را کشتم.«
در ایـــن هنـــگام پـــدر و مـــادر مقتـــول به 
قضـــات گفتنـــد: »مـــا نمی دانســـتیم که 
او بـــا دخترمـــان ارتبـــاط برقرار کـــرده به 
همیـــن خاطر عـــاوه بر شـــکایت قتل به 
خاطررابطه نامشروع هم شکایت داریم.«
با پایان جلســـه رســـیدگی به اتهـــام قتل، 
قرار شـــد در جلســـه غیرعلنی دیگری به 
اتهام رابطه نامشـــروع وی رسیدگی و پس 

از آن رأی صادر شـــود.
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از گوشه و کنار ایران

حوادث جهان

8 کشته در تصادف سمند با پراید
انحـــراف به چـــپ خـــودروی ســـمند و برخـــورد با 
پرایـــد در جـــاده امامـــزاده حســـن ایام 8 کشـــته 
برجا گذاشت.ســـرهنگ احمد کرمی اســـد، رئیس 
پلیـــس راه راهـــور فراجـــا در ایـــن خصـــوص اعام 
کرد: »ظهر شـــنبه یک دســـتگاه خودروی ســـمند، 
بـــه دلیل تجـــاوز به چـــپ و عبور از خـــط ممتد، با 
یک دســـتگاه پراید تصادف رخ به رخ کـــرد. در این 
تصادف تمام ۵ سرنشـــین خودروی پراید و ۳ نفر از 

سرنشـــینان ســـمند جان باختند.«بررسی کارشناســـان پلیس راه حاکی از آن اســـت که با وجود تاش 
راننده ســـمند برای اســـتفاده از ترمز و خط ترمز ۱6 متری به علت ســـرعت زیاد، برخورد بـــا خودرو پراید 

اجتناب ناپذیر بوده اســـت.
  

دستور پیگیری قضایی در پرونده مرگ دختر دانش آموز
رئیس کل دادگســـتری آذربایجان غربی دســـتور بررســـی دقیـــق ابعاد مختلف حادثه حریق ســـرویس 
مدرســـه و فوت یک دانش آموز را صادر کرد.ناصر عتباتی گفت: »مراجعی که وظیفه تأمین سرویس های 
مـــدارس دانش آمـــوزان دارای معلولیت و نظارت بر ایمنی و ســـامت آن را برعهـــده دارند تحت تعقیب 
قـــرار گیرند. دســـتگاه قضایـــی از ابتدای حادثه بر فرآیند بررســـی موضـــوع و درمـــان مصدومان نظارت 
داشـــته و مقامات قضایی دادســـرا در محل حادثه و بیمارســـتان حضور داشـــته اند.«به گـــزارش روابط 
عمومی دادگســـتری آذربایجان غربی، رئیس کل دادگســـتری استان با ابراز تأســـف از حادثه پیش آمده 
اطمینـــان خاطر داده که موضوع به صورت دقیق بررســـی و با مقصران و خاطیـــان برخورد قاطع قانونی 
و قضایی معمول صورت خواهد گرفت.روز نهم اردیبهشـــت امسال سرویس مدرسه استثنایی دخترانه 

در ارومیـــه آتش گرفت و یکـــی از دختران به نام مهســـا اصغری بر اثر ســـوختگی جان باخت.

سریلانکا

سقوط اتوبوس به دره با 15 کشته
رســـانه های محلـــی ســـریانکا گـــزارش دادنـــد بر 
اثر ســـقوط یـــک اتوبـــوس مســـافربری از صخره ، 
دســـت کم ۱۵ نفـــر کشـــته و بیـــش از ۳۵ نفر دیگر 

نیز زخمی شـــدند. 
به گزارش آناتولی، پلیس محلـــی اعام کرد بیش 
از ۳۵ مســـافر در این ســـانحه رانندگی که یکشنبه 
رخ داد، مجـــروح شـــدند و در بیمارســـتان های 
نزدیک بـــه محل حادثه تحت مـــداوا قرار گرفتند. 

تصادفـــات جاده ای در این کشـــور جزیره ای مکرر رخ می دهد و بر اســـاس داده های رســـمی، اتوبوس ها 
اغلب درگیر این قبیل ســـوانح هســـتند.

 
  کنگو

سیل ده ها نفر را با خود برد
وقوع ســـیل شـــدید در شـــرق جمهوری دموکراتیک کنگو، جان 6۲ نفر را گرفت و ۵0 نفر دیگر همچنان 
ناپدیـــد هســـتند.به گزارش آناتولی، شـــاهدان محلی می گویند ســـیل حدود ســـاعت ۵ صبح جمعه به 
وقت محلی آغاز شـــده اســـت. باران های سیل آســـا باعث جـــاری شـــدن گل و لای، آبگرفتگی خانه ها و 
قطع ارتباطات شـــد. تا کنون 6۲ جســـد پیدا شده و ده ها نفر ناپدید هســـتند.این سیل چند هفته پس 

از آن رخ داد که بارندگی مشـــابهی در »کینشاســـا«، پایتخت این کشـــور جان ۳۳ نفر را گرفت.
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 ارقام ۱ تا 9 را طوری در خانه های سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع های كوچك ۳ در ۳ يكبار ديده شود

سخت خیلی سختمتوسطآسان

  افقی:
 ۱ - ترد و ظریف - سومین شهر بزرگ اردبیل
۲ - میوه پرزدار! - یک قسم ماهی خوراکی 

- پیری و کهنسالی
۳ - بی خبر از پیاده - رخنه و نفوذ کردن - گلوله تفنگ

4 - یک رمزارز بحث برانگیز - فلز تمدن - رؤسا - پارچه 
دریایی

۵ - دل آزار کهنه - شهری در استان همدان - سرامیک 
زینتی

6 - پایان - شاخه نازک درخت - رب النوع  مصریان
۷ - گیاه اشک آور - دانه سحرآمیز - در عرب

8 - کتابی به زبان فارسی در پزشکی نوشتهٔ اسماعیل 
جرجانی

9 - اتحادیه بین المللی دوومیدانی - جدا کردن - نام پسرانه
۱0 - چاشنی سرخ غذاها - طلبکار و وام دهنده - نام 

»کمال« ادیب ترکیه ای
۱۱ - پسر مازندرانی - شماره هر یک از نامه های اداری - 

مخفف شاد
۱۲ - جزء یک فیلم - پسر معاویه - شهر ارگ - پرنده خرامان

۱۳ - جاده هموار - کوبنده خانگی - مرکز »مالت«
۱4 - بازیگر تماشاخانه - بخشی از گیاه - تیز

۱۵ - پیشرو - بیمارستان فوق تخصصی چشم تهران
 

    عمودی:
۱ - مغلوب نشدنی و محفوظ از خطر - خوشی و شادی
۲ - شهر »ژاپن« - آبیاری زمستانی - کسی  که  برای  خود 

وکیل  معین  کند
۳ - رشته پهن - هراسان - امتداد

4 - بسیار نور دهنده - رختشوی - دیروز - با »های« آید
۵ - از آثار »شکسپیر« - پرده دری - طریق میانبر

6 - نفوذ اینترنتی - ظلم - دهان دره
۷ - مظهر سبکی - هافبک هجومی فولاد خوزستان - قانون 

چنگیز
8 - سازمان و بنگاه - حرف Y - دوره ها

9 - بدجنس، بدکار - ساح درویش - صدای بهانه جو
۱0 - سنگر- زینت آدمی است - دستگاه نساجی

۱۱ - عدد گلر - بی بهره و نامراد - پرخور
۱۲ - تاسوعا - مخفف شاه - آشنا - بشارت باران می دهد

۱۳ - روسیه سابق - تصدیق سخن - باکتری مولد وبا
۱4 - اسم دخترانه - مسافر - کرم نورانی!

۱۵ - بندپایی با زهر خطرناک - شاعر و لطیفه  پرداز ایرانی
 

  افقی:
 ۱ - پدر لیبرالیسم کاسیک - فیلم 

»کاترین هاردویک«
۲ - شهر استان مرکزی - کنایه از بی دوام - شهر استان 

گیان
۳ - میوه تابستانی - حمایت از کسی - اشاره تأکیدی نزدیک
4 - نماد برکت در سفره هفت سین - سرراست - خواهش 

- صدا
۵ - قعر - پیشخدمت رستوران - معلم متوسطه

6 - بهره هوشی - باکتری مولد وبا - سعی
۷ - ثروت حاصل از کار غیرتولیدی و بادآورده - مادر 

زبان های اروپایی - مخفف از ما
8 - سریال مسعود شاه محمدی

9 - مادر آذری - نگارگری - سازمان خواربار جهانی

۱0 - بوی کهنگی - یک نوع رایانه قابل حمل - کاخ دیدنی 
فرانسه

۱۱ - حکایتگر - فرش کم عرض - همگی
۱۲ - خمره - بخش مهم دوربین - واحد سیگار - درخت 

هندی
۱۳ - تولید کننده - الک - خوراک آماده داخل قوطی

۱4 - واژه آرزو - بیابان - آبزی متنوع
۱۵ - تیم ترکیه ای - اتومبیل مخصوص جهانگردی

 
    عمودی:

۱ - شاهکار »جرج لوکاس« )۲0۱9( - عضو سفره 
هفت سین

۲ - سریر - منطقه ای مسکونی در »نروژ« - خوشبو
۳ - زاری - سوم شخص جمع - ساعت  سوئیسی

4 - دیدار - فیلمی با هنرنمایی نادر فاح - حرف فاصله انداز 

- کمند
۵ - ماهی فروش - چشمه آب - جست و خیز

6 - نوعی زیزفون - بازیگر هالیوود - پدر هندسه
۷ - برترین رقابت بین المللی تیمی زنان در تنیس - یک 

یون چند اتمی - نافرمان
8 - باز شدن غنچه - فرمان شلیک! - گیاهی از رده 

تاج خروسیان
9 - غاف شمشیر - شخصیتی در شاهنامه - روز گذشته

۱0 - بلبل - سرین - حرف نشانه مفعول
۱۱ - به معنی بگو - ماده رنگی جامدی برای نقاشی - بیماری 

تنفسی حاد
۱۲ - اندامی در قفسه سینه - کام تردید - آسایش - گوالیدن

۱۳ - میخ عرب - امر به زدودن - پرچم گل
۱4 - زنی که تازه زاییده - دختر گشتاسب - امور

۱۵ - حنا - گلر بایرن مونیخ
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
8737شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید.

گروه حـــوادث- مرضیـــه همایونی/ دعـــوای زن و 
شوهر بر سر پرداخت قسط ســـه میلیون تومانی 
گوشی تلفن همراه، با قتل زن جوان و بازداشت 

شوهرش پایان یافت.
به گـــزارش »ایـــران«، ۳ بامداد یکشـــنبه مأموران 
کانتـــری در جنوب تهـــران در تماس بـــا بازپرس 
موســـی رضازاده، از قتل زن جوانـــی در خانه اش 

دادند.  خبر 
افســـر کشـــیک کانتـــری در ایـــن تمـــاس گفت: 
»دقایقی قبل مـــرد جوانی به کانتری مراجعه کرد 
و مدعی شـــد همســـرش را به قتل رسانده است. 
وقتـــی همراه مرد جـــوان راهی خانه اش شـــدیم، 
جسد همســـرش را در اتاق پذیرایی پیدا کردیم.«
بـــه دنبـــال ایـــن تمـــاس، بازپرس کشـــیک قتل 
پایتخـــت و تیم بررســـی صحنه جـــرم راهی محل 
شـــده و تحقیقات در این خصوص آغاز شـــد. تیم 
جنایی لحظاتی بعد قدم در طبقه اول ساختمانی 
گذاشـــتند که جنایـــت در آن رقم خـــورده بود. در 
اولین گام متخصصان پزشـــکی قانونی باتوجه به 
آثـــار کبودی روی گـــردن و دهان زن جـــوان اعام 

کردند که علـــت اولیه مرگ، خفگی اســـت.
ســـه فرزند مقتـــول در زمان جنایت خـــواب بوده 
و متوجـــه مرگ مادرشـــان به دســـت پدر نشـــده 
بودنـــد. به دســـتور بازپرس جنایـــی، متهم برای 
ادامـــه تحقیقـــات بـــه اداره دهـــم پلیـــس آگاهی 

پایتخت منتقل شـــد.
چرا همسرت را کشتی؟

ناخواســـته این اتفـــاق افتاد به همیـــن خاطر هم 
خـــودم را به پلیس معرفـــی کردم .

سر چه موضوعی اختلاف داشتید؟
همســـرم عادت داشـــت بـــدون اطاع مـــن برای 
خانـــه و خودش وســـایل قســـطی بخـــرد. این بار 

هم یک گوشـــی تلفن ۲0 میلیـــون تومانی خریده 
بـــود. شـــب حادثه از من خواســـت ســـه میلیون 
تومـــان به او بدهم. علتش را که پرســـیدم، گفت 
قســـط اول گوشـــی تلفـــن اســـت و باید تـــا چند 
روز آینده قســـط را پرداخت کنم. از شـــنیدن این 
حـــرف خیلی عصبانی شـــدم چون مشـــکل مالی 
داشـــتم و همســـرم از وضـــع مـــن خبر داشـــت و 
می دانســـت نمی توانم ســـه میلیون تومـــان پول 
قســـط را پرداخـــت کنـــم. وقتـــی بـــه او گفتم که 
توانایـــی پرداخت چنین پولی را نـــدارم، او حرفی 

زد کـــه خیلی عصبانی تـــرم کرد.
چه گفت؟

گفت اگر تو نمی توانی یک گوشـــی قســـطی برای 
من بخری، مـــن هم نمی توانم با تـــو زندگی کنم. 
بچه هایـــت را می گـــذارم و اینجا را تـــرک می کنم. 
می خواســـتم مانـــع رفتنش شـــوم که شـــروع به 
داد و فریـــاد کـــرد؛ مـــن هم  بـــرای اینکـــه بچه ها 
از خـــواب بیـــدار نشـــوند، دســـتم را روی دهانش 

گذاشتم و فشـــار دادم. 
قصـــدم کشـــتن او نبود، فقـــط می خواســـتم او را 
آرام کنم. اما ناخواســـته خفه اش کردم. ترســـیده 
بودم، همســـایه ها را صـــدا زدم. فوراً بـــا اورژانس 
تماس گرفتـــم و امدادگران اورژانـــس که آمدند، 

اعـــام کردند که همســـرم فوت کرده اســـت.
بعد چکار کردید؟

 از خانـــه بیرون آمـــدم و به اولین کانتـــری که در 
مســـیرم بود رفتـــم و اعتراف کردم که همســـرم را 

به قتل رســـانده ام. 
عـــذاب وجـــدان لحظـــه ای رهایـــم نمی کند، من 
همســـرم را دوســـت داشـــتم و باورم نمی شود که 
همســـرم را بـــه خاطر ســـه میلیـــون تومـــان پول 

گوشـــی تلفن همـــراه به قتل رســـاندم.

تحقیــرم کرد، او را کشتــم
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 انتقاد دانشجوی دانشگاه تفرش
از کمبود امکانات

نه اینترنت داریم، نه اجاق گاز
ــروز بویژه برای  اینترنت از ضــروریــات زندگی ام
دانشجویان است و دانشجو در محیط دانشگاه باید 
دسترسی راحت و بدون دغدغه ای به منابع درسی 
داشته باشد. اما دانشجویان دانشگاه تفرش در 
حال حاضر با مشکل نبود اینترنت در این دانشگاه 

دست و پنجه نرم می کنند.
مصطفی ثبوت دانشجوی کارشناسی برق دانشگاه 
تفرش و دبیر سابق شــورای صنفی این دانشگاه، 
مشکل قطعی اینترنت را یکی از مطالبات اصلی 
در  مــی گــویــد:»مــا  و  می کند  معرفی  دانشجویان 
مواجه  عجیبی  چالش های  بــا  تفرش  دانشگاه 
ــودن آن را  هستیم کــه در ادامـــه علت عجیب ب
توضیح می دهم. برخی از چالش های ما رفاهی 
هستند، چون دانشگاه تفرش به لحاظ ساختاری، 
زیرساخت بسیار قدیمی دارد و هیچ بازسازی برای 
آن اتفاق نیفتاده است. اما جدی ترین مشکلی که 
در حال حاضر در دانشگاه با آن مواجه هستیم، 
وضعیت اینترنت است. نبود اینترنت از آن دست 
مشکلاتی اســت که بــرای دانشگاه به عنوان یک 
حالی  در  مــی رســد  نظر  بــه  عجیب  علمی  بستر 
و  علمی  مــرکــز  یــک  بدیهیات  ــزء  ج اینترنت  کــه 
این دانشگاه دسترسی به  دانشگاهی اســت. در 
اینترنت یا محدود است یا اصلاً وجود نــدارد. ما 
برای دسترسی به اینترنت دو راه داریم. یا باید از 
اینترنت دانشگاه استفاده کنیم که محدود است یا 
اینکه از اینترنت شخصی استفاده کنیم که هزینه 
زیــادی روی دســت دانشجویان مــی گــذارد. نبود 
اینترنت در دانشگاه هم موضوع جدیدی نیست 
و چند بار از طرف مسئولان دانشگاه پیگیری شده 
گذشت  از  بعد  و  نرسیده  نتیجه ای  هیچ  به  ولی 
چندین سال دانشگاه تفرش هنوز مشکل اینترنت 

دارد.«
این  دانشجویان  مشکل  تنها  اینترنت  نبود  البته 
دانشگاه نیست. این دانشجو در ادامه می گوید:» 
دانــشــگــاه تــفــرش از نظر مشکلات رفــاهــی دچــار 
ــر بــخــواهــم از  ــدی اســـت، مــثــلاً اگ چــالــش هــای ج
امکانات خوابگاه بگویم، بیشتر شعله های اجاق 
گاز آشپزخانه ها به دلیل فرسودگی کار نمی کنند و 
در این مدت هیچ اقدامی هم برای تعویض و تغییر 
یعنی تعمیراتی که شده  انجام نشده است.  آنها 
غیراصولی بوده اند، به گونه ای که مشکلی را حل 
نکرده اند. در یک طبقه خوابگاه فقط دو سه شعله 
گاز پیدا می شود ولی در برخی از طبقات خوابگاه ها 

اصلاً آن هم نیست.«
ثبوت با اشاره به مشکلات رفت و آمد از خوابگاه 
تفرش،  دانشگاه  در  می گوید:»  نیز  دانشگاه  به 
ــد،  ــردد دارن ــرای ت دانشجویان مشکلات زیــادی ب
داشتند  وظیفه  کــه  حمل و نقلی  ســرویــس هــای 
دانشجویان را از خوابگاه به دانشگاه ها ببرند از 
ســال گذشته تعطیل شــده انــد و در حــال حاضر 
ــک ون  ــا ی ــان ب ظــرفــیــت حــمــل و نــقــل دانــشــجــوی
کوچک انجام می شود. به همین دلیل بسیاری از 
دانشجویان مجبورند پیاده تردد کنند، آن هم در 

هوای تفرش که برف و باران زیادی دارد.«
دانشگاه تفرش امکانات ورزشی قابل دفاعی هم 
ندارد. این دانشجو به این موضوع هم اشاره می کند 
و می گوید: » دانشگاه تفرش علاوه بر موضوعاتی 
ــی مناسبی هم نــدارد.  که گفتم، امکانات ورزش
سالن ورزشی بدنسازی دانشگاه فرسوده شده و 
بودجه هایی که برای بازسازی آن ارسال شده صرف 
ورزشگاه نشده و همچنان در وضعیت فاجعه باری 

قرار دارد.«
دانشجویی  تشکل های  اینکه  از  انتقاد  با  ثبوت 
ــد، مــی گــویــد: »اتفاقی  مــحــدودیــت فعالیت دارنـ
خیلی  افــتــاده  دانشجویی  تشکل های  بــرای  کــه 
پویایی  مرجع  باید  کــه  دانشگاهی  ــت.  اس مهم 
دانشجویان باشد و دانشجو بتواند در آن عرض 
ــت. قبلاً  انـــدام کند بــا انقباض هایی مــواجــه اس
سیاست های انقباضی در برخی از تشکل ها وجود 
باعث  تشکل ها  برخی  انقباض  داشت که همین 
شد هزینه اجرایی به همه نرسد. فعالیت تشکل ها 
نسبت به سال گذشته ۵۰ درصد افت داشته و دیگر 
آن پویایی لازم را در میان دانشجویان دانشگاه 
سیاست های  ماحصل  وضعیت  ایــن  نمی بینیم. 
اشتباهی بوده که مدیران دانشگاه در دوره هــای 

مختلف پیش گرفته اند.«
دانشجوی کارشناسی برق دانشگاه تفرش در ادامه 
می گوید: »حل مسائل دانشگاه یک عزم جدی از 
طرف مسئولان بالا دستی می طلبد تا بحث های 
مربوط به بودجه را پشتیبانی کنند و هم دست 
مدیران دانشگاه را می بوسد که عزم خود را نسبت 
به ارتقای ایــن دانشگاه جــزم کنند. زمــان اگــر از 
غ  دست برود، برنمی گردد. وقتی دانشجویان فار
التحصیل شدند و رفتند دیگر فایده ای بــرای ما 
ندارد که این دانشگاه آباد و به امکانات آن افزوده 
شود. وقتی دانشجو نتواند از مطالبه خود برخوردار 
شود و از این دانشگاه برود و بعد دانشگاه ارتقا پیدا 
غ التحصیل  کند، فایده ای به حال دانشجوی فار

نخواهد داشت.«

مطالبات دانشجویی
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غزل رضایی ثانی
خبرنگار

وقتـــی از گذشـــته صحبـــت می شـــود، 
بزرگ ترهـــا می گویند جوانـــان امروزی با 
نســـل قبلی خیلی فرق دارنـــد؛ حرف ما 
را متوجه نمی شـــوند، اشتباهات شان را 
قبول نمی کننـــد و اعتماد به نفس بالایی 
دارند. حرمت، واژه ای است که بزرگ ترها 
مدام بر زبـــان می آورند و معتقدند بزرگی 
و کوچکی کنار رفته است. از آغاز تاریخ، 
تغییر و تحول نســـل ها یکی از مهم ترین 
عوامل شکل دهنده فرهنگ و جامعه بوده 
است، اما این روزها، تحولات به سرعت و 
به شـــکل های جدید به وجود آمده اند و 
این طور به نظر می رســـد که نسل جدید 
ایران از نسل های گذشـــته جداست. به 
هر حال به مـــدد رســـانه های اجتماعی، 
اینترنت و فناوری های پیشرفته، این نسل 
به راحتی و به ســـرعت با دنیای بیرون از 
مرزهای ملی آشنا شده اند و ارتباطات آنها 
به شکلی نامتعارف در مقایسه با نسل های 
گذشته شـــکل گرفته است. نسل جدید 
ایران بر خلاف نسل های قدیم، دیدگاه ها 

و ارزش های متفاوتی دارند.
اردشیر گراوند، جامعه شناس و پژوهشگر 

اجتماعـــی در مقایســـه بین نســـل های 
گذشته و جدید با اشـــاره به تعریف نسل 
می گوید:»به نظر من اگر نســـل را معادل 
یک دوره زمانی 3۰ ســـاله در نظر بگیریم 
و مردم ایران را به دو نسل قبل از انقلاب 
و بعـــد از انقلاب تقســـیم کنیـــم به یک 
مدل تحلیل و اگر نســـل بعد از دهه ۸۰ را 
بخواهیم مورد تحلیل قرار دهیم، با مدل 
دیگـــری از تحلیل مواجـــه خواهیم بود، 
چون در دهـــه ۸۰ بعد از جنـــگ و دوران 
بازسازی، سبک دیگری از فرهنگ ایرانی 
خودش را نشـــان داد.« نســـل ها به طور 
طبیعی با هم فاصله ارزشی دارند. وقتی 
این فاصله وجود داشته باشد، اختلافات 
هنجاری و ارزشـــی نیز به وجود می آید که 
اگر نبود، اصلاً بشـــر پیشـــرفت نمی کرد. 
اگر در گذشـــته، فاصله دو نسل 3۰ سال 
در نظر گرفته می شـــد به ایـــن دلیل بود 
که سرعت تغییرات ارزشی به علت نبود 
رسانه و ارتباطات، خیلی کم بود. گراوند 
با بیان تحولات بعد از جنگ در کشورمان 
می گوید:»در نســـل قبـــل از انقلاب نرخ 
باسوادی بسیار پایین، کیفیت ارتباطات 
ضعیف، آمار تحصیلکرده ها پایین و نرخ 
روستانشینی و باروری بالا بود، اما همه این 
موارد نشان دهنده آغاز تحول بود؛ تحولی 
که به سمت توســـعه بهداشت عمومی، 
ارتباطـــات، آمـــوزش و آموزش عالی و... 
می رفت و تا دهه 6۰ و حتی تا ســـال های 
دهه 7۰ به رغم اینکه کشـــور درگیر جنگ 

هم بود به منصه ظهور رســـید و همه این 
موارد در نســـل بعد از انقلاب خودش را 
نشان داد به  طوری که این نسل با ثبات تر، 
تحصیلکرده تر و با ارتباطات گسترده تری 
شد.« ورود گوشی های هوشمند و توسعه 
ارتباطات، روابط اجتماعی را دستخوش 
تحولات زیادی کرد. بـــه اعتقاد گراوند، تا 
قبل از توسعه ارتباطات تقریباً ثبات حاکم 
بود اما با انفجار اطلاعات در دنیا شرایط 
تغییر کرد. وی در این بـــاره می گوید:»به 
دنبال انفجار اطلاعات در دنیا، توســـعه 
اجتماعی، اقتصـــادی و فرهنگـــی اتفاق 
افتـــاد، همچنیـــن توســـعه باســـوادی و 
تحصیلکرده شدن افراد به خصوص زنان 
و دختران که مادران آینده بودند، بیشتر 
شد. تا قبل از دهه 6۰ نرخ باسوادی زنان 
کمتر از 7 درصد بود، ســـطح بهداشـــت 
و درمـــان پایین اما تعـــداد اعضای خانوار 
بالا بـــود و زنان اگر در معرض خشـــونت 
خانوادگی هـــم قـــرار می گرفتند تحمل 
می کردند اما وقتی سطح سواد در جامعه 
بویژه در میان زنان جامعه بالا رفت، آنها 
به حقوق انسانی شان بیشتر آشنا شدند 
و دسترسی شان به ارتباطات هم بیشتر 
شـــد. کم کم روزنامه هـــا و تلویزیون های 
رنگی آمدند، ارتباطات ماهواره ای شروع 
شد و در دهه ۸۰ شاهد ورود گوشی های 
هوشـــمند به بازار بودیم، سطح سواد در 
جامعه به حدود 9۰ درصد رسید و گسترش 
نرخ باســـوادی به خصوص در میان زنان 

به یکی از ارکان سعادت نسل جدید هم 
تبدیل شـــد. یعنی اگر ما دهـــه 6۰ به بعد 
را نســـل جدید تعریف کنیم، از این دهه 
به بعد شـــاهد افزایش نرخ باســـوادها و 
تحصیلکرده هـــا، افزایش دسترســـی به 
ارتباطات و اطلاعات و در عین حال آگاه 
شدن به پاره ای از حقوق اساسی و انسانی 

در جامعه هستیم.«

دهه شصتی ها پل گذر به دوران 
جدید

 به اعتقاد این پژوهشگر اجتماعی، دهه 
شصتی ها خصوصاً زنان این دهه، پل گذر 
از یک دوران پیشاتوسعه و پساتوسعه در 
جامعه بوده اند. اما دلیل این همه تأکید 
بر زنان چیست؟ گراوند می گوید:»بن مایه 
نظام اجتماعـــی هر کشـــوری را اول زنان 
و مادران و بعد معلمان شـــکل می دهند 
و اگر این دو قشـــر خوشـــبخت باشـــند، 
حتماً جامعه ســـعادتمند می شـــود. بعد 
از جنگ با تحریم ها مواجه شـــدیم، هر 
چند دانشگاه ها ساخته شد، اما ازدواج به 
تأخیر افتاد. از سال 6۰ تا به امروز حدود 1۰ 
سال میانگین سن ازدواج دختران ایرانی 
بالاتـــر رفتـــه و بـــاروری در جامعه کاهش 
پیدا کرده است. با توجه به ارتباطاتی که 
در دنیا ایجاد شـــد، نسل قدیم نتوانست 
قبول کند که نســـل جدیـــد ویژگی های 
نویی پیدا کرده اســـت. ما نســـل جدید 
را مجبور کردیـــم تا مانند ما باشـــد و این 

بررسی تفاوت های رفتاری و تنوع سبک زندگی نسل ها در گفت وگو با یک جامعه شناس

نسل جدید خوشبخت تر است؟

نســـل از یک ســـو محصول یک فشار به 
عقب و یک جریان رو به جلو است؛ آنها 
می خواهنـــد همانند یک ســـیل به جلو 
بروند و انگار آنان را به دیواری بســـته اند. 
دانش و آگاهی نســـبت به حـــق و حقوق 
در نســـل جدید افزایش یافته، ولی این 
آگاهی هنوز در خانواده ها و جامعه شکل 
نگرفته اســـت. ما نســـل قبل از انقلاب 
نتوانســـتیم از توان، دانش، توانمندی و 
درایت اجتماعی نسل دهه 6۰ برای توسعه 
این کشور استفاده کنیم. آنها نسلی بودند 
که وقتی به مدرسه رسیدند، مدرسه ها سه 
شیفته شد، به ســـن ازدواج که رسیدند، 
بحران ازدواج به وجود آمد و بســـیاری از 
آنها نتوانستند ازدواج کنند. پنجره امید 
این کشور رو به این نســـل باز می شد که 
هیچ گاه ایـــن پنجره به طـــور مطلوب باز 
نشـــد. اما نســـل جدید ایران نســـبت به 
نسل گذشته از امتیازاتی برخوردار است؛ 
امتیازاتی مانند اینکـــه درس بخوانند و از 
فضای مجازی بهره ببرند که البته همین ها 
را هم با سختی به دســـت آورده اند. زنان 
نسل جدید باســـوادترند اما نرخ بیکاری 
در بین زنان تحصیلکرده ایران نزدیک به 
6۰ درصد است، یعنی همه آنها نمی توانند 
وارد بازار کار شـــوند، دختران نمی توانند 
ازدواج کننـــد یـــا ازدواج می کننـــد، امـــا 
نمی توانند بچه دار شـــوند یا اگر یک بچه 
بیاورند، به دلیل نگرانی از آینده فرزندشان 
نمی توانند دومی را به دنیا بیاورند. بنابراین 
با نســـلی مواجهیم که به نظر من بسیار 
باسواد، توانمند، فرهیخته و پر از ارتباطات 
و اطلاعات اســـت اما بیشـــتر مشکلات 
فرهنگی دست و پای آنها را بسته است. 
۸۰۰ هزار زن مطلقه در کشور هیچ گاه به 
ازدواج مجدد نمی رسند، یعنی 2۵ درصد 
از کل زنان طلاق گرفتـــه دوباره به ازدواج 
مجدد برمی گردند و 7۵ درصد هیچ وقت 
ازدواج نمی کنند چرا که هنوز در جامعه 
فرهنگ زن مطلقه و قباحت طلاق گرفتن 

برای زنان به چشم می خورد.«

دهه نودی ها خوشبخت ترند
دهـــه نودی هـــا می خواهنـــد خـــود را با 
اســـتدلال و منطق ثابت کنند. آنها دچار 
تضادهـــای خاص خودشـــان هســـتند و 
شبیه هیچ نســـلی نیســـتند. می گویند 
خودمان هســـتیم و شـــکل هیـــچ  چیز 
دیگری نیســـتیم. این جامعه شناس در 
مورد این نسل می گوید:»دهه هشتادی ها 
و نودی ها خوشبخت ترند چون فرزندان 
والدین دهه شصتی هستند. جسورند اما 
به دلیل انباشت نیازها به ستوه آمده اند. 
نسل قدیم امید داشت ازدواج کند، خانه 
و ماشـــین بخرد و بچه دار شـــود ولی آنها 
امید ندارند کـــه بتواننـــد ازدواج کنند یا 
حتی اگر ازدواج کنند نمی توانند بچه دار 
خ  شوند. همین باعث شده با کاهش نر
فرزندآوری در جامعه مواجه شویم. البته 
امیدوارم بتوانیم بخشـــی از مشـــکلات 

موجود را خودمان حل کنیم.«

تفاوت بین نسل ها طبیعی است
فاطمـــه علایـــی، روانشـــناس دربـــاره 
تفاوت های ارزشی نســـل قدیم و نسل 
جدید با بیان اینکه تفاوت بین نسل ها 
اصـــلاً واژه عجیـــب و غریبی نیســـت، 
می گوید:»به دلیل فرآیند جامعه پذیری، 
تفاوت نسبی در دو نسل قدیم و جدید 
طبیعی به نظر می رســـد، امـــا چیزی که 
امر طبیعی را به معضل اجتماعی تبدل 
می کند، تبلور تفاوت ارزش هاســـت که 
باعث می شـــود تفـــاوت ارزشـــی بالقوه 
به تعارض ارزشـــی بالقوه تبدیل شود و 
به ناســـازگاری بین نســـلی دامن بزند و 
همین منجر به بروز اختلافات دامنه دار 
چه در ســـطح خانـــواده )والد-فرزند( و 
چه در ســـطح جامعه )نوجوان-حاکم( 
میان دو نسل می شود. اگر تفاوت سنی 
بین والدین و فرزندان زیاد باشد، قطعاً 
نمی تواننـــد بـــه خوبی یکدیگـــر را درک  
کنند، زیرا شـــکاف ها ســـبب می شـــود 
دو طرف بـــا چالش های زیـــادی روبه رو 
شوند، مشکلات آنها عمیق تر می شود و 
نمی توانند به راحتی آن را برطرف کنند.«
این روانشناس با بیان اینکه والدین نباید 
عقاید خود را به فرزندشان تحمیل کنند 
و فقط نقش راهنما را داشـــته باشـــند، 
می گوید:»متأســـفانه ســـخت شـــدن 
شرایط اقتصادی زمینه ساز بالا رفتن سن 
ازدواج شده و این موضوع باعث می شود 
فرزندآوری هم در ســـنین بـــالا انجام و 
تفاوت سنی و شکاف نسلی بین والدین 
و فرزندان زیاد شود. تفاوت در ارزش ها و 
هنجارهای بین دو نسل به خوبی خود را 
در اعمال و رفتارهای آنها نشان می دهد. 
آنها در این شرایط به سختی می توانند به 
تفاهم نسبی برسند چون طرز فکرشان 
با هم کامـــلاً متفاوت اســـت.« اما به هر 
حال تفاوت نسل ها می تواند خانواده ها 
را با مشکلاتی مواجه کند؛ برای حل این 

مشکلات باید چه کرد؟
این روانشناس با بیان اینکه بهتر است 
رابطه دوستانه و صمیمی با فرزند خود 
داشته باشید و کنترل گری را تا حد زیادی 
کاهش دهید و بگذارید کودک استقلال 
داشته باشد، می گوید: »متناسب با سن 
فرزندتان با او رفتار کنید. آنها در هر سنی 
که هستند اخلاق و رفتار و خواسته های 
مخصوص به خود را دارند که شـــما باید 
به این موضوع توجـــه کنید. نمی توانید 
مثل یک کودک با نوجوان برخورد کنید 
و انتظار اطاعت داشـــته باشـــید. درک 
کردن بهتریـــن کار اســـت. از فرزندتان 
نظرخواهی کنید و اجازه دهیـــد تا او در 
زندگی فـــردی اســـتقلال کافی داشـــته 
باشد. تفاوت نســـل ها را به عنوان یک 
امر طبیعی بپذیریـــد و به این اختلافات 
احتـــرام بگذاریـــد. تفاوت ها در مســـیر 
درست، می توانند سازنده باشند. همه 
چیز نباید مطابق میل شما باشد، پس 
بهتر است از نظر فرزندان هم استفاده 

کنید.«

گزارش

سمیه افشین فر
خبرنگار

رصدهای انجام شـــده در ســـامانه های 
دیـــده وری و مراقبـــت کشـــور حاکی از 
افزایـــش موارد ابتـــلا به ویـــروس کرونا 
در هفته هـــای اخیـــر اســـت بـــه طوری 
که طی چنـــد هفته اخیر نســـبت ابتلا 
به کوویـــد19 از 2 بـــه ۴ درصـــد افزایش 
یافتـــه اســـت. همچنین رونـــد گردش 
ویروس های تنفسی در کشور همچنان 
ادامه دارد. همین موضوع باعث شد تا 
دکترعلیرضا رئیســـی معاون بهداشت 
وزارت بهداشـــت در نامه ای به معاونان 
بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی بر 
لزوم تشدید اقدامات مراقبتی در برابر 

بحـــث دربـــاره تکمیل ظرفیت بهشـــت 
زهرا زیاد اســـت، اما تاکنون آرامســـتان 
جایگزینـــی از طرف مســـئولان شـــهری 
معرفی نشـــده اســـت. چنـــد روز پیش 
هم یکی از اعضای شـــورای شـــهر درباره 
تکمیل ظرفیت بهشـــت زهـــرا صحبت 
کرد تا نشـــان بدهد شـــمارش معکوس 
ایـــن اتفـــاق نزدیـــک شـــده و مانند یک 

ساعت شـــنی، قبرها یکی یکی پر شده و 
به روزی نزدیک می شویم که دیگر جایی 
برای دفن امـــوات تهرانی باقی نماند. به 
گفته مدیران بهشـــت زهرا، ظرفیت این 
آرامستان بعد از ۵۰ سال در ماه های آینده 
یا آخر شـــهریورماه پر می شود. به همین 
دلیل در سریع ترین زمان یا بهشت زهرا 
باید توســـعه پیدا کند یا مناطق جدیدی 
برای آرامســـتان تدارک دیده شود. ناصر 
امانی، یکی از اعضای شورای شهر تهران 
که بارهـــا در مورد ایـــن موضوع صحبت 
کرده است به »ایران« می گوید:»در دوره 
چهارم شورای شـــهر تهران، مذاکراتی با 
مدیریت حـــرم امام)ره( انجام شـــد تا از 
اراضی حرم برای افزایش ظرفیت بهشت 

زهرا استفاده شود، اتفاقاً توافقاتی هم در 
این زمینه حاصل شد، اما در دوره پنجم 
شـــورا، آن توافقات  ملغی شـــد و به هیچ 
جا نرســـید تا اینکه در این دوره دوباره در 
خصوص ایـــن موضوع و مســـائل پیش 
رو صحبت هایی شـــد. حتی زمین های 
اطراف به دقت مورد بررسی قرار گرفتند 
و شـــرکت و پیمانکاری ویژه این موضوع 
برای کار مطالعاتی انتخاب شد. در نهایت 
مطالعات کامل و پیشـــنهادها از ســـوی 
پیمانکار ارائه شد، شـــهرداری هم پس از 
بررسی های لازم پیشنهادها را به صحن 
شورای شهر آورد. جلساتی نیز در دولت 
قبـــل در این خصوص برگـــزار و موضوع 
در شـــورای برنامه ریـــزی اســـتان، برای 

شمارش معکوس تکمیل ظرفیت بهشت زهراشمارش معکوس تکمیل ظرفیت بهشت زهرا

کرونا شرایط اضطراری ایجاد نکرده است

بیماری های حاد تنفسی، بویژه کووید19 
و آنفلوانزا  تأکید کند. اما این خبر موج 
جدیدی از شایعات و ترس از گسترش 
و همه گیری کرونـــا را در فضای مجازی 

رقم زد. به گفته رئیـــس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت، 
ســـویه های در گـــردش ویـــروس کرونا 
همان سویه های معمولی است و هیچ 

شـــرایط اضطراری را ایجاد نکرده است. 
دکترقباد مرادی رئیـــس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت، 
درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه 

مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت، نظام مراقبت و دیده بانی دارد 
که عفونت های تنفسی را رصد می کند، 
می گوید: » بر اساس نتایج این رصد که 
گزارش های آن هفتگی یا دو هفته یکبار 
استخراج می شـــود، توصیه های لازم به 
پزشکان درباره شایع ترین عفونت های 
تنفسی در گردش برای درمان بهتر ارائه 
می شود. همچنین کارکنان نظام سلامت 
هم باید برای مراقبت بهتـــر در جریان 
بیماری هـــای در گـــردش میـــان مردم 
باشند. همچنین این اطلاع رسانی برای 
مردم هم ضروری است تا با جلوگیری از 
شایعات در جریان این بیماری ها باشند 
و مراقبت  های بهداشتی لازم از طرف آنها 

انجام شود.«
زمستان سال گذشـــته متناسب با فراز 
و فرود عفونت های تنفســـی و نوع آنها 
به مردم اطلاعات لازم داده می شد تا با 
رعایت نکات بهداشتی جلوی همه گیری 
این بیماری ها گرفته شود. دکتر مرادی 
درباره افزایش و شـــیوع مجدد کرونا در 
کشور، توضیح می دهد: »یافته های رصد 
عفونت های تنفسی، در چند هفته اخیر 
نشـــان داد که نســـبت ابتلا به کووید19 
از 2 به ۴ درصـــد افزایش یافته اســـت. 

به همیـــن دلیل معاونت بهداشـــت در 
راستای یکی از وظایف خود که دیده بانی 
زیستی است، بر اســـاس این تغییرات، 
توصیه های لازم را به سیســـتم سلامت 
کشـــور ارائه می دهد. ایـــن مکاتبه برای 
حفظ آمادگی نظام ســـلامت کشـــور و 
عدم غفلت و حفظ هوشیاری مراقبین 
سلامت اســـت.« رئیس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت 
با تأکید بـــر اینکه هیچ ســـویه جدید و 
خطرناکـــی از کووید19 در کشـــور و دنیا 
گردش ندارد، می گوید:» سویه هایی که 
اکنون در گردش هستند، جزو سویه های 
معمولی بـــه حســـاب می آید کـــه هیچ 
شرایط اضطراری ایجاد نکرده است. اما 
هشدارها و مکاتباتی که از طرف معاونت 
بهداشـــت وزارتخانه داده می شود برای 

حفظ آمادگی نظام سلامت است.«
آنچـــه کـــه همیشـــه بـــه مـــردم توصیه 
بهداشـــتی  آداب  رعایـــت  می شـــود، 
اســـت. دکتر مرادی می گوید: »شستن 
مرتب دســـت ها یکی از روش های مهم 
جلوگیری از بیماری های عفونی اســـت 
البته استفاده از ماسک در صورت ابتلا 
به عفونت های تنفسی هم مهم است، تا 

انتقال به دیگری انجام نشود.«

گزارش

محدثه جعفری
خبرنگار

گزارش

مهسا قوی قلب
خبرنگار

تصمیم گیری نهایی مطرح، اما متأسفانه 
پس از همه گام هایی که برداشـــته شد، 
برخی فرمانـــداران و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با دلایلی از جمله مباحث 
زیســـت محیطی و اقلیـــم بـــا افزایـــش 
آرامســـتان در زمین هـــای پیشـــنهادی 
مخالفت کردند؛ البته، هم پیوست های 
ترافیکی و هم موضوعات زیست محیطی و 
آب و اقلیم در نظر گرفته شده بود، اما کار 
به دلیل مخالفت ها پیش نرفت.« امانی 
با اشـــاره به اینکه ۴ نقطه بـــرای احداث 
آرامســـتان در اطراف تهـــران پیش بینی 
شده بود، می گوید:»کلاغائیه، خاوران و 
دو نقطه در جنوب شـــرق و جنوب غرب 
در مجموع ۴ نقطه پیشـــنهادی بودند. 
کلاغائیه یکی از زمین هایی است که برای 
همین کار از طرف دولت به شـــهرداری 
تحویـــل داد شـــد و ســـال گذشـــته هم 

زیرســـاخت ها در این خصوص در حال 
آماده سازی بودند اما شـــنیده ها حاکی 

از آن است که کار متوقف شده است.«
با وجود مخالفت ها به نظر می رسد ایجاد 
آرامســـتان های جدید در نقاط مختلف 
شهر فعلاً و با سرعت قرار نیست به نتیجه 
برسد، با توجه به نگرانی ها در خصوص 
ســـرعت پر شـــدن قبرهای خالـــی، چه 
تصمیمی به صورت ضرب الاجل می توان 
گرفت تا دغدغه های این حوزه را کم کند؟ 
این عضو شورای شهر تهران در پاسخ به 
این سؤال می گوید:»تا جایی که امکان 
دارد باید از ظرفیت فعلی بهـــره برد و در 
ادامه هم می توان از ظرفیت زمین های 
حرم امام)ره( برای پیشبرد کار و تعریض 

استفاده کرد.«
امانی با اشاره به اینکه مسأله جدی است 
و زودتر باید فکری به حال این مشـــکل 

شود، توضیح می دهد:»چندی پیش در 
جلسه ای که با حضور فرمانداری ها برگزار 
کردیم، درباره این موضوع صحبت شد، 
اما نسبت به دفن اموات در محدوده های 
باقرشهر، شهرری و کهریزک و گسترش 
بهشت زهرا اعتراض هایی وجود داشت.«
چنـــدی قبـــل نیـــز محمـــد تاجیـــک، 
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا با اشاره 
به اینکه موضوع توسعه آرامستان بهشت 
زهـــرا تقریباً از ابتـــدای دهـــه 7۰ مطرح 
بوده، بیان کرده که مجموع مســـاحت 
آرامســـتان های جدید که در نظر گرفته 
شـــده ۱23۰ هکتـــار اســـت. ایـــن مقدار 
همچنـــان ۵۰۰ تا ۶۰۰ هکتار کمتـــر از نیاز 
پیش بینی شده برای ۵۰ سال آینده تهران 
اســـت، اما اگر این آرامستان ها عملیاتی 
شـــوند، گامی مهم در حـــل بحران دفن 

متوفیان در پایتخت خواهد بود.

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت:
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مؤلف 
معتقد است 

شبکه های 
اجتماعی 

نسل 
جدیدی از 

امپراطوری های 
استعماری 
هستند که 

بدون نیاز 
به ارتش، 

جهان را فتح 
کرده اند. ما 
رعیت های 

مدرنی 
شده ایم که به 

اربابان فئودال 
فناوری 

خدمت 
می کنیم. 

پلتفرم هایی 
مانند آمازون 

و فیسبوک و 
اپل و گوگل از 

کاربرانی که 
با هر کلیک 

و تماشا، 
مانند رعیت 

کار می کنند، 
ارزش های 

خود را 
استخراج 

می کنند

روایتی جسورانه از آینده اقتصاد

رعیت های مدرنرعیت های مدرنرعیت های مدرن
چطور فناوری، سرمایه داری را  می بلعد؟

اقتصاد سیاسی

سمانه اکبرپور
خبرنگار
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این بار می خواهیم از کتابی صحبت کنیم که از آن »سه ترجمه« از »سه ناشر« با 
 Technofeudalism: ســـه عنوان متفاوت« به بازار عرضه شده اســـت. کتاب«
What Killed Capitalism را فرهاد اکبرزاده »تکنوفئودالیســـم« نام گذاشته و 

»آنچه سرمایه داری را کشـــت« را به عنوان زیرتیتر آورده و آن 
را برای انتشار به نشر رایبد سپرده است. »تکنوفئودالیسم، 
آنچه سرمایه داری را نابود کرد« انتخاب سیامک کفاشی از 
نشر بیدگل برای عنوان و زیرعنوان این کتاب بوده است. 
نشر روزنه هم با ترجمه زهرا عبدالمحمدی این کتاب را با عنوان »ســـرمایه داری مُرد« و زیرعنوان جذاب »قاتل؛ 
فئودالیسم فناورانه« روانه بازار نشر کرده است. اینکه یک کتاب بطور همزمان انتخاب سه مترجم و سه ناشر شده 

باشد به نوبه خود امری قابل  تأمل است.
این اثر در سطح بین الملل هم منازعاتی را دامن زده است؛ برخی می گویند یانیس واروفاکیس، مؤلف، زودتر 
از موعد »مرگ سرمایه داری« را اعلام کرده است. برخی دیگر هم او را به »ساده سازی پیچیدگی های اقتصادی« 

متهم می کنند. اما او طرفداران زیادی هم دارد که می گویند این کتاب »روایت جسورانه ای از آینده اقتصاد« ارائه می دهد 
که نه تنها برای اقتصاددانان، بلکه برای علاقه مندان به فهم تحولات جهان دیجیتال، ارزش مطالعه دارد. واروفاکیس پیش از این 

کتاب »حرف هایی با دخترم درباره اقتصاد« را نوشته بود که آن هم بسیار مورد اقبال قرار گرفت و به 30 زبان دنیا ترجمه شده است.

 پیش بینی های سیاسی
یک اقتصاددان نامتعارف

»یانیـــس  اثـــر  »تکنوفئودالیســـم«  کتـــاب 
اقتصـــاد  غ التحصیـــل  فار واروفاکیـــس« 
دانشگاه اسکس بریتانیاســـت که تدریس در 
دانشـــگاه های آتن، ســـیدنی و تگـــزاس را هم 
در کارنامـــه علمی خود دارد. او در ســـال ۲۰۱۵ 
در کابینه آلکســـیس ســـیپراس، نخست وزیر 
پیشـــین یونان، به عنوان وزیـــر دارایی یونان 
مشغول به کار شـــد که فعالیت سیاسی کوتاه 
اما پرحاشـــیه ای داشت؛ اســـتعفایش پس از 
شـــش مـــاه از وزارت دارایـــی یونان بـــه دلیل 
اختلاف نظر با رهبران اروپایی نشـــان دهنده 
رویکرد متفاوت او به اقتصاد سیاسی است. او 
نه به دلیل فعالیت های سیاسی و نگاه خاص 
اقتصادی اش  بلکـــه به دلیل ســـبک زندگی و 
شیوه خاص پوشش و حرف زدنش به شهرت 
بین المللی رســـید. اغلـــب عکس هایش نه با 
کت و شلوار رسمی و پشـــت میز اداری بلکه با 
لباس  های رنگارنگ و کت چرمی سوار بر موتور 
کلاسیکش منتشر می شـــود و لحن طناز او در 
سخنرانی ها با همراه داشتن تصاویر کاریکاتوری 
که همیشه با موضوعات سخنرانی اش تناسب 
دارد، از او چهر ه ای تماشایی ساخته است که 
نه فقط بـــرای متخصصان اقتصـــاد بلکه برای 

عموم مردم هم جذابیت دارد.
منش نامتعـــارف او، حتی مـــورد توجه جهان 
رسانه هم قرار گرفته و خشـــم سیاستمداران 
سنتی را برانگیخته اســـت. پیش بینی های او 

در مـــورد »امپراطوری فناوری« کـــه به تخریب 
نهادهای دموکراتیک می انجامد باعث شـــده 
منتقدان سرسختی پیدا کند. در سال ۲۰۲۳، 
واروفاکیـــس جنـــگ اوکرایـــن را پیش بینـــی 
کـــرده بـــود و آن را »اولین جنگ بـــزرگ عصر 
تکنوفئودالیســـم« خوانـــده بود و ریشـــه این 
جنگ را به رقابت شـــرکت های فنـــاوری برای 
کنترل داده ها و تصاحب منابع نســـبت داده 
بود. البته ایـــن حرف های تند و تیـــز، برای او 
عواقبی هم داشـــت چنانکه برخی نشـــریات 
اروپایی او را »دلقک اقتصاد« خطاب کردند که 
با نقد سرمایه داری، پول سازی می کند. پاسخ 
دندان شـــکن او به منتقدانش هم قابل توجه 
بود: »اگر حرفهایم فروش دارد، شاهدی است 
بر اینکه نظام ســـرمایه داری شکســـت خورده 
است.« طرفدارانش هم که کم تعداد نیستند 
در دفـــاع از او می گویند ایـــن نقدها و لقب ها 
به دلیـــل ترس نخبـــگان اقتصـــادی از صدای 

متفاوت اوست.
 

 آیا ما رعیت  مدرن غول های فناوری 
شده ایم؟

ادعـــای واروفاکیـــس در ایـــن کتـــاب اگرچه 
جدید نیست اما اســـتدلال هایش پژوهش او 
را خاص کرده است. او مدعی است که دوران 
ســـرمایه داری ســـر آمده و »تکنوفئودالیسم« 
جایش را گرفته اســـت: »بعـــد از بحران مالی 
۲۰۰8، شرکت های بزرگ فناوری چنان نفوذی 
پیدا کرده اند کـــه نظم اقتصـــادی و اجتماعی 

جدیدی را رقم زده اند و خود به عنوان اربابان 
عرصه فناوری بر آن مسلط شده اند.«

او در ایـــن کتاب روایت می کنـــد که چگونه در 
دنیای اقتصاد دیجیتال، »بازار« و »سود« که دو 
ستون  اصلی سرمایه داری بودند فروریخته اند 
و »پلتفرم های فناوری« جای آنها نشسته اند و 
»رفتارهای رانت جویانه« را مدیریت می کنند. 
او دلایل این »چرخـــش فناورانـــه« را به زبانی 
غیرتخصصی ولـــی محققانه توضیح می دهد و 
نشان می دهد که چگونه این تغییر و تحولات 
فناورانه، سرمایه داری را کنار زده و تمرکز قدرت 
را به دســـتان چند غول فناوری سپرده است: 
»پلتفرم هایی مانند آمازون و فیســـبوک و اپل 
و گوگل با اســـتخراج داده های کاربران، نقش 
»زمین های دیجیتال« را ایفا می کنند و کاربران 
را »رعیت هـــای مـــدرن« خـــود کرده انـــد. این 
شرکت ها اینترنت را امری خصوصی کرده اند 
و از کاربرانی که بـــا هر کلیک و تماشـــا، مانند 
رعیت کار می کنند، ارزش های موردنظر خود را 
استخراج می کنند. شبکه های اجتماعی نسل 
جدیدی از امپراطوری های استعماری هستند 
که بدون نیاز به ارتش، جهان را فتح کرده اند. 
ما رعیت های مدرنی شـــده ایم که بـــه اربابان 

فئودال فناوری خدمت می کنیم.«
او به تمام این داستان، نام »تکنوفئودالیسم« 
می دهـــد که متأثـــر از جهـــان »تکنولـــوژی« و 
نظم »فئودالیسم« اســـت: »تکنوفئودالیسم، 
فاشیسم قرن بیست ویکم اســـت؛ بدون نیاز 

به زورِ آشکار«.

برای  جدید  فناورانه  نظم  و  تکنوفئودالیسم  اینکه 
ــردی و اجــتــمــاعــی اش چه  ــان و آزاد ی هـــــای فـ ــس ان
پیامدهایی خواهد داشت یکی از سرفصل های مهم 
پیامدهای  اســت  معتقد  مؤلف  اســت.  کتاب  ایــن 
تکنوفئودالیسم بر جامعه و دموکراسی بسیار گسترده 
خواهد بود؛ این نظم فناورانه جدید، هم »تهدیدی« 
بــرای نهادهای دموکراتیک و هم »تحدیدی« برای 
آزادی های فردی خواهد شد؛ بطوری که می تواند ما را 
به تنش های ژئوپلیتیکی و حتی جنگ سرد بکشاند. 
او رقابت پر تنش امروز آمریکا با چین را ناشی از همین 
چرخش فناورانه و برهم خوردن معادلات سرمایه داری 
می داند و سعی می کند راه حل هایی برای بازگرداندن 
نظم اقتصادی عادلانه ارائه کند؛ بطوری که رابطه ما را 
با فناوری بازنگری کند و از دل آن ساختارهای کارآمد 

اقتصادی و سیاستی پیشنهاد دهد.

تنش های ژئوپلتیک با چرخش فناورانه
ـــرش بـ
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فراستی نسل جدید را به کم عمقی عادت داد

نقل قول

آقـــای فراســـتی درباره مـــا محکم حـــرف می زند، مـــا هـــم دربـــاره او محکم حرف 
می زنیـــم. او جـــزو افرادی اســـت که به نظـــرم در نزول نقـــد فیلم ســـهم دارد. ما 
ســـینمایی نویس هـــای بســـیار معتبری داریـــم که نقدهـــای آنها دیده نمی شـــود 
چون تعدادی فقـــط دارند ادای منتقد را درمی آورند. آقای فراســـتی منتقد اســـت 
ولـــی امروز از دانش اش اســـتفاده نمی کنـــد و فقط ادای منتقد را درمـــی آورد و این 
ضربه زننده اســـت. کســـی که نقـــد فیلم انجـــام می دهـــد، باید منحنی 
شـــخصیت، تکنیـــک و... را ببیند. هیـــچ وقت نمی شـــود یک منتقد 
با یک بـــار دیدن، نقد بنویســـد ولو اینکـــه با ندیدن. آقای فراســـتی 
نســـل جدید را بـــه عمق کم در ســـینما عادت داد. چه خوب اســـت 
که ایشـــان آنقدر راحت حـــرف زده اســـت که امروز می شـــود راحت 
درباره او حرف زد. این ویژگی ایشـــان قابل ســـتایش اســـت.
گزیده ای از صحبت های منتشر شده بهروز شعیبی در 
 برنامه تلویزیونی تاک شو »برمودا« با اجرای
کامران نجف زاده/فارس

»با کتاب« باشیم
از یک هفته قبل که مراحل ثبت نام در ادارات فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی یا حوزه هنری شروع 
می شد، شـــاعران، نویســـندگان، اهالی قلم و هنرمندان با هم تماس می گرفتند و خبر از این 

می دادند که ارشـــاد ثبت نام را شـــروع کرده، امسال که می آیی؟
ایـــن آغـــاز جنب و جوش برای حضور در نمایشـــگاه کتـــاب تهران در شهرســـتان ها بود. حالا 
البتـــه از این تصویر بیش از 20 ســـال گذشـــته و امروز نمی دانم چنین فضایـــی کماکان حاکم 

اســـت یا خیر؟!
بلـــه؛ ایام، ایام برگزاری سی وششـــمین نمایشـــگاه بین المللی کتاب تهران اســـت. این روزها 
دیگر شـــکل و شـــمایل خریدن کتاب، مانند سال های پیشین نیســـت؛ حضور فروشگاه های 
آنلایـــن کتـــاب، به عـــلاوه انواع فروشـــگاه های مجـــازی کـــه کتـــاب را در کنار ســـایر کالاهای 
غیرفرهنگـــی به فروش می رســـانند، فضایی در کشـــور ایجاد کرده که دسترســـی بـــه کتاب را 

بـــرای تمـــام طیف های مختلف و متنوع در جای جای کشـــور آســـان کرده اســـت.
همان طـــور که ذکرش آمد، در ایام ماضی، بویژه در شهرســـتان هایی که اغلب ما در آن زندگی 
می کردیم، جنب و جوشـــی در ایام نمایشـــگاه ایجاد می شـــد که بیش از آنچه خرید کتاب در 

آن مهم باشد، گشـــت و  گذار در قالب »تورهای فرهنگی« مهم بود.
نمایشـــگاه کتاب برای ما از زمانی آغاز می شـــد که در اتوبوس ســـوار می شـــدیم و در کنار سایر 
دوســـتان اهل کتاب و رســـانه به تهران می آمدیم. گفت و گوهـــای کتاب محور و فرهنگ بنیاد، 
از همان جا شـــروع می شـــد. همه ســـیاهه ای داشـــتیم که در آن کتاب هایی مرقوم شده بود. 
یکی مجموعه های شـــعر و داســـتان را در اولویت داشـــت، یکی فلســـفه و هنـــر و تاریخ، یکی 

جامعه شناســـی و روانشناســـی و... و یکی هم دانستی ها و علم!
 تصاویر خیالی همه در مســـیر رفت، تداعی لحظه  ای بود کـــه کتاب مورد علاقه اش را خریداری 
کرده، پشـــت میز اتاق مطالعه اش یا همان جایی که همیشـــه می نشـــیند، آرام گرفته و دارد از 
رســـیدن به آگاهی و شـــناخت لذت می برد. این تصویر، الگوی ذهنی بسیاری از همراهانی بود 
که در یک اتوبوس به امید رســـیدن به نمایشـــگاه کتاب بودند. به بیان دیگر، حال نمایشگاه 

بـــه همین حرف ها بود و گشـــتن در غرفه ها برای پیـــدا کردن کتاب ها.
الان هـــم پـــس از 3۶ دوره، لااقل این بخش نمایشـــگاه هنـــوز قلب تپنـــده ای دارد. به همین 
اعتبـــار، کتاب و نمایشـــگاه او، بزرگ تریـــن رویداد فرهنگـــی ایران بود و هســـت؛ همه آنهایی 
کـــه به روایتی و ســـنتی و مرامی، دل و جـــان در گرو کتاب دارنـــد، در این ایام خودشـــان را به 
نمایشـــگاه می رســـانند و حتی اگر خرید هم نکنند، نام شـــان را در ســـیاهه مشـــتاقان و خیل 

عاشـــقان ثبت می کنند.
اما نباید از نظر نهان داشـــت که این رویداد فرهنگی، افتـــادن در اجرای مدلی از فرآیند »مرکز -
 پیرامونی« اســـت. »مرکز«، تهران بود و انگار کماکان تهران اســـت و »پیرامون«، شهرستان ها. 
»کتاب« و »حواشی نمایشـــگاه« هم در چهارچوب چنین مدلی تعبیر می شود؛ »مرکز«، کتاب 

است؛ »پیرامون«، حواشی کتاب.
مـــدل »تهران - شهرســـتان« شـــکل مناســـبی بـــرای فرهنگ نیســـت. اگرچه نمایشـــگاه های 
اســـتانی درصدد شکســـتن این مدل هســـتند، اما شـــکل »کتاب - حواشـــی« روایتی دلچسب 
از کنـــار هم قـــرار گرفتن اهالی فرهنگ اســـت. مشـــتقاتی از دید و بازدید، ســـخنرانی و گعده 
و مناظـــره و گفت و گـــو تا نقد و نظـــر. اینها همه »پیرامون« فرهنگ اســـت کـــه هنوز جذابیت 
دارد. شـــاید بشـــود گفت امروز اگـــر بخواهیم »مقبول طبـــع مردم صاحب نظر باشـــیم« باید 

»با کتاب« باشـــیم.

یادداشت

حسن گوهرپور
روزنامه نگار

نمایشگاه کتاب تهران در مقایسه با نمایشگاه های فرانکفورت، لندن و بلونیا

  مسیر عبور از مدل فروشگاهی
به نمایشگاه حرفه ای

مسیر حرفه ای 
شدن برگزاری 

نمایشگاه تهران، 
با رعایت اصول 

نمایشگاهی 
جهان، گسترش 

ارتباطات با 
آژانس ها و 

ناشران خارجی، 
تمرکز بر توسعه 

حقوق نشر، 
ارتقای نقش 
سازمان های 

فعال نشر و 
افزایش سهم 

قراردادهای 
ترجمه، هموار 
می شود. این 

موارد می توانند 
تهران را به تدریج 
 در جایگاه رقابتی 
جهان قرار دهند 

و ایران را به 
بخشی جدی از 
صنعت جهانی 
نشر بدل کنند

در لنـــدن، هیچ گونـــه فروش مســـتقیم 
کتاب به بازدیدکنندگان وجود ندارد؛ این 
رویداد تخصصی، محفلی برای شبکه سازی 
جهانی و انعقاد قراردادهای ادبی اســـت. 
»Country Market Focus« )کشـــور 
یا بازار هدف هر سال( مفهومی است که 
فرصت نمایش پررنگ به یک بازار خاص 
ادبی می دهد و در سال های اخیر ناشران 
ایرانی و منطقه ای در قالب میهمان یا غرفه 
مستقل در آن حضور یافته اند. برنامه های 
نشســـت های  و  آموزشـــی، ســـمینارها 
تخصصی مرتبط با نشـــر نیز جزو شـــبکه 

اصلی خدمات نمایشگاه است.
تفـــاوت لنـــدن و تهـــران، فراتـــر از منظر 
حرفه ای اســـت؛ به اذعان برخـــی اهالی 
نشر، نمایشگاه کتاب لندن بستری برای 
اتصال جهان شرق و غرب از دریچه صنعت 
نشر اســـت چراکه عمدتاً توسط مدیران 
انتشـــارات، آژانس های ادبـــی، کارگزاران 
ترجمه و حقوق نشـــر اداره می شود. این 
نمایشـــگاه بیش از آنکـــه دروازه ای برای 
کتابفروشی باشـــد، یک پل ارتباطی برای 

اقتصاد نشر جهان است.

مقایسهابعادعددیوساختاری
ترازویعملکردنمایشگاهها

اگـــر بخواهیم نمایشـــگاه بین المللی کتاب 
تهـــران را بـــا فرانکفـــورت، بلونیـــا و لندن از 
جنبه های »وسعت«، »تعداد ناشران«، »سطح 
بین المللی«، »مخاطب«، »ساختار و شکل 
برگزاری«، »چرخش مالی« و »تأثیرگذاری« 

مقایسه کنیم، به این موارد می رسیم:

وسعتوفضاینمایشگاهی
فرانکفورت با بیـــش از 400 هزار مترمربع 
بزرگ ترین فضـــای نمایشـــگاهی را دارد. 
لندن با 55 هزار مترمربع و بلونیا با کمتر 
از 70 هزار مترمربع و نمایشگاه تهران - در 
برخی ســـال ها تا 90 هزار مترمربـــع - قرار 
می گیرند. از ایـــن لحاظ، تهـــران پس از 
فرانکفورت، گســـترده ترین نمایشگاه به 

شمار می آید.

تعدادناشرانوتنوعبینالمللی
در فرانکفورت، بیش از 7هزار ناشر از 105 
کشور حضور دارند. لندن بیش از 25 هزار 
ناشر و شرکت کننده حرفه ای از 120 کشور 
و بلونیا حدود 1500 ناشـــر )عمدتـــاً حوزه 
کودک( دارد. در تهـــران عموماً 2 تا 3 هزار 
ناشر ایرانی و تنها حدود 100 ناشر خارجی از 

حدود از 30 کشور حضور دارند.

میزانمشارکتبینالمللیو
تعاملاتحرفهای

در فرانکفـــورت، لنـــدن و بلونیـــا محـــور 
فعالیت ها بر تعامـــلات حرفه ای، مذاکره 
درباره ترجمه و قراردادهای چاپ یا پخش 
متمرکز است؛ بیشتر ناشـــران از سراسر 
جهان بدون تمرکز بر فروش، مذاکرات 
حرفه ای را پی می گیرند. در تهران، گستره 
روابط حرفه ای، محدود و اغلب معطوف 
به منطقه و متمرکز به فروش و رویدادهای 

جنبی رایگان محدود مانده است.

سطحتخصصیبودنرویداد
در  نمایشگاه های خارجی یاد شده کتاب، 
محـــور جلســـات و برنامه هـــای اصلی بر 
پژوهش، حقوق نشـــر، دیجیتال سازی، 
معرفی فنـــاوری و نوآوری، نشســـت های 
نویسندگان و معرفی آثار متمرکز است، در 
حالی که تهران، اغلب به عرضه و فروش 
کتـــاب می پـــردازد. رویدادهایـــی چـــون 
کتاب امضا، نشست های نقد و کارگاه های 
محدود ادبی هم بیشتر در زمره برنامه های 
جنبی قرار دارند یـــا حتی چهره تبلیغاتی 

پیدا می کنند.

مخاطبانوگروههایهدف
در فرانکفورت و لنـــدن، بازدیدکنندگان 
عمدتـــاً حرفه ای اند؛ روزهـــای محدودی 
برای حضور عمومی تعریف شـــده است. 
در بلونیـــا نیز جمعیت مخاطب بیشـــتر 
فعالان حوزه کودک اند. اما در نمایشـــگاه 
کتـــاب تهـــران بخش قابـــل توجهـــی از 

جمعیت بازدیدکننده را مردم علاقه مند، 
به خصـــوص دانش آمـــوزان و خانواده ها 
تشـــکیل می دهند که برای خرید کتاب، 
آن هم با بهره مندی از تخفیف ها آمده اند.

چرخشمالیوارزآوری
در فرانکفـــورت و لندن، عمـــده درآمد و 
ســـودآوری از محل قراردادهـــای تجاری، 
فروش حقوق ترجمه، اعطای لایسنس 
)مجوز نشـــر/ترجمه( و توسعه تعاملات 
بین المللی است. ســـودآوری نمایشگاه 
بلونیا بر خرید و فـــروش کپی رایت و هم 
برای محصولات مشتق شده مانند فیلم 
یا سریال های انیمیشن است.در تهران، 
درآمد اصلـــی از فروش مســـتقیم کتاب 
طی روزهای نمایشـــگاه و اغلب با اعطای 
یارانه های دولتی، بـــه خصوص از طریق 
بن کارت هـــای ســـازمانی، دانشـــجویی و 

دانش آموزی است.

چشماندازوچالشهایپیشروی
نمایشگاهکتابتهران

نمایشگاه کتاب تهران با وجود موفقیت در 
جذب جمعیت انبوه، دچار چالش های 
ساختاری اســـت. در مدل فعلی، تمرکز 
بر فروش به مخاطب عام ســـبب شـــده 
ناشـــران، تقویـــم چاپ ســـالانه خـــود را 
براساس نمایشگاه تنظیم کنند؛ در نتیجه 
بازار فروش کتاب طی دیگـــر ماه ها افت 
قابل توجهی دارد. همه ســـاله ناشـــران 
شـــمار عمده چاپ های جدید را به فصل 
نمایشگاه می سپارند تا در روزهای برگزاری 
با تخفیف هـــای قابل توجه، بیشـــترین 
گردش مالی ســـال را رقم بزنند، اما پس 
از پایـــان نمایشـــگاه، اغلب شـــاهد رکود 
فروش هســـتیم. حضور محدود ناشران 
با اســـتاندارد بین المللـــی، کم توجهی به 
مذاکره بر سر حقوق نشـــر و نبود پلتفرم 
جدی برای تعامل بـــا ناشـــران جهانی از 
جملـــه معضلات ســـاختاری نمایشـــگاه 
تهران اســـت. با اینکـــه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی تلاش هایی برای ایجاد سالن 
حرفه ای انجـــام داده، اما تـــا تحقق مدل 
حرفه ای مانند فرانکفورت راه درازی باقی 
مانده اســـت. در نقطه مقابل، موفقیت 
رویدادهایـــی چون بلونیـــا، فرانکفورت و 
لندن، الگویی کاربردی را پیش روی مدیران 
صنعت نشر ایران قرار داده است. گذار از 
مدل فروشگاهی به »نمایشگاه حرفه ای« 
نیازمند فرهنگ سازی، توسعه آژانس های 
ادبی، افزایش نقش قراردادهای ترجمه، 
ارتقای سطح تعاملات، ورود فناوری های 
جدید و ســـرمایه گذاری برای گفت وگوی 

جهانی است.

همچناندورازاستانداردهایجهانی
به عنـــوان  تهـــران  کتـــاب  نمایشـــگاه 
مهم ترین رویداد فرهنگی کشـــور و یکی 
از پرجمعیت ترین گردهمایی های کتاب 
در دنیاست که تاکنون کارکردش بیشتر 
تأمین کننده نیـــاز اقتصادی نشـــر ایران 
بوده تا پایگاهی بـــرای تعاملات حرفه ای 
بین المللی. تهران اگرچه قلب نشر ایران 
و مرکز دانش آموزان و خانواده های ایرانی 
اســـت، اما در تـــرازوی جهانی، همچنان 
بـــا نمایشـــگاه هایی ماننـــد فرانکفورت، 
لنـــدن و بلونیا کـــه هرکـــدام بـــه نوعی 
پایگاه اســـتانداردهای جهانی هســـتند، 
تفاوت جدی دارد. مسیر حرفه ای شدن 
برگـــزاری نمایشـــگاه تهـــران، بـــا رعایت 
اصـــول نمایشـــگاهی جهان، گســـترش 
ارتباطات با آژانس ها و ناشـــران خارجی، 
تمرکز بر توسعه حقوق نشر، ارتقای نقش 
سازمان های فعال نشـــر و افزایش سهم 
قراردادهـــای ترجمـــه، هموار می شـــود. 
این موارد می توانند تهران را به تدریج  در 
جایگاه رقابتی جهان قرار دهند و ایران را 
به بخشی جدی از صنعت جهانی نشر بدل 
کنند، البته دراین بین نباید تأثیر موانعی 
همچون نپیوســـتن ایران به کنوانسیون 
جهانـــی برن)معاهـــده مشـــهور به کپی 
رایت( و ســـنگینی ســـایه تحریم ها را در 
برپایی و کارکردهای نمایشگاه کتاب تهران 

فراموش کرد.

نمایشگاهکتابتهران،ترکیب
منحصربهفرداقتصادوفرهنگ

نمایشـــگاه بین المللی کتاب تهران سال 
13۶۶ و در شـــرایط خاص پـــس از جنگ 
تحمیلـــی، با هـــدف گســـترش فرهنگ 
کتابخوانی و حمایت از صنعت نشر ایران 
آغاز به کار کـــرد. در چهار دهه گذشـــته، 
این رویداد هرسال گسترش چشمگیری 
یافته اســـت. در ســـال های اخیر، در هر 
دوره به طـــور تقریبی حدود 2500 ناشـــر 
داخلی و بالغ بر 100 ناشر خارجی از بیش 
از 30 کشور جهان در آن شرکت کرده اند. 
آمار بازدیدکنندگان، تهران را در کنار سه 
نمایشـــگاه پرمخاطب جهان قـــرار داده 
اســـت؛ بر اســـاس گزارش های رســـمی، 
شـــمار بازدیدکنندگان از این نمایشـــگاه 
در ســـال های پیش از کرونا تا 3 میلیون 
نفر و حتی بیشتر تخمین زده شده است 
)برخی منابع این رقم را برای دوران پیش از 
کرونا تا 5 میلیون نفر هم اعلام کرده اند(. 
این رقـــم در میان نمایشـــگاه های کتاب 
جهان رکوردشکن است. هرچند بنا برآمار 
منتشر شده از نمایشـــگاه سال گذشته، 
تعداد بازدیدکنندگان سی وپنجمین دوره 
نمایشگاه کتاب تهران در مقایسه با دوران 
گذشـــته با کاهشی ســـی- چهل درصدی 
مواجه شـــد؛ اتفاقی کـــه برخـــی آن را در 
نتیجه گرانی های روزافزون، کاهش توان 
اقتصادی مردم و عده ای هم در پی تغییری 

دانستند که زیست کرونایی ایجاد کرد.
اما آنچه برپایی نمایشـــگاه کتـــاب تهران 
را از جهت ماهیت برپایـــی اش متفاوت 
می سازد آن است که این رویداد بین المللی 
صنعت نشـــر شـــکلی فروشـــگاهی دارد. 
برخلاف اغلب نمایشگاه های بزرگ نشر 
جهان که به بســـتر تعاملات صنعت نشر 
و قراردادهـــای حرفه ای مبدل شـــده اند، 
در تهران اساساً »فروش مستقیم کتاب 
به مـــردم« رخ می دهد و ناشـــران بخش 
زیادی از فروش ســـالانه خود را در همین 
ایام و از پشـــت غرفه ها تأمین می کنند. 
برنامه های حمایتی دولت، تخفیف های 
گســـترده، حضور بی واســـطه مخاطب و 
تنوع ژانر کتاب ها، تهـــران را بدل به یک 
بازار فصل صنعت نشر ایران کرده است. 
این مدل درآمـــدزا، فصلـــی پررونق برای 
ناشـــران و فرصتی برای خریداران کتاب 
پدید آورده اســـت که در هیچ نمایشـــگاه 

بزرگی در جهان مشابه ندارد.
از ســـویی، هر ســـال محوری ویـــژه برای 
نمایشگاه تعیین می شود که از موضوعات 
گفتمانی تا دعوت از کشـــورهای میهمان 
ویژه را دربرمی گیرد. سال جاری 1۶2۶ ناشر 
داخلی، به صورت حضوری و در فضایی به 
وسعت 75 هزار متر مربع شرکت کرده اند.

عمده تمرکز ناشـــران بخـــش حضوری و 
مجازی نمایشـــگاه کتاب تهران همچون 
ســـال های گذشـــته بر فـــروش و عرضه 

مستقیم کتاب ها باقی مانده است.

فرانکفورت،استانداردطلایی
نمایشگاههاینشرجهان

نمایشـــگاه کتاب فرانکفورت در آلمان با 
حدود 500 سال پیشینه، امروزه بزرگ ترین 
پلتفـــرم صنعت نشـــر جهان محســـوب 
می شـــود. این نمایشگاه هر ســـال در ماه 
اکتبر، با حضور بیش از 7 هزار ناشر از 105 
کشور و مساحتی بالغ بر 400 هزار مترمربع، 
پذیرای بیـــش از 300 هـــزار بازدیدکننده 

تخصصی و عمومی است.
برخلاف تهـــران در فرانکفـــورت فروش 
مستقیم به عموم ممنوع است و نمایشگاه 
صرفاً کارکرد شبکه سازی، معرفی حرفه ای 
تازه های نشر، تبادل قراردادهای کپی رایت، 
حـــق ترجمه، فـــروش آثـــار دیجیتـــال و 
تعاملات صنعت نشـــر را دارد. غرفه داران 
فرانســـوی، آمریکایی، آســـیایی و عربی، 
جلسات بی وقفه ای برای مذاکره و امضای 
قرارداد برگزار می کنند. هرســـاله حدود 
10 هـــزار روزنامه نگار بین المللـــی رویداد 
فرانکفورت را پوشـــش می دهند و کشور 
میهمان ویژه، ویتریـــن فرهنگ و ادبیات 
ملی خویـــش را در برابر دیـــدگان جهان 

قرار می دهد.
تفاوت بنیادیـــن فرانکفورت بـــا تهران در 
هدفمندی نمایشگاه نهفته است. ناشران 
ایرانی چند سالی اســـت که امکان حضور 
نظام مند در این رویداد را یافته اند، هرچند 
که بازار خرید و فروش مستقیم کتاب در 
آن تعریف نشده است؛ قراردادهای نشر، 

نشست های تخصصی و جایزه های 
ادبی نقش اصلی را 

دارند. نکته 
قابل توجه آنکه کم وکیف 

و حتی زمـــان برپایی ایـــن قراردادها، 
حداقل از شش ماه قبل تنظیم می شود، 
درست برخلاف تصمیم های اغلب دقیقه 
نودی در برپایی نمایشـــگاه کتاب تهران. 

در این بین سهم تعاملات تجاری و تعداد 
تفاهمنامه ها و سفارشـــات بیـــش از هر 
شاخص دیگری مورد توجه است؛ مواردی 
که فرانکفـــورت را به اســـتاندارد طلایی 
تعاملات صنعت نشر جهان بدل ساخته 

است.

بلونیا،صحنهخلاقیتکودکانه
نمایشـــگاه کتاب کودک و نوجوان بلونیا 
در ایتالیا، از ســـال 19۶3 هرســـال برگزار 
می شـــود و بزرگ ترین رویـــداد تخصصی 
ادبیات کودک و نوجوان جهان است. این 
نمایشـــگاه با قریب به 1500 ناشر از حدود 
100 کشور، توجه ویژه ای به حقوق مؤلفان، 
تصویرگران و مروجان ادبیات کودک دارد.
در بلونیا برخلاف تهران، با حضور صدها 
کارگـــزار حرفه ای نشـــر، تمرکـــز اصلی بر 
معرفـــی دســـتاوردهای تصویرگـــران و 
نویســـندگان کودک، برگزاری رقابت های 
بین المللی تصویرگری، عقد قراردادهای 
ترجمه، اعطای جایزه و معرفی آثار نوآورانه 
است. در این نمایشـــگاه هیچ فروشگاه 
کتابی وجود ندارد و در عوض سالن های 
تخصصـــی،  نشســـت های  گفت وگـــو، 
ورک شـــاپ های روزآمـــد و ســـالن های 
نمایش تصویرگری فعال اســـت. حضور 
نمایندگان نشـــر ایران نیز طی سال های 
اخیر در این نمایشگاه رشد چشمگیری 
داشته است و حتی تصویرگران ایرانی در 
جوایز برتر این نمایشـــگاه حضور پررنگی 
یافته انـــد. امـــا همچنـــان ســـهم ایران 
از قراردادهـــای تخصصی و صـــادرات آثار 
به بازارهـــای جهانی پایین اســـت. بلونیا 
ساختاری کاملاً متفاوت و حرفه ای نسبت 
به نمایشـــگاه فروش محور تهران دارد و 
مرجع اصلی کارگزاران غربی برای شناخت 
اســـتعدادهای جهان کودک محســـوب 

می شود.

لندن،پلارتباطیبازارهایجهانی
نشر

نمایشگاه کتاب لندن، از سال 1971 برگزار 
می شود که یکی از مهم ترین رویدادهای 
صنعت نشر جهان محســـوب می شود؛ 
هرســـال 25 هزار شرکت کننده حرفه ای 
از حدود 120 کشـــور در فضایی نزدیک به 
55 هزار مترمربع گردهم می آیند تا درباره 
حقوق نشـــر، ترجمه، چـــاپ دیجیتال، 
توســـعه بازارهـــای نوظهور و همـــکاری با 

کارگزاران ادبی بحث و گفت وگو 
کنند.

گزارش

مریم شهبازی
روزنامه نگار

نمایشـــگاه بین المللـــی کتـــاب تهران هـــر ســـاله میلیون هـــا بازدیدکننـــده را به خود 
جـــذب و در روزهای برگزاری اش، پایتخت را به قلب تپنده فرهنگ و نشـــر کشـــور بدل 
می کنـــد. اما تهران با چه نوع رویدادی روبه روســـت؟ آیا نمایشـــگاه تهـــران برخوردار از 
همان کارکرد و ســـاختار نمایشـــگاه های مطرح دنیا اســـت یا تفاوتی جدی با آنها دارد؟ 
در گـــزارش امروز، نگاهی مقایســـه ای میان نمایشـــگاه بین المللی کتاب تهران و ســـه 
نمایشـــگاه بزرگ کتـــاب فرانکفورت، لندن و بلونیا، به جهت شـــهرت و تعداد  شـــرکت 
کنندگانشـــان خواهیم داشـــت تا مـــروری بـــه برخی مؤلفه هایی داشـــته باشـــیم که 
شـــباهت ها و تفاوت هـــای میان آنها را شـــکل می دهد؛ هرچند بر ســـر بزرگی و اهمیت 

این نمایشـــگاه ها اتفاق نظر وجـــود ندارد.
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